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Выдавец: 
УП «Народная Воля». 
Кошт — свабодны.
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Сезон адпачынкаў заканчваецца.
Сезон падпіскі на “Народную Волю” 

працягваецца. Каб атрымліваць газету  
з 1 верасня, падпіску трэба аформіць  
да 27 жніўня. Вас чакаюць на пошце!

Вы — з “Народнай Воляй”,
“Народная Воля” — з Вамі!

ВІНШУЕМ!

Наступление на частную медицину?
Министерство здравоохранения закрыло еще один частный центр. На этот раз клинику современной медицины «Вектор».

ситУация

Центр не работает с 1 авгу-
ста. О причинах закрытия руко-
водство клиники сообщило на 
своем сайте:

«У нас случилась беда: у 
одной из пациенток после слож-
ной операции возникло осложне-
ние (к сожалению, хирургии без 
этого не бывает). Сейчас она 
поправляется. Но чиновники от 
Министерства здравоохранения 
решили, что лучший способ нака-
зания — это закрытие центра. С 1 
августа мы не работаем!!! В 
результате 22 человека потеряли 
работу, учредители — деньги, а 
тысячи пациентов — надежду и 
возможность своего оздоровле-
ния.

Мы приносим свои извинения, 
но такова реальность в нашей стра-
не, которая потеряет еще несколь-
ко высококлассных специалистов». 

Стоит отметить, что в 
«Векторе» действительно консуль-
тировали и оперировали лучшие 
хирурги страны. Каждый — боль-
шой профессионал в своей обла-
сти, громкое имя. Профессор Олег 
Порфирьевич Чудаков —челюстно-
лицевой и пластический хирург, 
долгое время возглавляет кафедру 
челюстно-лицевой хирургии БГМУ. 
Какими только эпитетами не 
награждала его белорусская прес-
са после удачно проведенных уни-
кальных операций — и волшебник, 
и врач-избавитель! Профессор 

Сергей Степанович Стебунов —  
один из самых именитых пластиче-
ских хирургов страны. Доктор 
медицинских наук Василий 
Федорович Мельник внедрил в 
практику хирургов-отоларинголо-
гов Беларуси большое количество 
современных лазерных техноло-
гий. И этот список можно продол-
жить.

Неужели действительно один 
случай, когда после операции про-
изошло осложнение, стоил центру 
лицензии? Если исходить из таких 
критериев, то в Беларуси можно 
закрывать буквально все больни-
цы, потому что от осложнений 
после хирургических вмеша-
тельств никто не застрахован, они 

не редкость в медицинской прак-
тике. Достаточно почитать форумы 
в интернете о закрытии клиники 
«Вектор»: там сотни подобных рас-
сказов пациентов или их родствен-
ников. Достается врачам и частных 
центров, и государственных боль-
ниц.

В Министерстве здравоохра-
нения от каких-либо комментариев 
по поводу закрытия клиники 
«Вектор» отказываются. 
Немногословен и директор 
«Вектора» Геннадий Лихорад.

— Произошло осложнение 
после операции на желудке, — 
говорит Геннадий Мечиславович. 
— Сейчас пациентка выписалась, 
как все пойдет дальше, пока не 

известно… Хирургия не бывает без 
осложнений.

— Ваш центр закрыли или 
это временное лишение лицен-
зии?

— Хочется думать, что времен-
ное. Наш центр оказывает только 
хирургические услуги, поэтому 
достаточно было лишить только 
лицензии на этот вид деятельно-
сти, чтобы центр закрылся… 
Сейчас переосмысливаем, что 
произошло. Думаю, через некото-
рое время будем подавать доку-
менты на получение лицензии.

Как известно, в начале лета 
после трагической смерти паци-
ентки негосударственного мед-
центра «Экомедсервис» Юлии 

Кубаревой Минздрав начал про-
верку частных медучреждений 
страны. В июне на пресс-
конференции министр здравоох-
ранения Василий Жарко заявил, 
что «260 медцентров уже провере-
ны, 12 медцентров лишены права 
заниматься медицинской деятель-
ностью». Позже стало известно, 
что закрыт только один центр в 
городе Бобруйске — частная сто-
матология «Флоренс-Денталь», а в 
11 центрах лицензия была отозва-
на лишь на один вид деятельности, 
в основном на услуги по анестези-
ологии и реаниматологии. Тогда, к 
слову, была проверена и клиника 
«Вектор». Серьезных нарушений 
выявлено не было.

Суд по делу «Экомедсервиса» 
будет не скоро

Сейчас уголовное дело находится в стадии расследования.
— Тут о скором завершении говорить не приходится, — заявил 

вчера в интервью «СБ Беларусь сегодня» председатель Следственного 
комитета Валентин Шаев. — Следователь, как вы понимаете, не может 
быть универсальным специалистом во всех областях человеческих зна-
ний, в том числе и в медицине. Его главная задача — знать, откуда взять 
информацию и как проверить ее достоверность. Поэтому в столь спец-
ифичном случае, когда речь идет о профессионализме медработников 
и качестве используемой ими аппаратуры, мы прибегаем к помощи 
соответствующих экспертов. Сейчас как раз назначена комплексная 
комиссионная экспертиза, призванная исследовать и действия сотруд-
ников «Экомедсервиса», и вопросы обслуживания, функционирования 
применяемого ими медоборудования. Вот когда завершится это иссле-
дование, тогда уже будем делать выводы. В том числе о причинах смер-
ти пациентки медцентра.

Как известно, по уголовному делу «Экомедсервиса» проходит 6 
человек.

Двоим — генеральному директору центра и врачу-анестезиологу-реа-
ниматологу — предъявлены обвинения по уголовным статьям. Еще четве-
ро находятся в статусе подозреваемых — хирург, проводивший операцию, 
две медицинские сестры и главный инженер «Экомедсервиса». В настоя-
щее время под стражей остается врач-анестезиолог. 

Мария ЭЙСМОНТ.

к слоВУ

Ужас!

В убийстве Анны Сердечкиной 
подозревается бывший муж

Он рассказал следователям, что задушил жену и расчленил труп. Знакомые и друзья в шоке — 
неужели подобное мог сотворить тихий интеллигент?

Правоохранители сообщили: 
«Мужчина дал признательные пока-
зания в совершении убийства 
своей бывшей жены». Три дня 
назад останки несчастной в 
нескольких полиэтиленовых паке-
тах извлекли из Цнянского водо-
хранилища.

Несмотря на информацию о 
чистосердечном признании, друзья 
Влада (имя изменено по этическим 
причинам) не верят, что он мог 
пойти на такое жестокое престу-
пление. Он был спокойным и скром-
ным человеком, увлекался рекон-
струкцией и ролевыми играми. Как 
и его бывшая супруга, имел много 
друзей и ценил хорошую компанию.

Отношения между бывшими 
супругами действительно были 
далеки от идеальных. После рожде-
ния сына молодые люди развелись. 
Отец мало виделся с мальчиком, 
который много времени проводил у 
двоюродной бабушки в Орше.

После развода жизнь Анны 
складывалась вполне удачно — она 
занималась любимым делом, 
встретила мужчину, с которым, по 
уверениям друзей, была счастлива. 
Сожитель Анны хорошо относился к 
ее сыну.

В то же время знакомые погиб-
шей настороженно относились к ее 
бывшему мужу. Однако и они были 
шокированы сообщением правоох-
ранительных органов. 

Сейчас идет расследование, а 
близкие Анны Сердечкиной и подо-
зреваемого в ее убийстве ждут 
ответов на многие вопросы. Первый 
— зачем?!

Мария МАЛЕВИЧ.

— Сейчас сотрудники Следственного комитета разыскивают водителя легкового автомобиля, возможно, оборудованного под такси, который 
подвозил высокого молодого мужчину с несколькими крупными сумками поздним вечером 12 или в ночь на 13 августа от ул.Народной до ул.
Лукьяновича в Минске, — сообщает сайт МВД. — Убедительно просим водителя и других возможных очевидцев позвонить по следующим телефо-
нам: (044) 500-31-09, (017) 395-50-28, (017) 395-75-67 — дежурная часть УСК по г. Минску, или по номеру «102».

Конфиденциальность гарантируется

ВНиМаНиЕ!

Анна руководила 
минским клубом 

лучников-
любителей.

Уладзімір АРЛОЎ:

“Душа яшчэ не стамілася  
вандраваць па прасторы і часе!”

У нядзелю 25 жніўня вядомы беларускі пісьменнік Уладзімір Арлоў будзе 
святкаваць 60-годдзе.

“Народная Воля” запыталася, пра што думае Арлоў напярэдадні гэтай даты.

— У мяне бывае адчуванне, 
што я пражыў ужо некалькі 
стагоддзяў, — гаворыць 
пісьменнік. — І не толькі з прычыны 
маіх літаратурных падарожжаў у 
часы Еўфрасінні, Льва Сапегі 
альбо Тадэвуша Касцюшкі. Ад 
майго нараджэння ў год Змяі 
паводле ўсходняга календара і 
год смерці Сталіна паводле 
календара савецкага свет 
неверагодна змяніўся. Самому 
цяжка даць веры, што некалі ў 
бабулінай вёсцы я малаціў цэпам 
гэтаксама зухавата, як цяпер 
малачу па клавіятуры камп’ютара.

Чамусьці ніколі не 
задумваўся, на колькі гадоў сябе 

адчуваю. Пасля аперацыі на сэрцы 
кожны год успрымаю як Божы 
падарунак, які нельга змарнаваць, 
бо іначай не атрымаеш наступнага.

Ужо даўно няма на свеце маіх 
найлепшых сяброў. А я тут. Гэта 
адказнасць і перад імі таксама...

Канфуцый казаў, што толькі ў 60 
ён навучыўся адрозніваць хлусню ад 
праўды. У мяне тое адбылося, 
напэўна, значна раней. Іначай 
проста не выжыў бы ў краіне, дзе 
хлусня ўзведзеная ў норму на 
дзяржаўным узроўні.

Пра што яшчэ думаю ў гэтыя 
дні? Ніяк не супакоюся пасля 
нядаўняга знаёмства (усё ж 
дамогся!) са справай майго дзеда 

Максіма, расстралянага ў 1933 
годзе за ўдзел у 
контррэвалюцыйнай арганізацыі. 
Збіраюся працягнуць 
генеалагічныя росшукі, якія па 
татавай лініі дзякуючы нашым 
архівістам ужо дайшлі да 1780 
года. Цешуся, што сёлета 
прыйшоў на свет прадаўжальнік 
роду — Ясь Багданавіч Арлоў.

Мая біяграфія ператвараецца 
ў бібліяграфію. Але спадзяюся, 
што і ў адной, і ў другой будзе 
працяг...

Душа яшчэ не стамілася 
вандраваць па прасторы і часе!

Марына КОКТЫШ.

Чаму так 
па-свінску?

Аляксандр Лукашэнка нарэшце адрэагаваў на тое 
дзікунства, якое часам творыцца ў барацьбе з 
афрыканскай чумой свіней.

У чацвер кіраўнік дзяржавы папярэдзіў аб недапушчальнасці 
няўважлівага стаўлення чыноўнікаў да людзей пры барацьбе з АЧС і 
патрабаваў аказваць насельніцтву ўсялякае садзейнічанне. Пра гэта ён 
заявіў на нарадзе аб эпізаатычнай сітуацыі ў свінагадоўлі.

«Мяне не столькі турбуе сам працэс гэтай барацьбы, колькі тое, як рэа-
гуе наша насельніцтва на меры, якія прымаюцца органамі ўлады і 
ветэрынарнымі службамі. У Адміністрацыі прэзідэнта мы фіксуем колькасць 
зваротаў грамадзян. Сутнасць іх зводзіцца да таго, што мы часам няўважліва, 
а часам па-хамску паводзім сябе з людзьмі. Гэта значыць мы змагаемся з 
гэтай заразай, але ў той жа час спараджаем новую праблему — негатыўнае 
рэагаванне людзей на нашы дзеянні, дзеянні ветэрынарных службаў. 
Павінен вас папярэдзіць — гэта недапушчальна», — сказаў Лукашэнка.

Сапраўды, апошнім часам з месцаў прыходзяць паведамленні пра 
нейкія дзікунствы, якія творацца падчас знішчэння свіней. Падобна на тое, 
што ў ветэрынараў скончыліся ўколы, якімі ўмярцвялі свіней. 

Вось, напрыклад, які расказ прыйшоў у нашу газету з Брэсцкай 
вобласці.

“Спачатку хадзілі і перапісвалі, колькі ў каго свіней. І вось — ліквідацыя. 
Ідзе камісія да бабулькі. “Трое парсючкоў”. А запісана — чатыры. Яна: 
«Няма, дзетачкі, здох жа…” Толькі той вішчыць са склепа.

Выцягнулі на белы свет, пратакол склалі на бабульку, усім парасятам 
зрабілі ўколы і пацягнулі. Падагналі трактар “Амкадор” з каўшом. У той 
коўш парсючкоў пакідалі — і да наступнага двара. Там пазабіралі. 

Вялікіх свіней вяскоўцы забілі, засталіся толькі малыя... Але… Ці парсючкі 
вельмі жыць хочуць, ці ўколы слабыя, але ачухаліся яны ў тым карыце 
амкадораўскім, выскокваюць. А трактарыст іх коламі — цісь, цісь. Зноў у 
коўш... За вёскай яма вялікая, у тую яміну — шух. А яны вішчаць. Хлоркі 
прынеслі, сыплюць зверху і хутчэй трактарам завальваць тую яму. А пад ім аж 
зямля варушыцца. Людзі былі з чорнымі тварамі. Не клялі, не бараніліся — 
як скамянелі. Толькі бабулькі плакалі”.

Пра тое, як дабівалі свіней кувалдамі на вачах старых і дзяцей, 
расказваюць жыхары Бярозаўскага раёна. Як высветлілася, расказваюць 
не толькі журналістам.

Ірына МАЛЬЦАВА.

ГаРаЧая тЭМа

Павел КОЗЛОВСКИЙ:

“Вопрос в цене”
На днях А.Лукашенко предложил продавать излишки продукции военного назначения, 

«которые нам, в принципе, не нужны в связи с тем, что идет модернизация в Вооруженных 
силах».

Есть ли у белорусской армии такое вооружение, которое, как говорится, оторвут с 
руками и ногами?

Об этом «Народная Воля» спросила экс-министра обороны Беларуси Павла Козловского.

коММЕНтаРий

скаНдал

Бог шэльму меціць
КДБ паведаміў пра арышт у момант атрымання хабару начальніка ўпраўлення 

Міністэрства юстыцыі Рэспублікі Беларусь і яе намесніцы.

Паведамляецца, што жанчы-
ны былі арыштаваны непасрэдна 
ў момант атрымання грошай 
разам з хабарадавальнікам — 
заснавальнікам адной з прыват-
ных будаўнічых фірм Мінска.

“У ходзе папярэдняга рас-
следавання ўстаноўлена, што 
службовымі асобамі Мінюста 
неаднаразова атрымліваліся 
незаконныя грашовыя 
ўзнагароды за садзейнічанне ў 
спрыяльным вырашэнні 
пытанняў, якія ўваходзяць у іх 

— Продается, в принципе, все, 
— ответил генерал-полковник. — 
Вопрос в цене. Во многих африкан-
ских, арабских и других странах 
советской техники еще очень 
много. Поэтому то, что есть у нас, 
могут купить, например, на запча-
сти.

Еще в мою бытность мини-
стром обороны мы оставляли 1800 
танков. Конечно, за почти два 
десятка лет что-то устарело, что-то 
еще можно подремонтировать, что-
то выкинули, но многое и осталось. 
Одним словом, нам есть что про-
дать: БМП, БТР и другое. У нас 
этого добра хватает.

При этом пока вообще нет 
ясности, как будет модернизирова-

на наша армия: сколько решено 
оставить себе самолетов, танков, 
артиллерии.

Нужна ли нам самим техника? 
Если есть какая-то стратегия, рас-
четы, то да. Не исключено, что при-
нято решение сделать ставку на 
ВВС и ПВО, на высокоточное ору-
жие. С моей точки зрения, это 
логично и правильно. Только вот 
способны ли мы купить такое высо-
коточное оружие — большой 
вопрос. Может быть, еще будут 
сокращать армию — не секрет, что 
она обеспечивается плохо. А сокра-
щение всегда влечет за собой реа-
лизацию излишков…

Марина КОКТЫШ.

кампетэнцыю і звязаны з іх 
прафесійнай дзейнасцю”, — гаво-
рыцца ў паведамленні прэс-службы 
КДБ.

І якое ж было здзіўленне 
грамадскасці, калі высветлілася, 
хто канкрэтна трапіў у СІЗА КДБ! 
Аказалася, што гэта тыя самыя 
людзі, што пазбаўлялі ліцэнзій 
адвакатаў, якія найбольш актыўна 
баранілі інтарэсы палітыкаў, затры-
маных падчас разгону акцыі пратэ-
сту пасля прэзідэнцкіх выбараў 
2010 года.

Вось жа, як кажуць, Бог шэль-
му меціць. Апынуцца на месцы 
тых, каго ўсімі сваімі паўнамоцтвамі 
ты пазбаўляў паўнавартаснага 
права на абарону, — гэта сапраўды 
бумеранг лёсу.

Седзячы на нарах, кусаць 
локці, бо асабіста выціснуў з 
прафесіі найбольш смелых і 
з у б а т ы х  а б а р о н ц а ў, 
прафесіяналізм якіх не мог 
зламіць нават КДБ, — ці гэта не 
кара нябёс?

Алена ДАВЫДАВА.
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Выйдут ли учителя  
на площадь?

То, о чем в последнее время в учительской среде ходили разговоры и во что лично я не верил, свершилось… 
Постановлением Совета министров №689 от 6 августа 2013 года недельная учебная нагрузка учителей и педагогов 

дополнительного образования увеличена с 18 до 20 часов. Одновременно преподавателям лицеев и колледжей ее 
повысили с 720 до 800 часов в год.

20 часов — это 
много или мало?

18-часовая недельная учеб-
ная нагрузка учителей (в началь-
ной школе 24 часа) была установ-
лена постановлением правитель-
ства СССР еще в 1936 году. Не 
менялась она ни в суровые воен-
ные годы, ни в тяжелый послево-
енный период. Во второй поло-
вине 1990-х годов по инициативе 
ЦК профсоюза работников обра-
зования и науки учебная нагрузка 
учителей начальных классов 
была снижена до общепринятых 
18 часов. В эти же годы отрасле-
вой профсоюз выступил с аргу-
ментированным предложением 
уменьшить недельную учебную 
нагрузку учителей до 16 часов. 
Обосновывалась эта инициатива 
значительно возросшим объе-
мом ненормируемой нагрузки, 
необходимостью увеличения 
времени на повышение профес-
сионального мастерства учителя 
и рядом других факторов. К 
сожалению, данное предложе-
ние не было поддержано…

Почему сейчас увеличили 
учебную нагрузку педагогам?

Вероятнее всего, дела в эко-
номике страны не столь блестя-
щи, как в этом пытается нас убе-
дить Белорусское телевидение. 
Очевидно, что соображения об 
экономии бюджетных средств за 
счет системы образования взяли 
верх в головах тех, кто уполномо-
чен принимать подобные реше-
ния. Отказ от 12-летнего обуче-
ния, оптимизация сети учрежде-
ний образования, постоянный 
рост численности «платников» и 
стоимости их обучения в высших 
и средних специальных учебных 
заведениях, перевод школ с углу-
бленным изучением отдельных 
предметов в разряд обычных, 
намерение закрыть методиче-
ские учреждения, требования о 
практической направленности 
научных исследований и угрозы в 
противном случае прекратить их 
финансирование, повышение 
ставок учебной нагрузки учите-
лей — все это звенья одной цепи. 
При этом последствия предпри-
нимаемых шагов авторами 
подобных решений и инициатив 
явно не просчитываются. 
Забывается, в частности, что 
дешевое образование каче-
ственным быть не может.

Безработных 
педагогов станет 

больше?
В чем конкретно заключаются 

негативные последствия ныне 
принятого решения? Назову лишь 
три, на мой взгляд, основные.

Во-первых, многие годы 
перед уходом в очередной отпуск 
(это, как правило, конец мая — 
начало июня) учитель по резуль-
татам предварительного распре-
деления учебной нагрузки знал, в 
каких классах и какие учебные 
дисциплины он будет препода-
вать. Это позволяло ему в отпуск-
ной период спокойно готовиться 
к новому учебному году. Сегодня 
ситуация иная. Документ принят 
6 августа, до исполнителей 
дошел через несколько дней. В 
середине августа к работе при-
ступили молодые специалисты 
— выпускники высших и средних 
специальных педагогических 
учебных заведений. Из отпусков 
возвращается основная масса 
учителей. У абсолютного боль-

шинства из них с предстоящей 
учебной нагрузкой полная неопре-
деленность. Можно себе предста-
вить, что в эти дни творится в педа-
гогических коллективах, районных 
и городских отделах образования, 
сколько расходуется нервных кле-
ток…

Вторым негативным момен-
том увеличения нагрузки является 
сокращение количества ставок 
педагогических работников. 
Практически каждый 10-й педа-
гог лишится работы. Имеется 
намерение несколько снять остроту 
проблемы за счет непредоставле-
ния учебной нагрузки работающим 
пенсионерам. Но наши пенсионе-
ры, самые работающие в мире, 
стремятся зацепиться за работу не 
потому, что они такие трудоголики, 
а вследствие того, что на учитель-
скую пенсию примерно в два мил-
лиона просуществовать не так-то 
просто. Тем более что в реальной 
жизни многие из них выступают 
добровольными «спонсорами» в 
оплате обучения своих внуков в 
высших и средних специальных 
учебных заведениях.

Снизить остроту двух назван-
ных проблем можно было бы за 
счет своевременного принятия ука-
занного постановления. Если уж в 
чиновничьих головах созрела 
мысль в очередной раз сэкономить 
на образовании, то почему не при-
нять постановление, скажем, в фев-
рале-марте, позволив тем самым 
органам и учреждениям образова-
ния разрулить ситуацию в более 
спокойной обстановке? А так имеем 
очередной пример непродуманных, 
непрофессиональных управленче-
ских решений в исполнении наших 
властей.

И, наконец, третья проблема. 
Номинальная начисленная средне-
месячная заработная плата в систе-
ме образования в июне этого года 
составила 3 млн 613 тыс. 883 рубля, 
что является одним из самых низ-
ких показателей по видам экономи-
ческой деятельности! Меньше этот 
показатель лишь в сфере предо-
ставления социальных услуг (3 млн 
16 тыс. 469 рублей). На данный 
момент отсутствуют необходимые 
исходные данные, которые позво-

лили бы определить уровни оплаты 
учительского труда в новых услови-
ях. Однако уже сейчас можно сде-
лать вывод о том, что даже при 
планируемом 25%-ном повышении 
тарифной ставки по уровню оплаты 
труда педагоги останутся в нижней 
части «турнирной таблицы». Если с 
учетом галопирующей инфляции не 
опустятся еще ниже. Особенно 
незавидна судьба молодых специ-
алистов, не имеющих ни стажа 
работы, ни квалификационных 
категорий и, как следствие, соот-
ветствующих надбавок к заработ-
ной плате.

Почему молчат 
профсоюзы?

В связи со сказанным возникает 
вопрос: «А где же защитники трудя-
щихся — Федерация и отраслевой 
профсоюз?» Что-то не слышно 
господина Леонида Козика, помал-
кивает и отраслевой профсоюз. 

Почему Федерация и отрасле-
вой профсоюз не выступили против 
принятия этого документа, не 
мобилизовали для этих целей педа-
гогические коллективы? Нельзя 
серьезно воспринимать позицию, 
озвученную на страницах газеты 
«Беларускі час» заместителем 
председателя ЦК отраслевого про-
фсоюза Р.Дапиро: «Мы рассчитыва-
ем… на повышение заработной 
платы работников отрасли» или 
«Организационные структуры 
отраслевого профсоюза постара-
ются оказать всю необходимую 
помощь таким (потерявшим работу. 
— Авт.) членам профсоюза». Не 
понятно, на чем строятся расчеты 
господина Р.Дапиро о повышении 
зарплаты педагогам. Ведь, по его 
же словам, «раньше средняя 
нагрузка учителя варьировалась от 
1,15 до 1,25 ставки в зависимости 
от региона, то сегодня в большин-
стве случаев она может снизиться 
до одной ставки». А ведь это еще 
один минус в зарплате учителя. 

Не понятно, какую помощь 
организационные структуры про-
фсоюза окажут потерявшим работу 
педагогам. Всю необходимую — 
смелое заявление, нельзя ли изло-

жить более конкретно?
Заметим, что Федерация и ЦК 

отраслевого профсоюза, их струк-
туры на местах могут осуществлять 
свою деятельность благодаря 
отчислениям профсоюзных взно-
сов. С каждого педагога — члена 
официального профсоюза — еже-
месячно с его согласия удержива-
ется 1% заработной платы (в сред-
нем 36 тысяч рублей) профсоюзных 
взносов. И это нормально. Для осу-
ществления своей деятельности 
любая общественная организация 
должна иметь необходимые ресур-
сы, в том числе и финансовые. 
Нормально при условии, что и дру-
гая сторона, в нашем случае штат-
ные руководящие структуры про-
фсоюза, выполняют возложенные 
на них функции. В пункте 1 Устава 
профсоюза работников образова-
ния и науки декларировано, что они 
созданы «для защиты их трудовых, 
социально-экономических прав и 
законных интересов». Где же эта 
самая защита?! Если же одна из 
сторон систематически не выпол-
няет возложенных на нее функций, 
закономерен вопрос — есть ли 
смысл в существовании подобного 
объединения?

Стерпится-
слюбится?

Ну а что же сами учителя? 
Какой реакции ожидать от них? 
Опираясь на личный многолетний 
опыт работы в образовательной 
сфере, осмелюсь спрогнозировать 
реакцию тех, чьи права и интересы 
попраны в очередной раз. Ничего 
не случится. Педагоги в очередной 
раз молча проглотят допущенную в 
отношении них несправедливость. 
Возможно, посудачат на кухнях. 
Будут и дальше содержать своих 
профсоюзных «защитников», оста-
ваясь членами этих организаций. 
По команде сверху целыми коллек-
тивами вступят в «Белую Русь». 
Будут и в дальнейшем в составе 
избиркомов обеспечивать «нуж-
ным» кандидатам «элегантные» 
победы на «выборах». Продолжат 
мириться с рабской контрактной 
системой, безропотно выполнять 

не свойственные им функции. 
Вот только свою основную функ-
цию они все в большей степени 
осуществляют хуже и хуже. Об 
этом убедительно свидетель-
ствуют результаты тестирования. 
Все меньше в учреждениях обра-
зования Педагогов. Педагогов с 
большой буквы, ярких личностей. 
Им все труднее найти свое место 
в школе. Можно прогнозировать 
уход части учителей из городских 
школ. Недобор на бюджетные 
места на педагогические специ-
альности в ряде вузов — тревож-
ный сигнал. Грустно, но это, к 
сожалению, так.

Наша образовательная 
сфера, включая все ее структу-
ры, находится в глубоком 
системном кризисе. Одна из 
главных причин — в шкале госу-
дарственных интересов она 
занимает неподобающе низкое 
место. Не осознав этого, не 
предприняв эффективных мер по 
исправлению подобного положе-
ния, мы потеряем очень много. 
Впрочем, это тема отдельного 
серьезного разговора…

Через несколько дней про-
звучит первый школьный зво-
нок в новом учебном году. С 
праздником, коллеги!

Николай КОВШ,  
кандидат педагогических 

наук, член Национального 
комитета Объединенной 

гражданской партии.
Брест.

рЭГІсТраТУра

Урачы будуць лячыць 
па тэлефоне?

У Мінску плануецца адкрыць аб’яднаную медыцынскую 
даведачную службу.

Пра з’яўленне платных медыцынскіх кансультацый для жыхароў сталіцы 
па тэлефоне чыноўнікі ад медыцыны гаварылі яшчэ летась. Меркавалі, 
што такая служба запрацуе ў гэтым годзе. Пакуль яна не з’явілася, але 

планы ўжо больш акрэсленыя.
— Гэта сумесны праект з гарадскім філіялам РУП «Белтэлекам» і 

Нацыянальнай акадэміяй навук Беларусі. Мы ўжо падшукваем памяшканне 
для размяшчэння спецыялістаў-кансультантаў, — паведаміў днямі першы 
намеснік старшыні камітэта па ахове здароўя Мінгарвыканкама Ігар Юркевіч.

Патэлефанаваўшы ў медыцынскую даведачную службу, пацыенты змо-
гуць атрымаць кансультацыі па аказанні платных паслуг у бальніцах, 
паліклініках, дыспансерах і іншых арганізацыях аховы здароўя Мінска 
(рэспубліканскія арганізацыі аховы здароўя ў гэты пералік уваходзіць не 
будуць), парадку аказання меддапамогі ў розных сітуацыях, атрыманні 
медыцынскіх дакументаў, даведак.

Званок будзе платным, але, як абяцаюць чыноўнікі, яго кошт будзе 
максімальна даступным для насельніцтва.

Плануецца, што кансультацыі будуць даваць медыцынскія работнікі. 
Хутчэй за ўсё ўрачы, якія ўжо на пенсіі.

Зразумела, што ствараецца такая служба найперш для таго, каб 
разгрузіць урачоў у паліклініках, ліквідаваць там чэргі і скараціць выклікі “хут-
кай дапамогі” на дом. Напрыклад, спецыялісты не раз звярталі ўвагу, што 
беларусы злоўжываюць магчымасцю выклікаць “хуткую дапамогу”, што ў 50 
працэнтах выпадкаў неабавязкова было звяртацца ў службы “103”, дастат-
кова пракансультавацца з урачом паліклінікі. Дарэчы, у рэкамендацыях 
экспертаў Сусветнай арганізацыі аховы здороўя, у дакладзе «Ацэнка мадэлі 
арганізацыі першаснай медыка-санітарнай дапамогі ў Беларусі» як адзін з 
варыянтаў зніжэння нагрузкі на ўрачоў у паліклініках прапануецца 
арганізацыя ўрачэбных кансультацый па тэлефоне. 

На Захадзе гэта распаўсюджаная практыка. Там тэлефонныя 
кансультацыі займаюць ледзь не палову ад усіх кантактаў урач—пацыент. 
Праўда, там такія кансультацыі даюць звычайна сямейныя ўрачы, тэлефон-
ная кансультацыя — паўторная, пацыент прыбягае да яе ўжо пасля таго, як 
пабываў на прыёме ва ўрача і хоча ўдакладніць нейкія моманты ў лячэнні 
альбо звяртаецца з просьбай выпісаць паўторны рэцэпт, калі лекавыя 
сродкі скончыліся.

А як будзе арганізавана тэлефонная кансультацыя ў нас? Ці змогуць 
якасна кансультаваць урачы, не бачачы і не ведаючы пацыента?

Медыкі кажуць, што бываюць сітуацыі, калі лепш даць хоць нейкую 
карысную кансультацыю, чым пакінуць чалавека без усялякай дапамогі. У 
камітэце па ахове здароўя Мінгарвыканкама сцвярджаюць, што медыцын-
ская даведачная служба будзе ўсё ж такі больш даведачнага напрамку, але 
калі пацыент звернецца з канкрэтным пытаннем, то кансультацыю-параду 
ён атрымае,  але гэта не заменіць візіту да доктара. Магчыма, камусьці і 
такой кансультацыі будзе дастаткова. Спецыялісты звяртаюць увагу на 
такую акалічнасць: сёння сярод самых папулярных па наведвальнасці 
сайтаў — медыцынскія. Кансультацыя па тэлефоне нічым, па сутнасці, не 
адрозніваецца ад кансультацыі па інтэрнэце. Але ў чалавека ёсць магчы-
масць задаць больш канкрэтныя пытанні.

— На мой погляд, гэта лепш, чым нічога, — выказвае сваё меркаванне 
фельчар вышэйшай катэгорыі Аляксандр Ваўчанін. — У Беларусі 
спецыялісты службы “хуткай дапамогі” таксама кансультуюць па тэлефоне. 
Як мінімум гэта пяць працэнтаў ад тэлефонных званкоў, якія паступаюць у 
нашу службу. Але хоць такое права ў дыспетчара і ёсць, карыстаюцца ім 
медыкі толькі ў крайнім выпадку, часцяком тады, калі ў распараджэнні няма 
свабодных машын «хуткай дапамогі». Таму што, калі нешта здарыцца, 
адказнасць будзе несці дыспетчар. А вызначыць па тэлефоне, што адбы-
ваецца з пацыентам, вельмі складана. Здавалася б, баліць жывот. А гэта 
сімптом пры больш як дзесяці дыягназах, у тым ліку і пры інфаркце 
міякарда. Хаця, канешне, існуе алгарытм, калі, задаўшы па ім пытанні, 
дыспетчар можа вызначыць, у якім стане знаходзіцца пацыент і ці дастат-
кова яму кансультацыі па тэлефоне. Але ў канцы гутаркі медработнік у 
абавязковым парадку павінен прапанаваць, каб чалавек ператэлефанаваў 
і паведаміў аб сваім стане.

Вольга ГРЫНЯВІЦКАЯ.

ЭКоНоМиКа

Êто 
претендóет 
на миллион 
долларов?

Всего пять миллионов бело-
русских рублей получит победи-
тель Республиканского конкурса 
инновационных проектов. Впрочем, 
премия в данном случае — не глав-
ное. На самом деле те, чьи работы 
будут признаны лучшими, вполне 
могут получить и миллион долларов 
на развитие бизнеса.

Об этом «Народной Воле» ска-
зал директор Белорусского инно-
вационного фонда Александр 
Шумилин.

Сколько можно 
заработать?

Заявки на Республиканский 
конкурс инновационных проектов 
уже принимаются. Их могут пода-
вать как юридические, так и физи-
ческие лица. Конкурс проводится 
по двум номинациям — «Лучший 
инновационный проект» и 
«Лучший молодежный инноваци-
онный проект» (участникам этой 
номинации должно быть не более 
35 лет). Причем участник сам выби-
рает, в какую из номинаций зая-
виться.

Конкурс проводится в три этапа: 
прием заявок и предварительный 
отбор проектов — до 1 октября, экс-
пертиза инновационных проектов — 
до 1 ноября, имена победителей 
назовут уже в декабре.

— Уже подано 12 заявок, — 
рассказывает Александр 
Шумилин. — В конкурсе будут уча-
ствовать самые лучшие работы. И 
нужно усердно поработать, чтобы 
идею превратить в хороший проект 
и показать экономическую эффек-
тивность. Хороших идей очень 
много, но зачастую они не получа-
ют финансирования, потому что те, 
кто их продвигает, не могут объяс-
нить, сколько на этом, говоря язы-
ком бизнеса, можно заработать. А 
инвестора прежде всего интересу-
ет эта сторона вопроса. И наша 
задача, во-первых, не потерять 
отличные идеи, а во-вторых, найти 
под них инвестиции.

Все зависит от 
менеджера

Победителям Республикан-
ского конкурса инновационных 
проектов гарантированы премия и 
ценные подарки.

— За первое место — около 
пяти миллионов, но будут учрежде-
ны призы и от потенциальных инве-
сторов — там размеры премий 
будут совсем другими, — уточняет 
Александр Шумилин. — Мы сейчас 
прорабатываем вопрос с частными 
инвесторами по поводу того, чтобы 
увеличить размер премии. Но это 
не самое главное. Объем финанси-
рования, который сегодня осу-
ществляет наш фонд по проектам, 
достигает миллиона долларов. 
Поэтому если идея и проект будут 
интересными, то мы будем его про-
двигать, и объем инвестиций будет 
совсем другим. То есть этот кон-
курс — реальная возможность для 
инноваторов получить деньги на 
реализацию своего проекта.

По словам Шумилина, развитие 
бизнеса во многом зависит от 
менеджера, который продвигает 
идею проекта.

— Иногда очень хорошие идеи 
так и остаются идеями, а довольно 
посредственные при грамотном 
управлении выходят на рынок, — 
говорит он. — Мы хотим отобрать 
самые лучшие идеи, помочь с дора-
боткой, превратить их в привлека-
тельные коммерческие проекты и 
предложить инвесторам. Причем 
речь не только об иностранных 
инвесторах, деньги есть и у бело-
русских бизнесменов…

Кстати, Белорусский инноваци-
онный фонд финансирует не только 
госпредприятия и государственные 
проекты.

— Мы открыты для приема зая-
вок и от частных предприятий и 
частного бизнеса, — говорит 
Шумилин.

Марина КОКТЫШ.

Радиоактивные отходы с АЭС 
будут храниться в Беларуси

Радиоактивные отходы, которые будут образовываться в 
процессе эксплуатации белорусской АЭС, будут храниться в 
Беларуси. Об этом заявил главный инженер Дирекции 
строительства атомной электростанции Анатолий Бондарь. 
«Такие отходы хранятся на территории станции в специальном 
корпусе. Проектом просчитано хранение радиоактивных 
отходов в течение 10 лет и даже более», — добавил он.

По словам главного инженера, по истечении предусмотренного пери-
ода можно будет либо расширить возможности проектного хранилища, 
либо перевезти отходы в специальное республиканское централизованное 
хранилище. Что же касается отработанного топлива с белорусской АЭС, то 
оно будет вывозиться в Россию, сообщает belta.by.

Кстати, замминистра энергетики Беларуси Михаил Михадюк не 
исключает возможности строительства в Беларуси второй атомной стан-
ции или дополнительных реакторов в Островце. Однако для этого, по его 
словам, нужен надежный инвестор и достаточный рынок сбыта электро-
энергии. Пока таких предложений от инвесторов нет.

В настоящее время на строительной площадке будущей белорусской 
АЭС задействовано 1,5 тысячи человек. Уже завершена разработка необ-
ходимой проектной документации, осенью на Островецкой площадке нач-
нется основной этап работ по сооружению атомной станции.

слышали?

Леонид ЗЛОТНИКОВ:

Фактически все предприятия в сельском хозяйстве малоэффективны
В рамках проекта «Европейский диалог о модернизации для Беларуси» мы беседуем с экономистом Леонидом Злотниковым о том, какие 

перемены нужны белорусскому сельскому хозяйству.

МодерНизация

—На фоне сомнительных 
успехов остальных 

отраслей белорусской эконо-
мики может создаться впечат-
ление, что в сельском хозяйстве 
у нас все не так и плохо — надои 
и урожаи растут, белорусская 
сельскохозяйственная продук-
ция продается на экспорт, в 
Москве хвалят вкус белорус-
ской сметаны и так далее. С 
точки зрения экономиста, под-
тверждается ли это впечатле-
ние цифрами и фактами?

— Нужно сначала проанали-
зировать количественные пока-
затели, а затем — качественные. 
Если взять первые, то действи-
тельно за последние лет десять 
немного увеличилась урожай-
ность зерновых культур — сейчас 
около 30 центнеров с гектара, а 
лет десять назад было в среднем 
27. Мы наблюдаем рост продук-
тивности молочного стада, было 
3 тысячи, сейчас — более 4 тысяч 
килограммов.

Однако если сравнить с пере-
довыми странами, то наша продук-
тивность примерно в два раза 
меньше. Но даже и эти положитель-
ные сдвиги достигнуты слишком 
дорогой ценой. За последние 
10—12 лет инвестиции в сельское 
хозяйство составили около 40 мил-
лиардов долларов. Больше всего 
вкладывалось именно в него!

— Однако сельское хозяй-
ство дотируется и в Европе, и в 
Америке. Почему тогда их дота-
ции — «правильные», а белорус-
ские — «нехорошие»? Если есть 
отдача, то почему бы не вклады-
вать?

— Я говорил только о количе-
ственных показателях, а сейчас 
перейдем к качественным. В 
Германии на один гектар площади 
вносят минеральных удобрений в 
два раза меньше, чем в Беларуси, а 
урожайность — в два раза выше. 
Кормов на один центнер привеса 
тоже там требуется в два раза 
меньше. То есть отдача белорус-

ских инвестиций в сельское хозяй-
ство очень низкая.

Даже Александр Лукашенко в 
последнем послании парламенту 
заявил, что его волнует прежде 
всего эффективность сельского 
хозяйства. Количество убыточных 
предприятий в прошлом году 
было 30 процентов, в нынешнем 
— уже 54. Но эти статистические 
показатели не отражают реальную 
картину, потому что если учесть 
инфляцию и скорость оборота 
капитала, то можно заявить: фак-
тически почти все сельхозпред-
приятия неэффективные. Они 
живут за счет всех нас, граждан 
Беларуси.

Если взять официальные 
цифры, сколько средний белорус 
расходует на продовольствие, то 
получим 46 процентов. Показатель 
самых бедных стран... В России 
аналогичная цифра — 33 процента, 
в Европе — 20—25.

— Зная ваши экономические 
воззрения, могу предугадать 

ответ на вопрос «Что же надо 
делать?»: открыть границы для 
дешевого импорта, уменьшить 
дотации и так далее. И куда 
тогда деть всех наших передо-
виков сельского хозяйства, 
которые сразу станут отстаю-
щими?

— Это очень поверхностное 
представление о том, что предлага-
ют независимые экономисты. 
Действительно, на период пере-
стройки сельского хозяйства я 
предлагал открыть дорогу для 
дешевого импортного продоволь-
ствия, как это сделала Эстония в 
1990-е. Если мы хотим, чтобы наше 
население тратило меньше на пита-
ние, то надо открыть границы для 
импорта. Кроме того, следует пом-
нить: любая защита своего рынка от 
импорта понижает уровень жизни 
населения.

Насчет того, что же делать… 
Моя программа глубоко разработа-
на, в ней обобщен опыт многих 
стран мира.

Два обязательных условия — 
открытая экономика и глубокая 
реформа сельского хозяйства. 
Причем это не такая реформа, 
которую пробовали в Украине и 
частично у нас — преобразовывали 
коллективную собственность, вво-
дили акционерные общества, но 
ничего особенно не получалось. 
После 2000 года украинцы в конце 
концов поделили землю между 
теми, кто на ней работает. Создали 
крупные хозяйства, акционерные 
общества. Наши соседи уже нако-
пили опыт преобразований на селе. 
И только российский пример мне 
не нравится.

— Лукашенко не раз заяв-
лял, что сохранение коллектив-
ных хозяйств — вопрос не толь-
ко экономики, но и политики и 
идеологии. Возможно, на сегод-
няшний день это уже не так 
актуально? Есть ли приметы 
того, что государство готово 
пойти на серьезные преобразо-
вания?

— Да, земля сегодня все 
больше оторвана от крестьянина. 
Люди приезжают из агрогород-
ков, поработали, вернулись на 
место. Крестьянин сегодня все 
более похож на промышленного 
рабочего. Традиционный дере-
венский уклад изменился, и в 
нем занято намного меньше 
людей, чем раньше. В сельском 
производстве сейчас работает 
небольшое количество людей, 
которые и получают меньше дру-
гих — доходы в этой отрасли тра-
диционно самые низкие по 
народному хозяйству.

Лукашенко раньше прямо 
говорил, что «деревня — это 
наша политическая опора, и мы 
не дадим ее разрушить». Но сей-
час и количество деревенского 
электората уменьшается с каж-
дым годом, и недовольных людей 
там все больше. Так что уже труд-
но говорить, что село — полити-
ческая опора президента.

Виталий ОСИПОВИЧ.

Алеcь Бяляцкі дзве 
гадзіны размаўляў  

з жонкай і сястрой
Кароткатэрміновае спатканне днямі адбылося ў 

Бабруйскай калоніі.

з-за КраТаЎ

Кантактавалі яны праз шкло па тэлефоне. Гэта першая сустрэча пасля 
снежня 2012 года.

Жонка Бяляцкага Наталля Пінчук кажа, што размаўлялі яны з сястрой 
Вольгай па чарзе, бо тэлефонная трубка была адна.

— Алесь казаў, што адчувае сябе добра, настрой у яго бадзёры, — 
цытуе Радыё Свабода Наталлю.

Бяляцкі па-ранейшаму працуе на швейнай вытворчасці, займаецца 
ўпакоўкай прадукцыі, якую выпускаюць у Бабруйскай калоніі. Шмат чытае, 
атрымлівае прэсу, таму ведае пра асноўныя падзеі ў краіне.

Да канца года павінны адбыцца яшчэ два спатканні Алеся з роднымі: 
доўгатэрміновае ў лістападзе і кароткатэрміновае ў снежні.

Нагадаем, што з сакавіка па чэрвень 2012 года Алесь Бяляцкі атрымаў тры 
вымовы, яму забаранілі спатканні і надалі статус «злоснага парушальніка 
рэжыму». У жніўні 2012 года Бяляцкі атрымаў яшчэ дзве вымовы за нязначныя 
парушэнні рэжыму. Таксама яго пазбавілі харчовых перадач. Толькі 7 жніўня 
2013 года зняволенаму кіраўніку праваабарончага цэнтра «Вясна» пасля 
доўгага перапынку дазволілі харчовую перадачу.

Может, я живу в Саудовской 
Аравии, да забыла об этом?

Написать письмо меня побу-
дили письма читателей 
«Народной Воли» о том, как они 
экономят воду. Уж очень стало 
обидно за стариков и стыдно за 
страну! Экономить и бережно 
относиться к водным ресурсам 
необходимо, но не доходить же 
до того, чтобы мыться раз в неде-
лю! Не в каменном веке живем!

Про плату за воду, в частно-
сти за полив, отдельный разго-
вор. Я живу в деревне, у меня 13 
соток обрабатываемой земли. 
Плачу за полив 225 тысяч рублей. 
Жду квитанцию с ужасом и 
думаю: может, я живу в 
Саудовской Аравии, да забыла 
об этом? Счетчика у меня нет, 
как, впрочем, и у всех на нашей 
улице. Когда я обратилась в 
водоканал за разъяснением, 
откуда такая сумма, то приехали 
из райцентра две молодые жен-
щины и сказали: «Лучше помал-
кивайте, а то пересчитаем все 
ваши деревья, кусты и прочее и 
будете платить еще больше!» 

Сейчас плата за воду составляет 10 
процентов от пенсии. Столько, 
сколько плачу я со своими 13 сотка-
ми, не платит в округе больше 
никто, хотя огороды побольше. Не 
могу понять, почему.

Вообще, видеть, что происхо-
дит вокруг, больно и стыдно. Как и 
раньше — одна показуха и бесхо-
зяйственность. Недавно, напри-
мер, пошла в лес. Лучше бы не 
ходила… Провели рубку ухода, сру-
били лишние молодые деревья и 
кустарники на высоте 50 сантиме-
тров. И все лежит ровным слоем 
поверх торчащих из земли кольев. 
Если запнешься и упадешь, то 
вполне можно серьезно поранить-
ся. И если раньше в лесу заряжа-
лись положительной энергией, то 
теперь все наоборот. Денно и 
нощно валят, рубят, вывозят — за 
лесом ухода практически нет, там 
много мусора…

Людмила Романовна 
РЯБЦЕВА, пенсионерка.

д.Глыбов Речицкого района.

Нет такого 
адреса…

Недавно в нашем военном 
городке “Уречье-2” на домах 
развесили объявления о том, что 
всем жителям, в паспортах которых 
в штампе о регистрации (прописке) 
в строке “Адрес места жительства” 
стоит “Уречье-2”, срочно нужно 
поставить в сельисполкоме новый 
адрес — г.п.Уречье, ул. Лесная, так 
как “Уречьz-2” не существует.

Подскажите: как мы должны 
поступить? Должны ли органы 
местной власти внести изменения 

не только в наши паспорта, но и в 
договоры найма жилых помещений 
и в ордера на жилье, по которым мы 
здесь проживаем? И должны ли 
получать какие-то новые документы 
те, у кого жилье приватизировано и 
имеется техпаспорт и другие 
документы на квартиру? 

От имени жильцов дома 146 
г.п.Уречье-2 Любанского района 
Минской области — 

Людмила Анатольевна 
МАНКЕВИЧ.

Можно спать споêойно
Как разъяснили “Народной Воле” в любанском Бюро технической 

инвентаризации, жителям бывшего “Уречья-2” не стоит волноваться: 
о документах на жилье там уже позаботились.

— Есть решение исполкома о том, что улице присвоили новое 
название, — сообщили “Народной Воле” в БТИ. — При желании 
жильцы могут взять у нас уведомление, но делать это не обязательно 
— его наличие ни на что не влияет. Дело в том, что в нашей 
компьютерной базе все дома “Уречья-2” уже переведены на улицу 
Лесная, так что никаких проблем не возникнет.

Если владелец захочет продать свою квартиру, то в БТИ ему 
выдадут документы с актуальным адресом. Платить тоже ни за что не 
нужно. Штамп о новом месте прописки в паспорт поставят совершенно 
бесплатно.

Мария МАЛЕВИЧ.

официальНо

параЎНаеМ

А ў іх — 
бясплатна

І ўсё ж такі не магу я зразумець нашу ўладу. Няўжо яны  сапраўды 
лічаць, што народ наш зусім цёмны, забіты і чытаць не ўмее. Як 
кампенсаваць савецкія ўклады людзей — дык не, кажуць, што гэта 
была іншая дзяржава. А як спаганяць грошы за кватэры, якія той, 
іншай, дзяржавай былі пабудаваны, — дык яны хуценька разявілі рот 
на мільёны, якія прынясе прыватызацыя.

Прашу “Народную Волю” яшчэ раз расказаць пра тое, на якіх 
умовах адбывалася прыватызацыя кватэр у той жа Расіі ды іншых 
рэспубліках былога СССР. Проста каб тыя беларусы, якія зараз 
панічна шукаюць грошы на прыватызацыю кватэр (а паўтары-дзве 
тысячы долараў на першы ўнёсак яшчэ недзе трэба знайсці), 
параўналі і пабачылі, наколькі далёкая беларуская “народная ўлада” 
ад народа.

Сяргей Іванавіч КАВЕЦКІ, г.Мінск.

У Расіі ў 1991 годзе была 
дазволена БЯСПЛАТНАЯ 
прыватызацыя жылля. Пры 

гэтым законам вызначана, што 
кожны грамадзянін Расійскай 
Федэрацыі можа прыняць удзел у 
прыватызацыі кватэры, пакоя альбо 
загараднага дома толькі адзін раз. 
Прычым расіян з прыватызацыяй 
кватэр у шыю ніхто не гоніць. 
Бясплатна аформіць жыллё ў сваю 
ўласнасць яны могуць аж да 1 
сакавіка 2015 года.

Прыватызацыя ва Украіне 
фактычна таксама з’яўляецца 
БЯСПЛАТНАЙ. Згодна з тутэйшымі 
правіламі, бязвыплатная перадача 
грамадзянам кватэр і дамоў, жылых 

прыватызацыі жылля ва Украіне не 
абмежаваны. Людзі могуць 
прыватызаваць свае кватэры, як 
толькі захочуць.

У Туркменістане доўгі час 
прыватызацыя жылля не вялася (за 
выключэннем тых выпадкаў, калі 
людзі, пераважна этнічныя рускія, 
з’язджалі з краіны). Але і тут ужо 
прыняты адпаведны закон, і 
прыватызацыя пачнецца з 1 
студзеня 2014 года. На якіх умовах?

БЯСПЛАТНА атрымаюць 
кватэры і дамы ўсе тыя, хто пражыў 
у іх больш за дзесяць гадоў. А 
таксама ветэраны, інваліды, дзеці-
сіроты і многія-многія іншыя 
катэгорыі насельніцтва.

памяшканняў у інтэрнатах 
афармляецца з разліку санітарнай 
нормы 21 квадратны метр агульнай 
плошчы на наймальніка і кожнага 
члена яго сям’і плюс дадатковыя 10 
кв. метраў на сям’ю.

Да прыкладу, сям’я з трох 
чалавек мае права бясплатна 
прыватызаваць 73 кв. м (21 х 3 +10). 
У многіх і не было такіх кватэр, бо ў 
савецкія часы жыллё з вялікімі 
пакоямі амаль не будавалася. Але 
калі раптам у некага аказвалася 
залішняя плошча, то вось за яе 
прыйшлося даплаціць. Даплата 
ажыццяўляецца як грашыма, так і 
каштоўнымі паперамі, атрыманымі 
для прыватызацыі дзяржаўных 
прадпрыемстваў або зямлі. Прычым 
таксама з растэрміноўкай.

Ніякімі тэрмінамі працэс 

Тыя, хто пражыў у кватэры 
толькі пяць гадоў, адпаведна 
атрымаюць 50-працэнтную скідку 
пры прыватызацыі. Дарэчы, 
Туркменістан на карысць людзей 
нават адмовіўся ад дзяржаўнай 
пошліны за афармленне дакументаў 
на кватэры. Пры гэтым не будзем 
забывацца, што ў гэтай краіне 
насельніцтва не плаціць за газ, 
электраэнергію, пітную ваду, 
бясплатныя таксама павараная 
соль і бензін, сімвалічная плата 
ўстаноўлена на камунальныя 
паслугі, крэдыты на пакупку жылля 
выдаюцца пад вельмі нізкія 
працэнты…

Карацей, якую краіну ні вазьмі 
— параўнанне сапраўды не на нашу 
карысць. 

Ігар МАРОЗАЎ.

Нават у нас у рэдакцыі не ўсе ведалі, што ў 
Туркменістане бензін бясплатны і цікавіліся: “А як гэта?”

Таму на гэтую тэму — больш падрабязна.

У Тукменістане дзейнічае пастанова аб бясплатным водпуску 
аўтамабільнага бензіну і дызельнага паліва для ўладальнікаў 
матацыклаў і легкавых аўтамабіляў агульнай масай да 3,5 тоны і з 
колькасцю пасажырскіх месцаў не больш за 8, не лічачы вадзіцеля.

На гэты бясплатны бензін (2400 літраў на год) жыхары 
Туркменістана атрымліваюць талоны. Гэта робіцца ў рамках Праграмы 
прэзідэнта Туркменістана па дзяржаўнай падтрымцы насельніцтва, 
якая, акрамя паліва, забяспечвае бясплатнае карыстанне жыхароў 
газам, электрычнасцю, вадой, соллю аж да 2030 года.

У Фонда соцзащиты  
нет денег?

есТь вопрос

«Народная Воля» поднимала 
вопрос о том, что досрочное 
июльское повышение пенсий как 
бы упредило перерасчет пенсий 
в августе, который предусмотрен 
законодательством. В итоге вме-
сто 22%-го повышения пенсий в 
августе пенсии были повышены 
на 10,4%.

К слову, после того, как был 
опубликован Указ №278 «О 
повышении пенсий», в конце 
июня я сначала обратился к 
работникам отдела труда и соц-
защиты района, потом по теле-
фону в пенсионное управление 
Министерства труда и соцзащи-
ты с одним вопросом:  не повли-
яет ли июльское увеличение на 
перерасчет в августе? Но мне 
конкретно никто ничего не отве-
тил. Хотя я изложил свои дово-
ды: в Фонде соцзащиты  должен 
быть большой запас денег, кото-
рого хватает для повышения 
пенсий на 22%. Потому как 
восемь месяцев мы получали 
пенсии исходя из  средней зар-

платы по стране за III квартал 2012 
года. Тогда она составляла 4 мил-
лиона 37 тысяч рублей. Но в IV 
квартале 2012 г. и в I квартале 2013 
г. в отдельные месяцы средняя 
зарплата доходила до 5 миллионов 
рублей. Мне ответили, что пенси-
онный фонд обслуживает не только 

выплату пенсий, а есть и другие 
расходы. 

Тогда я письменно обратился в 
Администрацию президента РБ с 
этим же вопросом, внеся некото-
рое дополнение: куда расходуются, 
помимо выплаты пенсий, средства 
Фонда соцзащиты? 

Администрация, как правило, 
сама не отвечает. Главное управ-
ление Администрации президен-
та по работе с письмами физиче-
ских и юридических лиц отфутбо-
ливает эти письма в другие 
ведомства, которые по существу 
ответить не могут, а дают только 
непонятные отписки. Так и на мое 
письмо отписалось пенсионное 
управление министерства. Даже 
нет смысла его пересказывать.

И что получилось? В августе 
перерасчета пенсий не было. 
Значит, и дальше, до очередного 
перерасчета, будем недополу-
чать 13%. Смею предположить, 
что в Фонде уже действительно 
не хватает средств для перерас-
четов пенсий, согласно закону. 
Если б пересчитали с увеличени-
ем на 24%, то средняя пенсия 
составила бы 2.428.000 рублей. А 
сегодня средняя пенсия по воз-
расту — 2.179.800 рублей.

Антон Иванович 
СТАНЕВИЧ.

г.Щучин.

Танцпляцоўка
НявыдУМаНая ГІсТорыя

Той, хто хоць раз наведаў 
санаторый, не мог не 
заўважыць, як хутка 

пераўвасабляюцца тут людзі. 
Раніцай яны стаяць ля кабінетаў 
урачоў, скардзяцца адзін аднаму 
на свае шматлікія балячкі. Але 
трэба паглядзець на гэтых “хво-
рых” увечары на танцпляцоўцы! 
Жвавая бабулька, якая начапіла 
спадніцу з разрэзам да аднаго 
пікантнага месца, скача, як 
фігурыстка на лёдзе. Яе кавалер 
з сівой барадой і тоўстым пузам 
адкідвае нумары, якім можа 
пазайздросціць жаўтаротая 
публіка. Флюідамі кахання 
літаральна насычана паветра. 
Пахне парфумай, потам, перага-
рам і яшчэ чорт ведае чым…

Танцы ў санаторыі называ-
юць культурным мерапрыем-
ствам, а на самай справе — гэта 
любоўныя гульні. Менавіта тут 
адбываюцца знаёмствы, завяз-
ваюцца сяброўскія адносіны, якія 
ўвачавідкі пераходзяць у дружбу і 
каханне, а часам і заканчваюцца 
шлюбам.

З Лёхам (Аляксеем 
Пятровічам) я пазнаёміўся такса-
ма ў здраўніцы. Пражывалі ў 
адным нумары. Ён прайшоў 
слаўны жыццёвы шлях, які не быў 
усыпаны ружамі. Пры камуністах 
займаў высокія партыйныя паса-
ды, узначальваў буйныя сельга-
спрадпрыемствы, мае некалькі 
заслужаных узнагарод. Аднак 
асабістае жыццё не склалася.

На жыццёвым небасхіле 
было больш пахмурных, чым 
сонечных дзён. Асабліва не шан-
цавала з жанчынамі. Тройчы быў 
жанаты. І вось на схіле гадоў 
застаўся, па сутнасці, сам-насам 
са шматлікімі праблемамі. 
Першай выбранніцай стала 
былая аднакласніца, з якой 
сядзелі за адной партай, потым 
паступілі ў адну ВНУ, на апошнім 
курсе ажаніліся. Жылі, як гаво-
раць, душа ў душу, не сварыліся, 
не лаяліся, як гэта бывае ў асоб-
ных маладых сем’ях.

— Мая Палінка, — кажа Лёха, 
— была з ціхім, спакойным харак-
тарам. На жаль, шлюб аказаўся 
нядоўгім. Каханая памерла пры 
нараджэнні сына.

—  Давялося расціць і 
выхоўваць хлопчыка аднаму, — 

са слязамі на вачах успамінае Лёха. 
— Праўда, дапамагалі суседзі.

На адной лесвічнай пляцоўцы з 
удаўцом жыла жанчына з двума 
малымі дзецьмі, у якой муж-
алкаголік вельмі рана адышоў у 
лепшы свет. Гора аб’яднала 
суседзяў. Неўзабаве (праз год) 
пабраліся законным шлюбам. Не 
шыкавалі, але і не галадалі. Лёха 
працаваў на дзвюх работах, 
стараўся забяспечыць сям’ю ўсім 
неабходным. Але з цягам часу 
прыкмеціў, што новая жонка пачала 
заглядаць у чарку, у яе з’явіліся кам-
паньёны — аматары Бахуса. 
Жорсткая размова на павышаных 
танах завяршылася разрывам 
адносін.

Трэцюю жонку Аляксей Пятровіч 
знайшоў у гэтым самым санаторыі, 
дзе сустрэліся і мы. Прыехаў ён у 
здраўніцу падлячыцца, бо набыў 
панскую хваробу — падагру. У 
санаторыі, як і заўсёды, мужчыны 
нарасхват, асабліва на 

Ліпа
Часам — быццам насланнё — 

успамінаецца, як я вяртаўся ў сваю 
родную вёску Ястрабка на 
Лоеўшчыне ў далёкім 1945 годзе. За 
плячыма — салдацкі мяшок, на плечы 
цісне салдацкі шынель, да таго ж — 
нялёгкія вёрсты пехатой з Рэчыцы.

З бліжняй дарогі ўбачыў шацёр 
высачэзнай раскідзістай ліпы. 
Некалі яна праводзіла мяне — пад-
летка — у школу. А бач вось — уца-
лела! Чамусьці здаліся не такімі 
цяжкімі на нагах салдацкія боты, 
падумалася: роднае дрэва чакае 
цябе, чалавеча, у родных мясцінах…

Даўно няма той ліпы. А вось 
успамін застаўся. Мусіць, нездарма 
людзі шануюць гэтае дрэва. Дзіва 
што: ліпавы мёд надзвычай карыс-
ны для здароўя. Нездарма, калі 
цвіце ліпа, працавіты пчаліны гуд з 
самай раніцы стаіць вакол яе 
развесістых галін.

Мусіць, кожнаму з нас са школь-
ных парт запомніліся радкі Янкі 
Купалы пра Алесю, пра яе лёс, які “не 
згадала матуля”. “Гаманіў лес ўвечары 
і ранкі, над калыскай ліповай пела 
калыханкі”. Менавіта над калыскай, 
зробленай з ліпы, спявала дачушцы 
пад кукаванне зязюлі маці калыханкі. 
Шчыра кажучы, у нялёгкі сорак першы 
год, калі нас, мабілізаваных 
прызыўнікоў, вучылі ў тамбоўскіх 
лясах (“штыком калі, назад прыкла-
дам бі!”), ліпа таксама выручыла. 
Пачыналіся асеннія замаразкі, а мы 
— амаль разутыя. Добра, што старэй-
шы за нас зямляк сплёў нам з сябрам 
з лыкаў ліпы лапці. Самі ж мы плесці 
не ўмелі. (Я к таму часу толькі скончыў 
Рэчыцкае педвучылішча.)

Прыемна заўсёды заходзіць у 
ліпавыя прысады. Мусіць, таму 
некалі пані Бараноўская ў Суткове 
на Лоеўшчыне каля свайго маёнтка 
высадзіла такія прысады. Міналі 
гады, і дрэвы перажылі, як і людзі, 
не адно ліхалецце. Некаторыя ліпы 
з гушчэзнымі шатрамі-вяршынямі і 
цяпер растуць паблізу Дняпра…

Расці і шумі, ліпа, на радасць 
людзям!

дрЭвы І лЮдзІ

танцпляцоўцы. На вечары знаём-
ства ўпадабаў Лёха мілавідную пры-
стойную кабету. Удава, без матэры-
яльных і жыллёвых праблем. 
Пражывае адна ў двухпакаёўцы. Год 
ці, можа, два жылі разам у 
грамадзянскім шлюбе. І толькі 
пасля ўзаемных выпрабаванняў 
узаконілі свае адносіны, але неча-
кана шлюб даў расколіну. У Лёхі на 
здымку лёгкіх урачы выявілі зацям-
ненне. Цьмяную кропачку. 
Накіравалі ў тубдыспансер на агляд. 
Дома, калі вярнуўся з бальніцы, 
жонка, даведаўшыся аб магчымым 
дыягназе, катэгарычна заявіла:

— Вось табе лыжка, вось табе 
відэлец — гэта толькі твае, асоб-
ныя, каб іншых не браў, чым-
небудзь паметкі зрабі…

Лёха не адразу зразумеў жон-
чыны прадпісанні, але, калі 
зразумеў, узбунтаваўся, 
раз’юшыўся. Пасля бурных 
высвятленняў адносін разышліся ў 
розныя бакі.

Між тым у дыспансеры 
“пракруцілі” пацыента Лёху на 
камп’ютары і… жахнуліся: аказ-
ваецца, было зламана рабро. 
Яшчэ ў дзяцінстве. Гэта выявілася 
тыдні праз два пасля таго, як 
Лёха так і не пакарыстаўся дома 
сваёй асобнай лыжкай…

На гэты раз, прыехаўшы ў 
санаторый, Лёха паводзіў сябе 
цішэй вады, ніжэй травы. На тан-
цах сядзеў у кутку, нават не 
глядзеў у бок кабет, бо ўпэўніўся, 
што хвароба правярае не толькі 
сяброўства, але і каханне, трыва-
ласць шлюбу, які ў яго выпадку 
даў трэшчыну, а потым і разрыў 
адносін з-за нейкай там нязнач-
най кропкі на рабры…

Зараз Аляксей Пятровіч жыве 
разам з сынам і дапамагае гада-
ваць унукаў. Аб чарговай жаніцьбе 
ўсё ж марыць…

Анатоль ШАРАЕЎ.
г.Фаніпаь.

Каліна
Некалькі кустоў каліны расло на 

маім лецішчы, адзін у гародчыку ад 
вуліцы. Але чамусьці дрэўца доўга 
хварэла, адчувалася — чагосьці не 
хапае каліне.

— Давай куст перасадзім бліжэй 
да гарода, — параіла неяк жонка. — 
Там больш прасторы, сонца.

Выкапалі і перанеслі восенню 
каліну. І яна ўвачавідкі пайшла ў 
рост. Да канца лета на яе галінках 
з’явіліся гронкі буйных чырвоных 
ягад. Неяк завітала аднавяскоўка 
Алена і папрасіла абарваць іх для 
варэння. Не ведаю, як яна варыла 
тыя ягады ў чыгуне. Але ж, відаць, 
недарэмна прыходзіла.

Здавён у народзе людзі любяць 
і паважаюць каліну. Каханую жанчы-
ну нярэдка ў нашых мясцінах клічуць 
ласкава “калінка”. А некалі 
алімпійская чэмпіёнка Ірына 
Радніна пад славутую рускую 
народную песню “Калінка” стала 
вядомай ледзь не ва ўсім свеце.

У вёсцы Казярогі, што на 
Лоеўшчыне, пахаваны вядомы 
ўзбекскі паэт Султан Джура. У 
далёкім сорак трэцім годзе ў час 
баёў за Дняпро куля насцігла куля-
мётчыка Джуру (у сучаснай 
транскрыпцыі Джураева), і ён быў 
пахаваны непадалёку ад таго месца, 
дзе была школа. Дарэчы, у нялёгкія 
пасляваенныя гады мне колькі часу 
давялося там працаваць. Пазней 
беларускі паэт Васіль Вітка 
адгукнуўся на смерць Султана 
Джуры паэтычнымі радкамі:

У вёску Казярогі,
На Палессе,
Прыйшла з далёкае 
  дарогі песня.
З Ферганскае даліны,
З Андыжана,
І на лістку каліны задрыжала…
Шчымлівыя, пранізлівыя словы. 

Як і само дрэўца — каліна. З яе 
шчырасцю, сціпласцю, непрыкмет-
насцю. Адным словам  — “Калінка-
малінка…”.

Міхась ДАНІЛЕНКА.
Гомель.

Что должен  
знать инвалид, 

устраиваясь  
на работу

В одном из номеров «Народной Воли» (№60 за 2 августа) мы расска-
зали о ситуации, в которой оказалась инвалид III группы Елена 
Михальская. Она утверждает, что администрация детсада, в котором она 
работала, неправильно начисляла ей дни отпуска: вместо положенных 30 
ей предоставляли только 21 оплачиваемый день в году. И так на протяже-
нии 4 лет. Сейчас она требует компенсировать ей недополученный отдых. 
Администрация же утверждает, что Елена не предоставила в отдел кадров 
официальных документов, свидетельствующих о том, что она инвалид, и 
поэтому сейчас не может требовать никакой компенсации. Сторону адми-
нистрации приняли и представители департамента по труду Волковысского 
райисполкома, которые разбирались в этой ситуации.

правовой лиКбез

Почему возникают подобные 
конфликты? Инвалиды скрывают 
свою инвалидность, потому что 
боятся, что их не возьмут на 
работу? Или в отделе кадров 
допускают ошибки? Что должен 
знать инвалид, устраиваюсь на 
работу?

За комментарием мы обра-
тились к юристу Елене КОТОВОЙ:

— Начнем с того, что согласно 
действующему законодательству 
отказ в заключении трудового дого-
вора по мотивам инвалидности не 
допускается, за исключением слу-
чаев, когда выполнение трудовых 
обязанностей противопоказано 
индивидуальной программой реа-
билитации инвалида.

В соответствии со статьей 26 
Трудового кодекса Республики 
Беларусь (далее — ТК) при заклю-
чении трудового договора нанима-
тель обязан потребовать, а гражда-
нин должен предъявить нанимате-
лю, в том числе, если последний 
является инвалидом, индивидуаль-
ную программу реабилитации 
инвалида.

Согласно статье 9 Закона 
Республики Беларусь «О социаль-
ной защите инвалидов в Республике 
Беларусь» (далее — Закон), инди-
видуальная программа реабилита-
ции инвалида определяет комплекс 
реабилитационных мероприятий, 
конкретные виды и сроки проведе-
ния реабилитации инвалида, а 
также ответственных за ее прове-
дение исполнителей.

Индивидуальная программа 
реабилитации инвалида (далее — 
ИПР) является обязательной для 
исполнения соответствующими 
государственными органами, а 
также организациями и индивиду-
альными предпринимателями, 
занимающимися реабилитацией 
инвалидов.

Отказ инвалида или его закон-
ного представителя от ИПР в целом 
или от реализации отдельных ее 
частей освобождает соответствую-
щие государственные органы, а 
также организации и индивидуаль-
ных предпринимателей, занимаю-
щихся реабилитацией инвалидов, от 
ответственности за ее исполнение.

Таким образом, закон позволя-
ет инвалиду отказаться от ИПР в 
целом или от реализации отдель-
ных ее частей. При этом нанима-
тель освобождается от ответствен-
ности за ее исполнение.

Механизм реализации этой 
нормы Закона указан в Решении 
Конституционного Суда Республики 
Беларусь от 10 июля 2009 года, в 
соответствии с которым «освобож-
дение от ответственности соответ-
ствующих государственных орга-
нов, организаций и лиц, занимаю-
щихся реабилитацией инвалидов, 
за исполнение индивидуальной 
программы реабилитации инвали-
да может иметь место только при 
добровольном и осознанном 
отказе инвалида или его законного 
представителя от индивидуальной 
программы реабилитации инвали-
да в целом или от реализации 
отдельных ее частей, причем при 
условии, что такой отказ подтверж-
ден соответствующими доказа-
тельствами».

Добровольный и осознанный 
отказ инвалида от своего права на 
реализацию ИПР должен быть 
выражен в его письменном заявле-
нии, на основании которого нани-
матель обязан издать соответству-
ющий приказ. В данном случае 
наниматель не имеет права заста-
вить инвалида следовать рекомен-
дациям ИПР.

В своем решении 
Конституционный Суд указал, что 
при таком законодательном подхо-
де исключается возможность злоу-
потребления своим правом как 
инвалидом, его законным предста-
вителем, так и соответствующими 
государственными органами, орга-
низациями и лицами и тем самым 
реализуются принципы взаимной 
ответственности, разумности и 
справедливости.

В соответствии с ТК для инва-
лидов I и II групп устанавливается 
сокращенная продолжительность 
рабочего времени не более 35 
часов в неделю. При этом оплата их 
труда производится в таком же раз-
мере, как оплата труда работников 
соответствующих профессий и 
должностей при полной норме про-
должительности рабочего времени.

Другое дело, что инвалидам III 
группы в соответствии с рекомен-
дациями ИПР может устанавли-
ваться неполное рабочее время. 
Оплата работникам с неполным 
рабочим временем производится 
пропорционально отработанному 
времени (при повременной форме 
оплаты труда) или в зависимости от 
выработки (при сдельной форме 
оплаты труда).

Действительно, такие инвали-
ды нередко при приеме на работу 
скрывают свою инвалидность. 
Понятно, что в этой ситуации нани-
матель устанавливает работнику 
нормальную продолжительность 
рабочего времени. Кроме того, 
инвалид не сможет реализовать 
также иные свои права, предостав-
ленные ему трудовым законода-
тельством. Так, продолжительность 
трудового отпуска для инвалидов 
— 30 календарных дней, привлече-
ние инвалидов к сверхурочной 
работе, работе в ночное время, в 
государственные праздники и 
праздничные дни, работе в выход-
ные дни допускается только с их 
согласия и при условии, если такая 
работа не запрещена им индивиду-
альными программами реабилита-
ции инвалидов. Направление инва-
лидов в служебную командировку 
допускается только с их согласия. 
Кроме того, при сокращении чис-
ленности или штата работников 
инвалидам при равной производи-
тельности труда и квалификации 
отдается предпочтение в оставле-
нии на работе.

Однако, как было указано 
выше, закон основывается на прин-
ципах взаимной ответственности. 
Поэтому, если при приеме на рабо-
ту гражданин сознательно не пока-
зал нанимателю ИПР, наниматель 
не может нести ответственность за 
нарушение действующего законо-
дательства, поскольку граждани-
ном нарушены требования статьи 
26 ТК, в силу которой он обязан 
предъявить нанимателю ИПР.
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ТайНы большой полиТиКи сеНсацияпУльс плаНеТыважНая ТЭМа

Смяротнае  
пакаранне —  

невыноснае пытанне
Пытанне пра смяротнае пакаранне ў Беларусі — спрэчнае і балючае. 

У 1996 годзе на рэферэндуме людзі прагаласавалі за захаванне 
пакарання смерцю. Ці варта выносіць пытанне пра адмену 

смяротнага пакарання на новы рэферэндум?
Пра гэта ў Мінску спрачаліся ініцыятары «Народнага рэферэндуму» і 

спецыялісты з ліку праваабаронцаў.

Праваабаронцы 
супраць смяротнага 

пакарання
Зараз у Беларусі толькі 14 

артыкулаў прадугледжваюць смя-
ротнае пакаранне, два з іх — за 
злачынствы, здзейсненыя ў ваенны 
час. Астатнія 12 караюць смерцю за 
наўмыснае забойства з 
абцяжарваючымі абставінамі і 
масавае забойства — артыкулы 
кшталту тэрарызму. Агулам смярот-
ных прысудаў у краіне выносіцца не 
так ужо шмат — ад трох да пяці на 
год. Дык ці варта дзеля трох-пяці 
чалавек захоўваць стан краіны як 
апошняй у Еўропе і на прасторах 
былога СНД, дзе смяротныя прысу-
ды не толькі выносяцца, але і выкон-
ваюцца?

Праваабаронцы лічаць, што не 
варта. І аргументы тут як эмацыя-
нальныя, так і юрыдычныя. 
Смяротнае пакаранне не павінна 
захоўвацца там, дзе няма 
справядлівага разгляду справы.

Як распавёў каардынатар 
кампаніі «Праваабаронцы супраць 
смяротнага пакарання» Андрэй 
Палуда, найбольшая колькасць 
людзей, якія выступілі супраць смя-
ротнага пакарання, была адзначана 
падчас працэсу Канавалава і 
Кавалёва па тэракце ў мінскім 
метро — 52%. Людзі проста не 
верылі ў магчымасць справядлівага 
разгляду гэтай справы.

Журналістка Любоў Лунёва 
адзначыла, што не мае даверу і да 
камісіі па памілаванні, бо ў 
беларускіх умовах у яе ўваходзяць 
тыя, хто зацікаўлены ў смяротным 
прысудзе. Яна ўзгадала адну «смя-
ротную» справу сярэдзіны 1990-х. 
«Хто ўваходзіць у камісію па 
памілаванні пры прэзідэнце: суддзі, 
пракуроры, міліцыянеры. Што, пра-
курор ці суддзя будуць кагосьці 
мілаваць? Гэта значыць, прызнаць 
судовую і пракурорскую памылку. З 
іншага боку, справа забітага Вані 
Фаміна потым была расшыта, і туды 
ўстаўлены нераскрытыя крадзя-
жы». Гэта азначае, што на яго спісалі 
шмат «вісякоў».

То бок не толькі з маральна-
этычных меркаванняў смяротнае 
пакаранне падлягае адмене.

Тыя, хто  
за смерць, —  

таксама супраць
Вельмі парадаксальнай пада-

лася думка прыхільнікаў захавання 
смяротнага пакарання ў Беларусі. 
Каардынатар кампаніі «Гавары 
праўду!» Андрэй Дзмітрыеў 
заявіў: ён за смяротную кару. «Я 
супраць яе адмены, але я лічу, што 
трэба змяніць сам працэс: рашэнне 
пра смяротнае пакаранне не 
павінна заканчвацца на ўзроўні 
прэзідэнта. Павінен быць іншы 
прынцып: чалавек, асуджаны да 
такой меры, павінен прайсці ўсе 
магчымыя інстанцыі для абскар-
джвання смяротнага прысуду, і не 
толькі беларускія. У гэтым выпадку 
я бачу магчымасць «адтэрміноўкі» 
выканання смяротнага пакарання, 
магчыма, год на 10, каб сапраўды 
прайсці ўсё юрыдычныя інстанцыі і 
даказаць, што з такім прысудам 
дзяржава не памылілася», — кажа 
Дзмітрыеў.

Фактычна гэтая пазіцыя адпа-
вядае мараторыю на смяротнае 
пакаранне.

Былы адвакат Уладзімір 
Букштынаў кажа, што згодны 
«наступіць на горла ўласнай песні». 
«Я не толькі адвакат — за маімі пля-
чыма яшчэ і 20 гадоў пракурорскай 
практыкі. Праз мае рукі прайшлі 
сотні крымінальных спраў па 
абвінавачваннях у забойстве, я 
выязджаў на месцы злачынстваў, 
бачыў гэтыя жудасныя трупы. І на 
фоне гэтага я за захаванне смярот-
нага пакарання», — прызнаецца ён.

Але для яго гэтая пазіцыя не 
з’яўляецца абсалютам, бо ў яго, 
як у прафесіянала, ёсць больш 
высокая мэта, чым «жыццё двух, 
трох альбо дзесяці адмарозкаў». 
«Гэта доступ дзесяцімільённага 
народа да еўрапейскага права-
суддзя. У нас людзі, асуджаныя 
па крымінальных справах, далей 
Вярхоўнага суда дайсці не 
могуць. Яны ўпіраюцца ў гэты дах, 
калі ёсць легальны і законны шлях 
аспрэчыць рашэнне беларускай 
юстыцыі ў той жа Еўропе. Шлях да 
еўрапейскага правасуддзя адзін 
— праз Савет Еўропы. А ўмовай 
уступлення ў Савет Еўропы і пад 
юрысдыкцыю Еўрапейскага суда 
ёсць адмена альбо мараторый на 
смяротнае пакаранне. І дзеля 
гэтай мэты — доступу да 
еўрапейскай судовай сістэмы — я 
захаваў бы жыццё гэтым васьмі-
пятнаццаці «смяротным» асуджа-
ным. Калі на вагах з аднаго боку 
жыццё злачынцаў, а з іншага — 
доступ дзесяці мільёнаў 
беларусаў да еўрапейскага пра-
васуддзя — хай жывуць», — кажа 
Букштынаў.

Ці будзе 
рэферэндум  

пра смяротнае 
пакаранне?

Яшчэ адна дзіўная рэч: 
праваабаронцы, якія выступаюць за 
адмену смяротнага пакарання, 
катэгарычна супраць вынасу гэтага 
пытання на плебісцыт. На іх думку, 
гэтае пытанне для ўсеагульнага 
абмеркавання занадта складанае і 
спрэчнае, каб атрымаць 
аб’ектыўнае рашэнне.

Былы адвакат Павел Сапелка 
адзначае: для таго каб прыйсці да 
разумення неабходнасці адмены 
смяротнага пакарання, трэба мець 
дастаткова высокую прававую 
культуру і высокі ўзровень ведаў па 
гэтай праблеме. «Таму не кожны 
чалавек у Беларусі, калі ён будзе 
пастаўлены перад выбарам, 
захаваць ці адмяніць смяротнае 
пакаранне, будзе валодаць усёй 
інфармацыяй, якая дасць яму 
магчымасць прыняць слушнае 
рашэнне. У такой сітуацыі пытанне 
адмены смяротнага пакарання 
павінна вырашацца не шляхам 
галасавання, а жорсткай воляй 
дзяржавы. І я думаю, што Беларусь 
павінна праявіць гэтую волю. Можа 
быць, нават не звяртаючы ўвагу на 
меркаванні людзей, якія 
выступаюць за захаванне 
смяротнай кары», — кажа ён.

Андрэй Дзмітрыеў, нягледзячы 
на тое, што менавіта кампанія 
«Гавары праўду!» разглядае 
магчымасць вынасу гэтага пытання 
на рэферэндум, лічыць 
бессэнсоўным задаваць на 
плебісцыце такое пытанне. 
Прынамсі зараз. «У адсутнасці 
нармальнай публічнай дыскусіі 
прымаць такія рашэнні немагчыма. 
Тэма настолькі спецыфічная, што, з 
аднаго боку, ёй вельмі лёгка 
маніпуляваць, а з іншага — яна не 
дазваляе зразумець, мае чалавек 
наконт гэтага перакананае і 
акрэсленае меркаванне альбо 
ягоная пазіцыя выклікана 
эмоцыямі», — кажа Дзмітрыеў.

Аналаг ічнай пазіцыі 
прытрымліваецца і Андрэй Палуда. 
Калі пытанне даволі эмацыяналь-
нае, то ім вельмі проста 
маніпуляваць. А праз гэтыя 
маніпуляцыі праваабаронцы могуць 
страціць тыя пазіцыі, якія ў іх ёсць 
зараз. «Калі па тэлебачанні пачнуць 
паказваць спецыяльныя пра-
пагандысцкія фільмы пра неабход-
насць захавання смяротнага пака-
рання, то народ выкажацца за яго 
захаванне. А калі народ выкажацца 
захаваць гэтую меру, то тады 
ўвогуле не будзе пляцоўкі для 
абмеркавання гэтага пытання. 
Зараз улады кажуць пра рэферэн-
дум 1996 года. А калі яны будуць 
казаць пра рэферэндум 2014 года, 
у нас увогуле знікне нават магчы-
масць казаць пра адмену смярот-
нага пакарання», — адзначае 
Палуда.

Любоў Лунёва ўзгадала 
выказванні Валерыі Навадворскай 
аб тым, што просты народ заўсёды 
будзе за смяротнае пакаранне. І 
спыталася: навошта мы вучым 
юрыстаў, яны ідуць па кар’ернай 
лесвіцы да Канстытуцыйнага суда, 
калі важнейшыя юрыдычныя 
пытанні будуць вырашаць бабулькі 
ля пад’езда?

Калі не гэта,  
што замест?

Калі пытанне пра смяротнае 
пакаранне выносіць на рэферэндум 
не варта, то якое ж пытанне можна 
вынесці, каб адмяніць смяротную 
кару ў Беларусі? Павел Сапелка 
прапанаваў запытацца, ці павінна 
Беларусь выконваць свае 
міжнародныя абавязкі? Сапраўды, 
міжнародныя нормы дапускаюць 
захаванне смяротнага пакарання. 
Нават Міжнародны пакт аб 

грамадзянскіх і палітычных правах 
прадугледжвае, што смяротная 
кара можа часова існаваць да яе 
адмены. «Але не трэба забывацца 
пра тое, што ёсць і шэраг іншых 
міжнародных актаў, якія наўпрост 
забараняюць катаванні, жорсткае і 
прыніжаючае абыходжанне, гвалт у 
адносінах да асобы і гэтак далей. 
Усе гэтыя прыкметы суправаджа-
юць вынясенне і выкананне смярот-
нага прысуду. Калі сыходзіць з 
беларускай практыкі, немагчыма 
нават пахаваць чалавека ў 
адпаведнасці з ягоным веравыз-
наннем, а гэта ўжо катаванне яго 
родзічаў, парушэнне права на сва-
боду веравызнання», — адзначае 
Сапелка.

Яшчэ адзін шлях — вынесці на 
разгляд пытанне не пра адмену 
смяротнага пакарання, а пра 
ўвядзенне мараторыя на яго. Гэта 
будзе прасцей: па-першае, марато-
рый не з’яўляецца канчатковай 
адменай пакарання, яго можна і 
зняць. Па-другое, для мараторыя 
не трэба змяняць законы: у 
Канстытуцыі прапісана, што смя-
ротная кара носіць часовы харак-
тар. Дастаткова аднаго росчырку на 
ўказе прэзідэнта, каб увесці мара-
торый.

Да таго ж вынікі рэферэндуму 
1996 года былі ў значнай ступені 
абумоўлены тым, што тады ў законе 
не было альтэрнатывы смяротнаму 
пакаранню. Альтэрнатыва з’явілася 
толькі ў 1998 годзе — пажыццёвае 
зняволенне. Менавіта ў сувязі з 
гэтым з 1999 года колькасць смя-
ротных прысудаў зменшылася ў 
разы. Так што мараторый, пэўна, 
быў бы альтэрнатывай смяротнай 
кары.

Пытанне будзе
Але менавіта з таго, што гэтае 

пытанне эмацыянальнае, з таго, 
што, на думку спецыялістаў, яго 
нельга выносіць на абмеркаванне, 
гэтае пытанне хутчэй за ўсё і будзе 
ўключана ў шэраг пытанняў 
«Народнага рэферэндуму». З 
палітычных мэтаў.

Генерал Валерый Фралоў 
адзначыў, што «Народны рэферэн-
дум» мае свае мэты і задачы, а не 
праваабарончыя. «Давайце будзем 
шчырымі: мы яго робім для таго, 
каб паказаць, што апазіцыя — не 
слабая і раздробненая, і каб пака-
заць, што апазіцыя не адарвалася 
ад народа, што яна абмяркоўвае 
пытанні, якія цікавыя народу. 
Пытанне адмены смяротнага пака-
рання, добра што эмацыянальнае, 
— яно закране кожнага. І хай 85% 
выкажуцца за захаванне смяротна-
га пакарання — я ў гэтым не бачу 
нічога кепскага, бо я сам — 
прыхільнік смяротнага пакарання. У 
чалавеку яшчэ занадта шмат 
жывёльнага, і павінен быць нейкі 
стрымліваючы фактар, каб гэта 
жывёльнае не прарывалася 
наверх», — кажа Фралоў.

І Уладзімір Някляеў, ніяк не 
вызначыўшы сваё стаўленне да 
такога віду пакарання, адзначыў, 
што для яго як палітыка гэтае 
пытанне будзе проста выгадным. 
«Гэтае пытанне тычыцца як рэжыму, 
як улады, так і яе апанентаў і звы-
чайных людзей. І гэтае пытанне, 
нароўні з тым, якое відавочна ўжо 
трэба паставіць: «Ці згодны вы з 
тым, каб адзін чалавек займаў 
прэзідэнцкую пасаду не больш за 
дзве пяцігодкі», змушае ўсіх пад-
ключацца да абмеркавання. А нам 
трэба, каб людзі пайшлі гэта 
абмяркоўваць, каб яны засталіся 
неабыякавымі да пытанняў. 
Мажліва, яно будзе ў іншым выгляд-
зе, але тое, што яно цікавае, спрэч-
ка паказала», — адзначыў ён.

Такім чынам, «Народны рэфе-
рэндум» з двума пытаннямі ўжо 
вызначыўся. Ці нашкодзіць пытанне 
аб смяротным пакаранні актыўным 
прыхільнікам яго адмены — гэта 
ўжо зусім іншае, “невыноснае” на 
рэферэндум, пытанне.

Сяргей ПУЛЬША.

сУдьбы лЮдсКие

Люди встали на колени  
и попросили чекистов  

не забирать пани Эльжбету
Советская власть провоцировала своих граждан доносить друг на друга, 

радоваться, что арестовали богатого соседа, 
 и присваивать себе его имущество.

Но в то же время были люди, которые вопреки волчьим законам того времени 
проявляли благородство и сострадание к ближнему.

Столетнее кладбище на окраи-
не деревни Рубежевичи зимой 
выглядит особенно грустно. 

Привела меня сюда учительница 
местной школы Ромуальда 
Соболевская. Мы остановились у 
могилки со скромным надгробием, 
на котором начертана фамилия 
«Эльжбета Василевская» и выбиты 
трогательные слова: «Бог — моя 
защита, мое спасение».

— Пани Эльжбета — последняя 
владелица старинной шляхетской 
усадьбы Ленских, что находилась 
неподалеку отсюда, — пояснила 
моя спутница. — Василевская — 
фамилия по мужу, оршанскому 
шляхтичу. Когда тот молодым погиб 
на войне, Эльжбета вернулась в 
родовое гнездо и жила здесь до 
самой смерти в 1951 году. 

— Неужели прямо до 1951 года 
Советская власть не тронула поме-
щицу? — я не поверила своим 
ушам.

— Старые люди рассказывали: 
всей деревней ее спасли от 
Сибири.

И Ромуальда Игнатьевна, давно 
собирающая предания родного 
края, поведала вот что.

Живописный фольварок в излу-
чине речки Сулы принадлежал вли-
ятельному роду Ленских с конца 
XVIII века. Выглядел он, подобно 
другим шляхетским имениям, 
солидно: красивый дом, рядом — 
водяная мельница, кузница, ледов-
ня-холодильник, конюшня, подаль-
ше, на возвышении среди дере-
вьев, — фамильная усыпальница в 
виде тосканской ротонды.

Всего последних Ленских было 
шесть: пять братьев и одна сестра, 
Эльжбета. Непросто оказалось 
найти сведения про них — ведь 
Советская власть вычеркнула дво-
рян из истории. Помогли воспоми-
нания старожилов и архивы. 
Михаил Ленский основал в Минске 
крахмально-паточный завод 
«Сокол» (нынешний «Кристалл»), 
построил гостиницу «Гарни». 
Константин Ленский пошел в воен-
ные. Самым же талантливым ока-
зался родившийся в 1864 году 
Зенон Ленский: закончив Горный 
институт в Петербурге, поступил в 
Академию художеств, затем про-
должил учебу в Мюнхене. 
Выставлял свои работы в 
Петербурге, Кракове, Варшаве, 
Минске. Рисовал портреты знаме-
нитых друзей и дарил им. 
Родительский дом в Суле украсил 
своими фресками, а также предме-
тами французского искусства, при-
везенными из Парижа. Умер в 
Варшаве в 1927 году. Похоронен, 
как и остальные братья, в фамиль-
ной усыпальнице-ротонде, которую 
большевики взорвали вместе с 
усадьбой. В Национальном художе-
ственном музее Беларуси есть его 
работа — портрет младшей сестры 
Эльжбеты.

— А как же все-таки самой 
Эльжбете удалось спастись от 
репрессий? — напоминаю я.

— О, тут история, достойная 
кинофильма! Константин Ленский, 
дослужившийся до чина полковни-
ка русской и польской армии, при-
ехал погостить в Сулу 10 сентября 
1939 года. А через 7 дней в 
Западную Беларусь пришли боль-
шевики. И он не успел выехать 
обратно, остался с сестрой на 
советской территории. Летом 1940 
года за ним прибыл «воронок». 
Отправили его в Коми в лагеря — 
мы нашли архивные документы об 
этом. А чуть позже пришли комис-
сары и за самой Эльжбетой. И 
тогда, как рассказывала мне мест-
ная жительница Стефания Жилюк, 
люди встали перед ними на колени 
и попросили не забирать пани. 
Сказали, что она всегда была 

Новые хозяева усадьбы 
на видном месте 

выставили копию 
портрета Эльжбеты 

Ленской — доброго гения 
этих мест.

добра к ним и помогала в трудную 
минуту.

— И что, чекисты проявили сер-
добольность?

— Чудо, но Эльжбету не аресто-
вали. Она осталась жить у Стефки 
Жилюк и умерла в возрасте 86 лет. 
Перед самой смертью собрала 
односельчан на дединце перед раз-

рушенной усадьбой и сказала, что 
хочет отблагодарить их за прояв-
ленную доброту. Достала список с 
бумажками и велела тянуть жребий: 
кому колечко золотое на память 
достанется, кому зеркало, а кому 
гобелен, который выткала своими 
руками. Мы теперь из этих вещей 
музей в Суле создали.

КсТаТи

Мир тесен! Знаменитый белорусский стеклозавод «Неман» счита-
ет началом своей истории челобитную от 19 сентября 1883 года. В ней 
проситель Зенон Ленский ходатайствует о том, чтобы «устроить на 
лесной даче имения моего Заенчицы стекольный завод для выделки 
стекла и стекольной посуды, для чего желает получить разрешение 
надлежащей власти». По уверению краеведов, этот тезка — один из 
родственников нашего Зенона.

Честно говоря, версия про 
чудесное милосердие чекистов 
меня не вдохновила. Рискну пред-
положить, что дело обстояло 
по-другому: жители Рубежевичей 
повторили то, что уже делали в 
1921 году. Тогда после Рижского 
договора граница между СССР и 
Польшей пролегла прямо посере-
дине деревни. И мудрая пани, к 
которой пришли за советом взвол-
нованные односельчане, предло-
жила собрать для советских погра-
ничников сундучок с золотом. 
Скинулись на благое дело все, а она 
больше других. Богатое подноше-
ние возымело силу — границу ото-
двинули на пару километров, и 
Рубежевичи остались за Польшей. 
Возможно, чекисты также не устоя-
ли перед блеском золота, собран-
ного сельчанами на выкуп остав-
шейся без крова над головой 
вдовы.

Но ведь, согласитесь, требует-
ся немалая смелость, чтобы всту-
питься за «классово чуждый эле-
мент»!

Впервые я услышала историю 
про спасенную пани 10 лет назад, 
приехав в Рубежевичи. Тогда мест-
ные власти никак не могли найти 
денег на реставрацию взорванной 
усадьбы и создание музея, экспо-
наты для которого собрала сель-
ская учительница. Сегодня фольва-
рок продан в частные руки и на 
правах агроусадьбы принимает 
туристов. Новый хозяин, сделав 
ремонт, выделил помещение и для 
музея, где Ромуальда Соболевская 
разместила собранные у старожи-
лов раритеты. В том числе — чудес-
ный портрет Эльжбеты, нарисован-
ный то ли родным братом, то ли 
кем-то из его знаменитых друзей-
живописцев. Ведь по линии мужа 
Эльжбете приходился родней зна-
менитый художник Генрих 
Семирадский!

Дивная же ротонда, оставшая-
ся бесхозной, по-прежнему ждет 
лучших времен. Жителям 
Рубежевичей пришлось в очеред-
ной раз проявить благородство: 
после того как неизвестные варва-
ры вырыли в поисках панского 
золота цинковые гробы и кощун-
ственно кинули скелеты прямо 
среди обломков, перезахоронили 
Ленских на кладбище. В том числе и 
останки художника, чьей картиной 
гордится Национальный художе-
ственный музей Беларуси.

Людмила СЕЛИЦКАЯ.

25-гадовая дзяўчына  
не змагла растлумачыць 

падатковай, адкуль  
у яе Bentley, BMW  

і кватэра ў цэнтры
Супрацоўнікі інспекцыі Міністэрства па падатках і зборах па Савецкім 

раёне Гомеля прааналізавалі выдаткі афіцыйна не працуючай маладой 
жанчыны за мінулы год. 25-гадовая гамяльчанка набыла элітную нерухо-
масць у цэнтры горада і два дарагія аўтамабілі. Спадчыну пры гэтым не 
атрымлівала, у латарэю не выйгравала.

ЧУжы КашалЁК

Вынікам праверкі стала спаг-
нанне падаходнага падатку ў суме 
93,5 мільёна рублёў. Дзяўчына, 
якую абвінавацілі ва ўтойванні 
даходаў, заплаціла падатак адразу 
пасля наведвання падатковай 
інспекцыі, паведамляе сайт dengi.
onliner.by. Пытанне, чаму выдаткі ў 
разы больш, чым даходы, застаўся 
без адказу.

«Улічваючы знешнія даныя 
дзяўчыны, можна меркаваць, што 
ёй рабілі дарагія падарункі, — цытуе 
onliner.by начальніцу аддзела 

дэкларавання даходаў і маёмасці 
падатковай інспекцыі Аксану 
Абаднюк. — Але мы не паліцыя 
нораваў, а падатковая інспекцыя. 
Наша задача — спаганяць падаткі, а 
не чытаць мараль».

Гаворачы аб маштабах 
нанесенай шкоды, падаткавікі 
прывялі наступныя прыклады: «На 
гэтыя грошы можна тры гады 
плаціць пенсію чалавеку, які яе 
заслужыў, ці шэсць гадоў аказваць 
дапамогу па доглядзе за дзіцем 
маладой маме».

паралелІ

Беларусь больш стабільная, 
чым Расія, Грузія і Туркменістан

Амерыканскі Фонд міру прадставіў штогадовы рэйтынг The Failed States 
Index, у які ўключаны 178 краін. Чым вышэй месца краіны ў рэйтынгу, тым менш 
яна стабільная.

Індэкс складаецца, зыходзя-
чы з 12 крытэрыяў, сярод якіх — 
«уцечка мазгоў», узаемаадносіны 
паміж сацыяльнымі групамі, 
эканамічнае развіццё, 
легітымнасць дзяржавы, пагроза 
знешняй інтэрвенцыі ды іншыя.

Беларусь у рэйтынгу займае 
81-е месца. Наша краіна абагна-
ла ў рэйтынгу Расію (80-е месца), 
але саступіла іншым суседзям: 
Украіне (117-е месца), Латвіі 
(140-е месца), Літве (150-е 
месца) і Польшчы (153-е месца).

Дарэчы, паводле вынікаў дас-
ледавання Амерыканскага 
інстытута Гэлапа, беларусы, 
украінцы і расіяне — адны з самых 
неэмацыянальных народаў свету.

слышали?

Новые поезда 
на маршруте 
Вильнюс—

Минск  
приносят  
прибыль

Однако о билетах на ско-
ростные поезда до Вильнюса 
по-прежнему лучше позаботить-
ся заранее — как правило, за 
пару дней до поездки их уже про-
сто нет.

Контролируемая государ-
ством компания Lietuvos 
gelezinkeliai (Литовские желез-
ные дороги), которая с 26 мая 
стала эксплуатировать на марш-
руте Вильнюс—Минск новые 
дизельные поезда, получила за 2 
месяца от этого маршрута 360 
тысяч литов прибыли (1 доллар 
— примерно 2,6 лита).

«В июне-июле компания 
перевезла около 23 тысяч пасса-
жиров. За семь месяцев года по 
сравнению с таким же периодом 
прошлого года поток пассажиров 
на маршруте Вильнюс—Минск 
увеличился на 37% до 191 тысячи 
пассажиров, — сообщает литов-
ский портал ru.delfi.lt. — 
Подсчеты показывают, что прие-
хавшие на поездах гости из 
Минска в Литве уже потратили в 
этом году примерно 76 миллио-
нов литов».

Кстати, литовский департа-
мент по туризму подсчитал, что в 
среднем за путешествие бело-
русский турист оставляет в Литве 
не менее 450 долларов.

Тем временем литовские 
таможенники отмечают, что 
белорусы, которые отправляют-
ся на день-другой на шоппинг в 
Вильнюс, в последнее время все 
чаще стали приезжать в столицу 
Литвы ночью или рано утром — 
на проходящих поездах Москва—
Вильнюс или Москва—
Калининград. И дело, видимо, не 
только в дефиците билетов на 
скоростной поезд. Пусть време-
ни в пути на московских поездах 
приходится проводить на пару 
часов больше, зато таможенный 
и пограничный контроль проис-
ходит прямо в поезде, а значит, 
не нужно выстаивать неудобную 
очередь на вильнюсском вокза-
ле. Тем более что стоимость 
билетов в московском плацкарт-
ном вагоне и в вагоне второго 
класса скоростного поезда при-
мерно одинаковая…

Марина ВИШНЕВСКАЯ.

УваГа!

У лістападзе 
зменяцца 
графікі  

выплаты 
пенсій  

і дапамог
Выплата пенсій і дапамог 

праз аддзяленні паштовай сувязі 
і ўнітарныя прадпрыемствы па 
дастаўцы пенсій і дапамог у 
горадзе Мінску будзе 
праводзіцца з 5-га чысла.

У сувязі з гэтым, як 
паведамляе belta.by са 
спасылкай на камітэт па працы, 
занятасці і сацыяльнай абароне 
Мінгарвыканкама, змяняюцца 
графікі выплаты пенсій і дапамог.

За дадатковай інфармацыяй 
неабходна звяртацца ва 
ўпраўленне сацыяльнай абароны 
па месцы атрымання пенсій або 
па тэлефоне 223-55-28.

Россия не дает 
ООН 

расследовать 
сообщения  

о химоружии
Совет Безопасности ООН при-

звал провести незамедлительное и 
объективное расследование сооб-
щений об использовании химиче-
ского оружия в пригороде Дамаска, 
однако не принял заявления с при-
зывом к сирийским властям допу-
стить к месту предполагаемой 
атаки находящихся в Сирии инспек-
торов ООН.

Как передает корреспондент 
Би-Би-Си, на экстренном заседа-
нии Совбеза был представлен про-
ект заявления, в котором содержа-
лось решительное требование дать 
инспекторам ООН неограниченный 
доступ к оазису Гута, находящемуся 
к востоку от Дамаска. Однако 
Россия и Китай заблокировали при-
нятие этого заявления.

Египет: 
“напряженное 
спокойствие”  
под надзором 

армии
Напряженный покой — так 

характеризуют СМИ ситуацию, 
воцарившуюся в Египте после кро-
вопролитного разгона акций про-
теста и ареста духовного лидера 
“Братьев-мусульман”. В Каире и 
других крупных городах страны 
действует комендантский час. На 
улицах по-прежнему военные и 
бронетехника.

Лидера «Братьев-мусульман» 
Мохаммеда Бади и пятерых акти-
вистов обвиняют в подстрека-
тельстве к насилию. По данным 
арабских СМИ, они доставлены в 
тюрьму Тора, где содержится и 
Хосни Мубарак. Между тем его 
самого, возможно, скоро освобо-
дят.

Новый проект конституции 
позволит Национальной демокра-
тической партии Мубарака вновь 
участвовать в выборах. Партия 
была распущена после отстранения 
от власти ее лидера.

«Как вы относитесь к решению 
об освобождении из-под стражи 
бывшего президента Хосни 
Мубарака?» — спросил корре-
спондент у Хамдина Сабахи, лиде-
ра оппозиционного Фронта наци-
онального спасения. “Не думаю, 
что сейчас подходящий момент 
одного сажать в тюрьму, а другого 
освобождать из нее, — сказал 
Сабахи. — Потому что оба эти 
режима антинародные. Поэтому 
мы говорим о продолжении рево-
люции против режима Мубарака, 
она должна быть доведена до 
конца».

Западная Европа  
в огне

Португалия объята пламенем 
лесных пожаров. На борьбу с огнем 
брошено около 500 пожарных, но 
справиться с огненной стихией 
самостоятельно не удается. 
Португалии не хватает противопо-
жарной авиации, пришлось попро-
сить помощи у соседей — Франции 
и Испании.

Пожар охватил и испанский 
остров Майорка в Средиземном 
море. Только за ночь огонь охватил 
450 гектаров леса и продолжает 
распространяться. Около 200 чело-
век эвакуированы.

За «Фукусимой-1» 
и Чернобыльской 

АЭС будут 
следить из 

космоса
Япония и Украина готовят про-

ект совместного мониторинга окру-
жающей среды в районе аварийных 
АЭС — Чернобыльской и 
«Фукусимы-1». Наблюдение будет 
вестись из космоса, для этого будут 
использоваться миниатюрные 
спутники. Аппараты поднимут на 
орбиту уже в 2014 году.

Украинская 
пенсионерка 
превратила  

свой дом в музей 
Тимошенко

Жительница украинского села 
Макорты, что  в Днепропетровской 
области, 75-летняя Нина 
Босонченко устроила в своем доме 
небольшой музей в честь бывшего 
премьер-министра Юлии 
Тимошенко.

Экспонатами музея являются 
портреты Тимошенко (в основном 
на календарях), которые хозяйка 
дома развесила по стенам, а также 
атрибутика возглавляемой экс-
премьером оппозиционной партии 
«Батькивщина». Желающих посмо-
треть на это пенсионерка готова 
пускать к себе бесплатно. «То, что 
люди, которые поддерживают экс-
премьера, придут ко мне в гости, 
— для меня лучшая награда», — 
отмечает она.

«Юлия — настоящая народная 
героиня, которая сейчас незаконно 
находится в тюремном заключении, 
— считает пенсионерка. — 
Созданный мной музей — это под-
держка из народа для Юлии».

Давай, Керри,  
займись Карабахом! 

В конце июня пресса всего мира сообщила о том, что Азербайджан окончательно выбрал экспортный газопровод, по 
которому его природный газ пойдет на европейский рынок. На это ушло более десяти лет, и понадобилось активное 

вмешательство Вашингтона в лице специального представителя США по евразийским энергоресурсам, а также 
упорная работа нового Бюро энергетических ресурсов под руководством госсекретаря Керри и его Госдепартамента.

Поставка азербайджанских 
энергоресурсов союзникам по 
НАТО в Европу являлась страте-
гическим приоритетом многих 
администраций — как республи-
канских, так и демократических, 
начиная с первого президент-
ского срока Клинтона, и для 
достижения этой цели потребо-
вались тайные маневры, чтобы 
обойти российские планы по 
срыву данных приоритетов.

Москва пыталась сохранить 
зависимость своих бывших сател-
литов из Центральной Европы от 
газовых поставок из России, а 
также сделать их уязвимыми для 
геополитического манипулирова-
ния, и в этих целях в середине 
2000-х годов не раз отключала 
подачу газа посреди зимы. Сейчас 
эта проблема в основном снята 
благодаря сложной энергетиче-
ской дипломатии, проводимой 
Азербайджаном и Соединенными 
Штатами. Но у Москвы есть еще 
козыри в рукаве.

Газопроводы, соединяющие 
Азербайджан с Европой, в любом 
случае должны идти вокруг 
соседней Армении из-за трудно-
разрешимого конфликта в 
Нагорном Карабахе. Этот замо-
роженный конфликт со времен 
окончания холодной войны стал 
синонимом тех далеких, запутан-
ных и не дающих никаких диви-
дендов пожарищ, к которым 
Вашингтон не хочет иметь ника-
кого отношения. Но в данном слу-
чае это отнюдь не замороженный, 
а тихо тлеющий конфликт между 
Азербайджаном и Арменией, 
который будет как призрак пре-
следовать Соединенные Штаты, 
если они не сделают максимум 
для того, чтобы начать процесс 
мирного урегулирования. 

Судьба Египта и Сирии нео-
пределенна, а госсекретарь 

Керри застрял в вечном тупике 
израильско-палестинского проти-
востояния, и в этих условиях 
Нагорный Карабах дает 
Госдепартаменту возможность 
написать крупную историю успеха в 
случае разрешения данного кон-
фликта. Но поскольку отношения с 
Россией ухудшаются день ото дня, 
Карабах может стать пешкой, 
выставленной против американ-
ских интересов в регионе, который 
граничит с Ираном и является важ-
ным коридором для вывода войск 
из Афганистана.

Россия давно уже выступает в 
качестве покровительницы и 
заступницы Армении, встав на ее 
сторону в ходе армяно-азербайд-
жанской войны в 1990-х годах. У 
Москвы в этой стране имеется 
крупная военная база, а также дого-
вор о защите Армении в случае 
нападения на нее. Поскольку 
Азербайджан становится все более 

преданным союзником США, помо-
гая им на афганском и иракском 
театрах, Москва охладела к Баку, 
хотя азербайджанское политиче-
ское руководство пытается поддер-
живать сердечные отношения с 
ближайшим союзником своего 
главного противника.

Если Москве захочется остано-
вить поставки стратегически важ-
ного природного газа европейским 
союзникам Америки или просто 
продемонстрировать свою драчли-
вость в этом спорном и важном с 
точки зрения геополитики регионе, 
она может в любой момент заново 
разжечь карабахский конфликт, 
создав хаос на северной границе 
Ирана и в восточной части Турции. 
Прецеденты уже были: под предло-
гом вмешательства в аналогичный 
конфликт Россия в 2008 году ввела 
свои войска в соседнюю Грузию. 
Хотя в то время очень много гово-
рили о предполагаемом стремле-

нии грузинского президента 
Михаила Саакашвили к конфронта-
ции, почти все серьезные аналити-
ки пришли к выводу, что заранее 
спланированное российское втор-
жение имело целью не дать Грузии 
слишком сильно сблизиться с НАТО 
и Соединенными Штатами.

Надо отдать должное Керри, 
который неоднократно признавал 
важность поиска путей урегулиро-
вания карабахского конфликта. Во 
время визита азербайджанского 
министра иностранных дел в 
Вашингтон Керри заявил, что уре-
гулирование в данный момент 
«исключительно важно» по многим 
причинам. Керри оказался в уни-
кальной ситуации, и он в состоянии 
направить процесс в русло мирного 
урегулирования. Азербайджан — 
это близкий партнер Соединенных 
Штатов, но Керри пользуется осо-
бым доверием армян, поскольку он 
издавна представлял интересы 

активной армянской диаспоры в 
США, будучи губернатором 
Массачусетса.

Но, чтобы добиться успеха на 
посту госсекретаря, Керри необ-
ходимо немного изменить свой 
подход. Суть разногласий по 
поводу спорной территории 
Карабаха, находящегося в пре-
делах признанных мировым 
сообществом азербайджанских 
границ, но оккупированного 
Арменией, состоит в том, что две 
стороны не могут договориться о 
его окончательном статусе.

Прорыв по Карабаху, а также 
крайне необходимый админи-
страции Обамы успех во внеш-
ней политике возможен лишь в 
том случае, если госсекретарь 
Керри выступит в роли посредни-
ка в переговорах на высоком 
уровне и если будет достигнут 
ощутимый практический про-
гресс без каких-либо предвари-
тельных условий. После двух 
недель обсуждений на столе 
остается множество всем хоро-
шо известных планов по урегули-
рованию и окончательному ста-
тусу. У сторон уже есть свои мне-
ния по их поводу, и они не дого-
ворятся, пока сохраняется 
статус-кво. И Керри — самый 
подходящий за последние годы 
госсекретарь, кто может созвать 
такие переговоры. Лучше него 
просто никого нет.

Карабах — это не беспоря-
дочный замороженный конфликт, 
а благоприятная возможность, 
ждущая момента, когда ею вос-
пользуется нынешняя админи-
страция. А учитывая способность 
России усугубить этот конфликт в 
ущерб Америке, данную возмож-
ность никак нельзя упускать.

Александрос ПЕТЕРСЕН.
(«The National Interest», 

США.)

Почему происходящее в Египте  
так интересует многих?

Почему СМИ столько внимания уделяют Египту? Есть же горячие точки и в других местах. Почему происходящее 
там имеет большое значение не только для самой страны, но и для всего остального мира? Такие вопросы 

интересуют читателей газеты.
Так почему же происходящее в Египте так интересует многих?

вопрос—оТвеТ

Египет — самая 
многочисленная 
арабская страна

В Египте проживают более 
82 миллионов человек, это тре-
тья по численности населения 
страна в Африке и первая — в 
арабском мире. Население 
Египта составляет примерно чет-
верть всех жителей арабских 
стран, оно сравнимо с общим 
населением Ирака, Саудовской 
Аравии и Сирии.

При этом около половины 
населения Египта — молодежь в 
возрасте до 25 лет. Это люди, чьи 
формирующиеся политические 
предпочтения окажут непосред-
ственное влияние на дальней-
шую судьбу как самой страны, 
так и всего региона.

Ключевое 
государство 

региона
Египет — сердце арабского 

мира. Он был центром идеологии 
панарабизма при Гамале Абдель 
Насере и сыграл важнейшую 
роль в установлении мира на 
Ближнем Востоке при Анваре 
Садате.

Ситуация в Египте способна 
повлиять на соседние государ-
ства. Если Египту удастся соз-
дать функционирующую демо-
кратию, это будет означать новую 
эру для арабского мира. Если же 
Каир скатится к диктатуре, 

армейской или религиозной, то у 
его соседей пропадет важный сти-
мул двигаться по демократическо-
му пути.

Мощная египетская армия 
имеет большое значение для обе-
спечения безопасности других 
арабских стран, в том числе неболь-
ших нефтяных государств 
Персидского залива и побережья 
Аравийского полуострова вдоль 
Красного моря.

По территории 
Египта проходит 
Суэцкий канал
Через Суэцкий канал проходит 

от 8% до 12% международных тор-
говых потоков и до 22% всех мор-
ских контейнерных перевозок. Этот 
канал позволяет на тысячи миль 
сократить судоходные маршруты 
между Азией и Европой, Азией и 
Восточным побережьем Америки.

Если в результате политиче-
ской нестабильности в Египте судо-
ходство по каналу прекратится, это 
непосредственно скажется на 
ценах потребительских товаров — 
от игрушек до электроники, пере-
возимых между этими частями 
света.

Столь важная транспортная 
артерия играет не только экономи-
ческую, но и значительную полити-
ческую роль. К примеру, национа-
лизация Суэцкого канала в 1956 
году президентом Египта Гамалем 
Насером вызвала Суэцкий кризис и 
вторжение израильских войск при 
поддержке Британии и Франции на 
Синай.

Одна из самых 
близких Западу 
стран в регионе
В 1970-х годах Анвар Садат 

решил больше не ориентироваться 
на СССР, как это делал его предше-
ственник Насер. В 1972 году из 
Египта были высланы советские 
военные советники, в 1976 году был 
денонсирован договор о дружбе с 
СССР, а после заключения мирных 
соглашений с Израилем отношения 
Каира и Москвы были разорваны и 
не восстанавливались до 1984 
года. Вместо этого Египет стал 
одним из важнейших союзников 
США в арабском мире.

Помощь США позволила Египту 
оснаститься современными амери-
канскими вооружениями.

Египет получает значительную 

экономическую помощь от 
Соединенных Штатов. В основном 
эта помощь, составляющая более 
миллиарда долларов в год, имеет 
форму транша на закупку амери-
канской военной техники. Это 
позволило Египту обзавестись 
современными американскими 
вооружениями.

Важнейший 
культурный центр 

арабского мира
Египет — колыбель одной из 

древнейших цивилизаций на земле, 
эта территория была постоянно 
заселена с Х века до нашей эры. 
Древние египтяне создали всемирно 
известные архитектурные, культур-
ные и художественные памятники, 
часть которых дошла до наших дней.

Древние памятники Египта 
известны во всем мире.

Египет играет роль законо-
дателя культурной моды в араб-
ском мире. Влияние египетской 
литературы, музыки, кино и теле-
видения на современную араб-
скую культуру очень велико.

Египетские писатели и поэты 
были одними из первых экспери-
ментаторов в современной араб-
ской литературе. В 1988 году 
Нагиб Махфуз стал первым ара-
боязычным писателем, получив-
шим Нобелевскую премию.

В Египте работают более 30 
спутниковых телеканалов, имею-
щих большой авторитет в араб-
ском мире, а киноиндустрия стра-
ны производит ежегодно более 
100 художественных фильмов.

Египет — одно  
из главных 

туристических 
направлений

Туризм — один из основных 
источников дохода в Египте.

Туристов привлекает в страну 
богатая культура. Многие древние 
памятники хорошо сохранились и 
знамениты во всем мире — еги-
петские пирамиды, Большой 
Сфинкс в Гизе, руины Мемфиса, 
храмы Карнака и Луксора.

Многие также едут на египет-
ские морские курорты с их отно-
сительно низкими ценами и хоро-
шими условиями для отдыха и 
занятий водными видами спорта.

Юрий ЖУРАВЕЛЬ.

Тайна зоны 51
U-2 принимали за НЛО

Знаменитая зона 51 вовсе не 
является домом пришельцев. Она 
лишь служила полигоном для испы-
таний самолетов-шпионов во 
время холодной войны. По просьбе 
одного архивариуса в ЦРУ согласи-
лись рассекретить доклад по исто-
рии тайной военной базы в Неваде, 
откуда поднялся в небо легендар-
ный U-2.

В 400-страничном отчете не 
говорится ни слова о пришельце из 
Роуэлла, чья тарелка разбилась в 
Нью-Мексико в 1947 году и, как 
утверждают поклонники теорий 
заговора, хранилась и изучалась в 
зоне 51. Как бы то ни было, этот 
документ, который составили в 
1992 году два историка ЦРУ, снима-
ет завесу с принципов работы базы. 
Кроме того, американские власти 
впервые открыто признали факт 
существования зоны 51 и ее коор-
динаты. До настоящего времени с 
их стороны звучали лишь туманные 
отсылки, хотя база уже давно была 
секретом полишинеля, напоминает 
американская пресса.

Чтобы не привлекать к объекту 
лишнего внимания, сотрудников 
Lockheed (именно этой компании 
была поручена разработка U-2) 
отправляли в зону 51 с завода в 
калифорнийском Бербанке в поне-
дельник утром и привозили обратно 
в пятницу вечером в часы, когда воз-
душное сообщение было особенно 
интенсивным. ЦРУ предпринимало 
поистине драконовские меры безо-
пасности на объекте, как позднее 
это было во время испытания «стел-
сов» на расположенной неподалеку 
базе Неллис. Тем не менее в ЦРУ не 
смогли свести на нет один важный 
фактор: в 1950-х годах коммерче-
ские самолеты летали на высотах от 
3000 до 6000 метров, тогда как U-2 
могли подняться выше 20.000 

метров. С самого начала испыта-
тельных и тренировочных полетов в 
1955 году «большие высоты U-2 
привели к неожиданному побочному 
результату: феноменальному увели-
чению числа случаев обнаружения 
неопознанных летающих объектов», 
отмечается в докладе. «Такие сооб-
щения чаще всего звучали ранним 
вечером от пилотов коммерческих 
самолетов, которые летели с восто-
ка на запад»: если U-2 находился 
где-то поблизости на большой 
высоте, солнце отражалось от его 
крыльев, в результате чего летев-
ший 12.000 метров ниже пилот 
видел «охваченный пламенем объ-
ект».

«В те времена никто и не подо-
зревал, что человек может летать 
на высоте в 20.000 метров, в связи 
с чем никто не ожидал увидеть объ-
ект так высоко в небе», — подчерки-
вается в докладе. В силу чрезвы-
чайной секретности программы U-2 
представители авиационной служ-
бы, занимавшиеся расследовани-
ем заявлений об НЛО, «не могли 
дать ответ тем, кто описывал реаль-
ные причины» произошедшего. 
Кроме того, в зоне 51 испытыва-
лись другие аппараты помимо U-2, 
в том числе сверхзвуковой развед-
чик А-12 и ударный самолет F-117.

Как бы то ни было, обнародо-
ванный отчет отнюдь не охладил 
пыл тех, кто верит во встречу с при-
шельцами. Они приветствуют «важ-
ный шаг по пути смягчения полити-
ки секретности правительства в 
вопросе его деятельности в пусты-
не Невада». Другими словами, 
легенда зоны 51, которая приобре-
ла широкую известность благодаря 
научно-фантастическим фильмам и 
сериалам, конечно, не исчезнет.

Подготовил к печати 
Василий КРАВЧУК.

Тэрмiновыя 
дэбаты ў ЕС

Яны адбудуцца ў сераду на наступным тыднi, i гаворка пойдзе аб 
будучынi Украiны. ЕС павiнен стаць на абарону гэтай краiны -- так лiчаць 
старшыня камiсii па замежных справах  Еўрапейскага парламента Эльмар 
Брок i польскi дэпутат Еўрапарламента Яцэк Сарыюш-Вольскi. У супольнай 
заяве палiтыкi заклiкалi ЕС прыняць меры па абароне  Украiны ад цiску з 
боку Расii. Гаворка iдзе пра ўзмацненне Масквой мытнага кантролю на 
ўкраiнска-расiйскай мяжы i пагрозу паралiчу iмпарту з Украiны, калi Кiеў 
падпiша пагадненне аб асацыяцыi з Еўрапейскiм Саюзам.

Брок i Сарыюш-Вольскi не маюць сумневу, што блакада ўкраiнскiх 
тавараў расiйскiм бокам з’яўляецца праявай гандлёвай вайны. У заяве 
еўрапейскiя палiтыкi падкрэслiлi, што такiя радыкальныя меры -- гэта не 
гандлёвы канфлiкт, а палiтычны, таму Еўрапейскi Саюз павiнен стаць на 
абарону Украiны, каб даць ёй права самастойна выбiраць сваю будучыню.

Раней Еўрапейская камiсiя не каментавала ўскладненне мытных 
працэдур Расiяй, паколькi лiчыла гэта “пытаннем двухбаковых адносiн” 
памiж Масквой i Кiевам. Справа, аднак, стане прадметам тэрмiновых 
дэбатаў Камiсii па замежных справах Еўрапейскага парламента ў сераду 28 
жнiўня. Пагадненне аб асацыяцыi Украiны з Еўрапейскiм Саюзам можа 
быць падпiсана падчас самiту “Усходняга партнёрства”, якi пройдзе ў 
лiстападзе ў Вiльнюсе.

Алесь ПЯТРОЎ.

брУсель–КIеЎ

сТоп-Кадр

Летают 
вместе

Американец Дэн МакМаннус работает в штате Юта профессиональным 
инструктором по параглайдингу. Уже больше 37 лет его проще застать в 
воздухе, чем на земле. В последнее время Дэна в полетах сопровождает 
его ассистент — австралийская пастушья собака Шэдоу. Когда Дэн под-
нимался в небо, Шэдоу часто по земле долго следовал за хозяином. «Я 
вдруг подумал, что он хочет помогать мне и в воздухе», — говорит 
МакМаннус. И они стали летать вместе.

ЧУлI?

Нарэшце  
сустрэнуцца

Паўночная Карэя пагадзiлася на сустрэчу сем’яў, разлучаных 
пасля вайны 1950—1953 гадоў. Улады Пхеньяна прасiлі аб гэтым 
Паўднёвую Карэю.

Пасля канфлiкту паўвостраў быў падзелены на дзве краiны, у 
вынiку чаго некаторыя карэйцы страцiлi магчымасць мець зносiны са 
сваiмi блiзкiмi. Сустрэча адбудзецца 19 верасня падчас свята — Дня 
збору ўраджаю, калi, паводле традыцыi, карэйцы наведваюць магiлы 
сваiх блiзкiх.

ЧУлI?

Знакамiтыя бабулi

Iтальянская артыстка Сафi Ларэн выхавала двух сыноў, якiя падарылi 
ёй трох унукаў.

Цешча прэзiдэнта ЗША Барака Абамы 75-гадовая Мерыан Шылдс 
Рабiнсон дапамагае прэзiдэнцкай сям’i выхоўваць дзвюх дачок — Сашу i 
Малiю Абама.

призывы

Франция  за использование силы в Сирии
Франция заявила, что между-

народное сообщество должно 
использовать силовые методы, 
если сообщения об использовании 
сирийским правительством хими-
ческого оружия против мирных 
жителей подтвердятся.

«Международное сообщество 
должно ответить на события в 
Сирии силой, но вопрос об 
отправке в эту страну войск не 
стоит», — сказал в четверг 
министр иностранных дел Лоран 

Фабиус в интервью телекомпании 
BFM.

 Если Совет Безопасности ООН 
не может принять решение, его 
нужно принять «другими путями», 
заявил он, не вдаваясь в детали.

Сирийская оппозиция обвинила 
армию сирийского президента 
Башара Асада в использовании 
отравляющего газа против сотен 
людей, включая женщин и детей, во 
время атаки в среду. Сирийское пра-
вительство отрицает сообщения об 

использовании химического оружия.
В среду Фабиус обсуждал ситу-

ацию в Сирии за рабочим ужином 
со своим британским коллегой 
Уильямом Хейгом в Париже. Глава 
французской дипломатии напом-
нил, что атака произошла почти 
ровно через год после того, как 
президент США Барак Обама зая-
вил, что использование химическо-
го оружия в Сирии будет той «крас-
ной линией», пересечение которой 
не останется без последствий.
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Игорь СТРИГА:

«Некоторые из дома 
выходят раз в год — 

когда в больницу 
нужно»

После автомобильной катастрофы Игорь Стрига оказался в инвалидной 
коляске. Первое время не верил, что больше не сможет ходить. Думал, не 

может быть, бывает же, что доктора ошибаются. Но все попытки встать 
оказались безуспешными…

Кажется, в такой ситуации руки опустятся у любого. Но Игорь не только не 
разочаровался в жизни — он занимается спортом, зарабатывает деньги, 
имеет семью. А еще руководит Центром бытовых услуг «124» и помогает 

трудоустраиваться людям с ограниченными возможностями.

— Игорь, как вы оказались в 
инвалидной коляске?

— Это было давно. Поехал в 
Могилев, был не за рулем. Произошло 
ДТП. Врачи поставили серьезный диа-
гноз — разрыв спинного мозга.

— Семья была на тот момент?
— Да, жена, ребенок. Но после 

травмы мы развелись. Сейчас женат 
второй раз.

— Что помогло вам пережить 
шок и выстоять?

— Нужно искать себя. Выход есть 
из любой ситуации. Тяжелых момен-
тов, конечно, хватало. Например, 
когда поломал позвоночник, жил на 
пятом этаже, а в доме не было лифта… 
Но как-то справлялся. Работаю все 20 
лет: был индивидуальным предприни-
мателем, таксовал, зарабатывал день-
ги. Я не считаю себя инвалидом. 
Назначаю разные встречи и только 
потом понимаю: возможно, я туда не 
попаду, может, там пролет 12 ступе-
ней? Но всегда есть люди, которые не 
пройдут мимо, помогут…

Конечно, с безбарьерной средой у 
нас проблематично. Зимой очень 
сложно припарковаться. Если летом я 
могу бросить машину метров за 150 от 
офиса и без проблем добраться, то по 
снегу на коляске сложно передвигать-
ся. В эту безбарьерку упираешься 
практически везде. Есть случаи, когда 
у человека нет возможности выйти из 
дома, потому что там 7—12 ступенек. 
Ладно я спортом занимаюсь, лестни-
цы для меня не проблема. У кого-то 
шейная травма, кто-то в возрасте, у 
кого-то вес лишний… Человек не 
может из дома выбраться, о какой 
работе может идти речь!

К нам в центр приходят разные 
люди — историй много. Некоторые 
ребята по 7—12 лет в коляске, из дома 
выходят раз в год, когда нужно в боль-
ницу. Ясное дело, люди замыкаются в 
себе… Многие привыкли. А есть люди, 
которые не могут успокоиться. Что-то 
ищут, развиваются, всегда в поиске. 
Не получается найти работу — они 
общественной деятельностью зани-
маются, организации создают, меро-
приятия разные проводят. 
Справляются без алкоголя, наркоти-
ков… Очень важно чувствовать себя 
нужным обществу.

— Вы возглавляете Центр быто-
вых услуг «124» и являетесь капита-
ном сборной Беларуси по баскет-
болу на колясках. Хочу спросить: 
как у вас на все времени хватает?

— Ох… Больной вопрос на данный 
момент. Я оставил себе определенное 
время на спорт, но сейчас тренируюсь 
все реже. Должность директора обя-
зывает следить за процессом работы. 
Мы только вышли на безубыточность, 
пытаемся развиваться, проводим 
модернизацию: чтобы в наушник у 
сотрудников шел хороший звук, была 
постоянная возможность качествен-
ного обучения и т.д. Не всегда все 
сразу получается. Поэтому на трени-
ровки времени остается катастрофи-
чески мало.

— Вы сами создали этот центр?
— Нет. Когда служба только зарож-

далась, я устроился сюда простым 
диспетчером. Позже стал начальни-
ком информационно-справочного 
отдела. У меня есть люди с двумя-тре-
мя высшими образованиями, которые 
по разным причинам оказались в 
инвалидной коляске. Сотрудники 
работают хорошо, стараются. Особых 
проблем не возникает.

Не так давно я организовал отдел 
по созданию и продвижению сайтов. 
Такая работа достаточно квалифици-
рованно может выполняться на дому. 
Ребята-администраторы сидят дома, 
кто-то создает сайты, кто-то следит 
за их безопасностью и т.д. На данный 

момент я беру на работу людей с огра-
ниченными возможностями по всей 
Беларуси. С этого года начали сотруд-
ничество с областными комитетами по 
труду и занятости населения. В нашем 
центре работают инвалиды из Миор, 
Лиды, Витебска и других городов. Это 
бухгалтеры, программисты, админи-
страторы, диспетчеры… Диспетчеры 
имеют удаленную телефонную связь, 
поэтому появилась возможность созда-
вать рабочие места на дому. Так работа-
ют те, кто не может приезжать в офис. 
Если человек в состоянии добраться до 
офиса, у нас есть отдельный колл-центр 
для работы.

— Вашим офисным работникам 
нужны какие-то специальные условия 
для работы?

— Доступный офис, пандус, лифт, 
туалет — в принципе, этого достаточно. 

Тем, кто работает на дому, мы при-
возим компьютеры, устанавливаем нуж-
ные программы, обучаем. Люди, кстати, 
по-разному обучаются. Кто-то схватыва-
ет за две недели, кому-то нужно три 
месяца, а то и больше, чтобы стать хоро-
шим специалистом.

Бывали случаи, когда принимали на 
работу людей, которые не сталкивались с 
компьютерами вообще. А теперь пользу-
ются 1С, Acсess, Word, Excel и другими 
программами. Некоторые ребята от меня 
уходят, потому что находят более высоко-
оплачиваемую работу в российских фир-
мах. Но самое главное, что люди работа-
ют, платят налоги и чувствуют себя пол-
ноценными членами общества.

— Да. Тем более что у нас не так 
легко найти работу людям с ограни-
ченными возможностями.

— Я долгое время занимался адапта-
цией инвалидов. Пользовались шведской 
технологией, ездили в санатории, рабо-
тали с волонтерами, занимались спор-
том и основами техники езды на коляске 
(как передвигаться через бордюры, сту-
пеньки, как одеваться и т.д). Человек все 
это проходит, а дальше что? Брать баян и 
ехать на пивнуху или икону — и в цер-
ковь?

Я 20 лет в коляске и знаю, как сложно 
найти работу, которая нравится и на 
которой можно зарабатывать деньги. 
По-моему, сейчас есть такая возмож-
ность. В планах у меня создание еще 300 
рабочих мест.

— Если не секрет, сколько зараба-
тывают сотрудники вашего центра?

— Диспетчер — от 2,5 до 4 миллио-
нов. Я считаю, работать на дому и полу-
чать 4 миллиона — весьма неплохо. Плюс 
какая-то пенсия. Если человек пришел с 
нуля и ничего не умеет, то будет зараба-

тывать около 2 миллионов. 
В Минске еще можно найти работу, 

но если человек в деревне, в неболь-
шом городке, к тому же живет на чет-
вертом этаже и оказался в коляске — с 
работой очень сложно. Очень важно, 
что с нами стали сотрудничать регио-
нальные комитеты.

По большому счету у нас до сих 
пор отсутствует интеграция инвалидов 
в общество. Огородить заборами, 
поставить шлагбаум, теннисные столы, 
сделать доступным въезд в магазин и в 
ритуальный зал — это пока предел воз-
можностей нашего государства. Нет 
настоящей интеграции, чтобы с дет-
ского садика или школы инвалид и здо-
ровый ребенок росли вместе.

Вроде бы что-то и делается, но… 
Вот строят подземные переходы — 
огромные бордюры, и если раньше 
еще была возможность на коляске 
переехать, то сейчас вообще никак на 
ту сторону не попадешь.

— Беларусь остается последней 
страной в Европе, которая не при-
соединилась к Конвенции ООН по 
правам инвалидов. На ваш взгляд, 
присоединение помогло бы решить 
существующие проблемы?

— Насколько я понимаю, подписав 
эту конвенцию, государство должно 
будет выполнять конкретные пункты. 
Однако не все и в Европе гладко. Я 
много ездил на соревнования в страны 
Балтии, Польшу. В чем-то лучше, в 
чем-то хуже. Недавно ездили в 
Германию, там безбарьерка очень раз-
вита. В Кёльне подъехали к большому 
костелу, он в Книгу Гиннесса занесен, 
думаем: эх, жаль, что не можем 
вовнутрь попасть — много ступенек. 
Оказалось, там есть лифт, нажал кноп-
ку и поехал. С работой там намного 
проще. Очень много программ, рабо-
тодатели заинтересованы брать на 
работу инвалидов. 

Что-то продвигается и у нас. Та же 
программа адаптации работает. Без 
этой помощи я бы ничего не сделал. 
Ситуация не катастрофичная. 
Единственное, на улицах я редко 
встречаю инвалидов. Это странно. 
Приезжаешь в Европу — люди ходят, 
фотографируют, бабушки на электри-
ческих колясках ездят… У нас сложнее, 
но можно бороться и жить. Так что 
милости просим, у меня вакансии 
открыты, будем рассматривать любые 
варианты. Никому еще не сказали: вы 
инвалид, вам здесь нет места…

Роман ВАСЮКОВИЧ.
Фото автора.

Краіна-
загадка

Хоць што-небудзь аб Беларусі ведае толькі 
палова ўдзельніц конкурсу “Mis Supranational 
– 2013”.

Захварэць ад 
прыгажосці

Днямі ў сталічнай Нацыянальнай 
школе прыгажосці журналістам 
прадставілі 70 з 80 удзельніц конкурсу 
“Mis Supranational — 2013”. Дзесяць 
дзяўчат на той момант проста не паспелі 
даляцець да Мінска. Шлях да Беларусі 
ўвогуле не быў лёгкім для многіх прыга-
жунь. Адным перашкаджала тэрытары-
яльная аддаленасць — Андрэа Лопез з 
Гандураса дабіралася 2 дні! Іншых 
прыпынілі праблемы з візамі і нават 
банальныя спазненні на рэйсы. Менавіта 
з-за спазненняў падарожжа прадстаўніцы 
М’янмы Хін Вінт Ва расцягнулася на трое 
сутак.

Нават дабраўшыся да пункта прызна-
чэння, не ўсе дзяўчаты змаглі выдыхнуць 
з палёгкай. Не даляцелі некаторыя чама-
даны! Без сукенак і туфлікаў засталіся, 
напрыклад, мадэлі з Руанды і Новай 
Зеландыі.

Між тым падчас міні-дэфіле 
даўганогія німфы з Еўропы, Амерыкі, 
Афрыкі і Азіі намагаліся як мага больш 
уразіць журналістаў. Мусіць, лепш за ўсё 
гэта атрымалася ў юнай Элодзіі Ададан 
з Гвадэлупы. Дзяўчына проста страціла 
прытомнасць…

“Гэта ўсё з-за хвалявання, — патлу-
мачыла дырэктар дырэкцыі спецыяльных 
праектаў тэлеканала АНТ Анжаліна 
Мікульская. — Удзельніца ўжо 
ўсміхаецца, але яе ўсё роўна агледзяць 
нашы ўрачы”.

Калі юная прыгажуня з Гвадэлупы 
хоча атрымаць карону пераможцы і 25 
тысяч долараў прызавых, ёй прыйдзецца 
сціснуць волю ў кулак. Безумоўна, нельга 
сказаць, што на конкурсе юныя 
ўдзельніцы будуць працаваць, як цягла-
выя коні. Але панапружвацца ўсё роўна 
прыйдзецца. За тры тыдні, што дзяўчаты 
правядуць на конкурсе, яны пабываюць у 
многіх цікавых кутках Беларусі і наведа-
юць буйнейшыя прадпрыемствы краіны. 
Плюс да культурнай праграмы — што-
дзённыя трэніроўкі і дэфіле.

Арганізатары спадзяюцца, што насы-
чаная культурная праграма дапаможа 
дзяўчатам скласці добрае ўражанне аб 
Беларусі. Бо пакуль з ведамі аб нашай 
краіне ў замежных прыгажунь вельмі 
слаба…

Суцэльны прабел
Хоць фармальна ў журналістаў і была 

магчымасць паразмаўляць з кожнай кан-
курсанткай прыватна, скарыстацца ёй 
было проста нерэальна. Перакінуцца 
хаця б адным слоўцам з кожнай з 70 пры-
гажунь — справа некалькіх гадзін! Таму 
арганізатары конкурсу пайшлі насустрач 
журналістам і перад прэзентацыяй склалі 
невялічкую анкету-апытанне, у якой 
трэба было адказаць на самыя простыя 
пытанні: узрост, поўнае імя, ці 
ўдзельнічала раней у міжнародных кон-
курсах прыгажосці і, самае галоўнае, ці 
ведае канкурсантка што-небудзь аб 
Беларусі. Вось тут і чакала прыгажунь 
неспадзяванка. Хоць нейкімі ведамі аб 
нашай краіне здолела падзяліцца толькі 
палова дзяўчат. З аднаго боку, зразумела 
— ведамі аб Беларусі не можа ганарыцца 
ўраджэнка Камеруна, Гандураса, Ямайкі 
ці Паўночнай Ірландыі. Мы і самі няшмат 
ведаем пра гэтыя краіны. Але маўчанне 
дзяўчат з Польшчы, Эстоніі, Малдовы, 
Расіі, Украіны па меншай меры здзіўляе… 
Застаецца спадзявацца, што ў 
арганізатараў проста не атрымалася 
інтэрв’юіраваць усіх прыгажунь.

“Конкурс праводзіцца не толькі для 
таго, каб зрабіць шоу і паказаць гледачам 
Беларусі гэтае мерапрыемства, — 
патлумачыў першы намеснік старшыні 
праўлення ЗАТ “Другі нацыянальны тэле-
канал” Сяргей Хоміч. — У тэлеканала 
АНТ больш амбіцыёзная задача – рэкла-
ма краіны на міжнародным узроўні. Мы 
будзем намагацца максімальна паказаць 
Беларусь, у тым ліку і хакейныя 
магчымасці краіны, для таго каб прыцяг-
нуць патэнцыяльных гледачоў у наступ-
ным годзе на чэмпіянат свету па хакеі”.

Краіна хакея і 
прыгожых краявідаў

Напярэдадні чэмпіянату свету па 
хакеі адна з першасных задач піяршчыкаў 
спаборніцтваў — стварыць такой вобраз 
Беларусі, каб пабачыць нашу краіну 
захацелася людзям нават з іншых 
кантынентаў. Бо пакуль Беларусь – Terra 
Incognita для большасці замежнікаў. У 
тым ліку і для ўдзельніц конкурсу “Mis 
Supranational—2013”.

“Нацыянальная музыка — “Кацюша”, 
— упэўнена прыгажуня з Румыніі Наталіа 
Рус. А вось турчанка Лэйла Косэ 
пераканана, што размаўляюць у краіне на 
“некалькіх мовах: беларускай, рускай, 
польскай”. Чароўная Эсма Воладэр з 
Аўстраліі дзеліцца ведамі пра 
нацыянальную кухню Беларусі: 
“нацыянальная ежа — мяса і бульба”. 
Цікавыя асацыяцыі ў дзяўчат і з 
надвор’ем. Жыліяна Вілавісэнцыя з 
Эквадора думае, што летам у Беларусі 
так жа спякотна, як і на яе радзіме, а вось 
нарвежка Марыя Петэр не сумняваецца, 
што зімы ў нас куды больш халодныя, 

чым у Нарвегіі. Іншыя дзяўчаты 
ўзгадвалі будучы чэмпіянат свету па 
хакеі, вялікую колькасць маляўнічых 
лясоў і азёр, прыгожых людзей. 
Дзіяна Кубасава з Латвіі нават 
узгадала пра Нацыянальную 

бібліятэку. Вось такі “джэнтльменскі 
набор” ведаў пра Беларусь.

За тры тыдні ў Беларусі прыгажуні з 
усяго свету пабываюць у Нясвіжы, Міры, 
Полацку, Гродне і іншых гарадах. 
Дзяўчатам прадэманструюць усе 
выдатныя мясціны нашага краю. Тут і 
расповеды пра багатую гісторыю, і 
стандартны набор памятных ваенных 
месцаў. Бо ў гэтым ёсць вялікая патрэба. 
Аказалася, што ніводная дзяўчына не 
ўзгадала Вялікае Княства Літоўскае ці 
часы Вялікай Айчыннай вайны. Відаць, 
для замежнікаў наша гісторыя 
пачынаецца з 1991 года...

Марыя МАЛЕВІЧ.

Фестиваль «Вольнае паветра» поможет восстановить хутор Шабли
24 августа на хуторе Шабли пройдет ежегодный Международный фестиваль «Вольнае паветра». Это первое крупное мероприятие на хуторе после 

случившегося там в начале июля пожара.

приГлашеНие

В результате пожара сгорел цен-
тральный дом хутора. В первые дни на 
месте происшествия работало 
несколько десятков добровольцев, 
которые помогали разбирать остатки 
здания и вывозить сажу. Буквально 
через неделю о случившемся напоми-
нали только обгоревшие деревья и 
распиленные на дрова остатки стен 
под крышей сарая.

— Я невероятно благодарен всем, 
кто приехал и помог в самые сложные 

для нас дни, — говорит хозяин хутора и 
бессменный организатор фестиваля 
«Вольнае паветра» Владимир 
Шаблинский. — Мы не ожидали, что 
наша скромная площадка и то, что мы на 
ней делаем, находит отклик у такого 
количества людей. Для нас это просто 
шок. Сама ситуация и реакция публики 
на нее многократно подняли для нас 
планку ответственности за все, что будет 
происходить с хутором в будущем. И мы 
постараемся ей соответствовать.

На сегодняшний день готов архитек-
турный проект обновленного дома. 
Здание будет несколько расширено, 
чтобы вместить новую часть — музей 
хутора. Работы над фундаментом начнут-
ся сразу после фестиваля «Вольнае паве-
тра», возведение стен — весной 2014 
года. Хотя многое зависит от средств.

— На днях мы получили страховку — 
93 миллиона рублей, — говорит 
Шаблинский. — Помимо этого на благо-
творительных счетах, открытых друзьями 

после пожара, собрано 19 миллионов 
рублей. Но, само собой, строительство 
требует гораздо больше средств. Самый 
простой способ помочь нам в этом — 
купить билет на фестиваль «Вольнае 
паветра». Вся прибыль от него пойдет 
на восстановление хутора.

24 августа в рамках фестиваля на 
сценах в Шабли выступят лучшие пред-
ставители современного этно. Среди 
участников зарубежные гости 
Feindrehstar (Германия), Theodor Bastard 

(Санкт-Петербург, Россия), Namgar 
(Бурятия, Россия), Awindar (Курдистан), 
а также белорусы: Kriwi, Re1ikt, DmiTri 
Endemic, Soul Kitchen.

Помимо музыкальной программы 
гости фестиваля смогут принять уча-
стие в третьем чемпионате по метанию 
коровьих кизяков, прокатиться на 
200-метровом троллее, посетить тра-
диционную ярмарку и различные раз-
влекательные тематические зоны и 
приобрести сувениры ручной работы.

прываТНае жыццЁ

Анжаліка АГУРБАШ:

«Вяселле  
рыхтуецца...»
Пару месяцаў таму ў прэсе з’явілася інфармацыя аб тым, што 

пасля гучнага разводу спявачка Анжаліка Агурбаш зноў сабралася 
замуж. Артыст Мікалай Баскаў распавёў журналістам, што яго 
запрасілі весці вяселле Анжалікі з казахскім мільянерам Анатолем 
Пабіяхам. Урачыстасць была запланавана на верасень.

— Я вельмі неахвотна кажу пра гэта і не 
збіраюся даводзіць асабістае жыццё да 
агульнага ведама — зараз я вельмі моцна 
берагу сваю прастору, — распавяла днямі 
артыстка ў інтэрв’ю lady.mail.ru. — Мне 
пашанцавала — мой мужчына катэгарычна 
не хоча публічнасці, як і я. Адзінае, што я 
магу сказаць сваім прыхільнікам, — у мяне 
ўсё добра, жаніх ёсць, каханне ёсць. 
Вяселле рыхтуецца, але дакладную дату я 
пакуль назваць не магу. Мой мужчына  
разумее, як я цяжка выйшла з разводу, і не 
прыспешвае мяне з гэтым рашэннем.

Спявачка прызналася, што хацела б не 
пышнае, а вытанчанае вяселле — 
«душэўную ўрачыстасць, на якую збяруцца 
толькі самыя родныя і блізкія людзі». І 
адзначыла, што не плануе з будучым 
мужам заключаць шлюбны дагавор.

— Я заўсёды жыла з адкрытым сэрцам 
і адкрытай душой — ніякага кантракта не 
было і ў будучыні таксама не будзе, — гаво-
рыць яна. — Скажу шчыра, у нашай краіне 
ніякія кантракты не дапамогуць...

Агурбаш распавяла, што яе раман з 
казахскім мільянерам завязаўся дзякую-
чы... былому мужу.

— Мы ўпершыню ўбачыліся на вельмі 
прыгожым мерапрыемстве ў Казахстане, 
куды я паехала проста ў якасці госці — мяне 
запрасіў кампазітар Еркеш Шакееў, — 
дзеліцца яна падрабязнасцямі. — Тады 
мяне і Анатоля толькі прадставілі адзін 
аднаму. Больш мы не мелі зносін! І падчас 

гэтага мерапрыемства былі зроблены дзве 
фатаграфіі, дзе мы проста стаялі побач. 
Калі мой былы муж стаў шукаць нейкі 
неіснуючы кампрамат на мяне, якраз 
усплылі дзве гэтыя фатаграфіі, пра якія я 
нават не ведала. Бо наведваю мноства 
мерапрыемстваў і не сачу за ўсімі фота 
свецкай хронікі. І вось у адзін цудоўны дзень 
з артыкула ў беларускай “Комсомолке” 
раптам даведваюся, што ў мяне, аказваец-
ца, раман з бізнесменам з Казахстана! Мне 
было так сорамна! Я разумела, што чалавек 
наогул ні пры чым і можа быць жанатым... Я 
папрасіла сваю памочніцу звязацца з ім, 
паразумецца, прынесці прабачэнні за ўсе 
гэтыя плёткі. Потым я паразмаўляла з 
Анатолем па тэлефоне, распавяла, што 
зараз разводжуся, але не маю ніякага 
дачынення да публікацый. І праз тры дні 
раптам званок у дзверы — пасыльны 
прыносіць мне велізарны букет руж з 
паштоўкай! Чалавек, проста даведаўшыся, 
што ў мяне развод і складаны перыяд у 
жыцці, даслаў мне кветкі ў якасці 
камплімента. Затым ён зноў мне 
патэлефанаваў, мы некалькі разоў 
размаўлялі па тэлефоне і так паціху пачалі 
мець зносіны...

Пасля разводу я баялася новых адносін 
і нават тройчы спрабавала іх перапыніць, 
калі ў нас з Анатолем усё толькі пачыналася. 
І дзякуй яму за яго тактоўнасць і акуратную, 
прыгожую настойлівасць, якая ўсё ж такі 
выратавала мяне...

ВтоРНик, 27 аВГУста

сРЕда, 28 аВГУста

ÏоНЕдЕлÜНик, 26 аВГУста

24 жніўня — 1 верасня Беларусь 1
06.00, 07.20, 08.15 «Доброе утро, 
Беларусь!».
07.00, 08.00, 09.00, 12.00, 15.00, 
19.00, 23.10 «Новости».
07.05, 08.05 «Деловая жизнь».
07.10, 08.10, 19.40, 22.55 «Зона Х».
09.10 «В центре внимания».
10.00 «Жандарм и жандарметки». Худ.
фильм.
12.10 «День в большом городе».
13.15 «Звездная жизнь».
14.15 «Вокруг планеты».
15.15, 18.40 «Новости региона».
15.25 «Радзівілы. Тайны сям’і».
15.55 «Салей, которого мы не знали».
16.50 «Настоящая любовь». Худ.фильм.
19.20 «Специальный репортаж».
19.55 «Короли игры». Сериал.
21.00 «Панорама».
21.45 «У каждого своя война». Сериал.
23.30 «День спорта».
23.40 «Роза прощальных ветров». Худ.
фильм.

ОНТ
06.00, 06.30, 07.00, 07.30, 08.00, 
08.30, 09.00, 11.00, 13.00, 16.00, 
18.00, 20.30 «Наши новости».
06.05 «Наше утро».
09.05 «Контуры».
10.05 «Жить здорово!».
11.05, 13.05, 16.10, 18.15, 21.00 
«Новости спорта».
11.10 «Закрытая школа». Сериал.
12.10 «Женский доктор-2». Сериал.
13.10 «Доброго здоровьица!».
13.55 «Модный приговор».
15.00 «Вольф Мессинг: видевший 
сквозь время». Сериал.

16.15 «Понять. Простить».
16.55 «Давай поженимся!».
18.20 «Обратный отсчет».
18.55 «Пусть говорят».
20.00 «Время».
21.05 «Однолюбы». Сериал.
22.15 «Тюдоры». Сериал.
00.20 «Мужество в бою». Худ.фильм.
02.25 «Ночные новости».

РТР-Беларусь
07.00 «Утро России».
10.55 «Погода на неделю».
11.00, 14.00, 17.00, 20.00 «Вести».
11.30 «Утренняя почта».
12.00 «Прямой эфир».
13.00 «Особый случай».
13.50, 16.50, 19.50, 23.30 «Новости -- 
Беларусь».
14.30 «1000 мелочей».
15.10 «О самом главном».
15.55, 22.30 «Склифосовский». Сериал.
17.10 «Ефросинья. Таежная любовь». 
Сериал.
18.00 «Тайны института благородных 
девиц». Сериал.
18.55 «Городок».
20.40 «В зоне риска». Сериал.
23.40 «Три капитана. Русская Арктика».

НТВ-Беларусь
06.00 «НТВ утром».
08.40, 10.20 «Возвращение Мухтара». 
Сериал.
10.00, 13.00, 16.00, 19.00, 23.05 
«Сегодня».
11.00 «До суда».
11.55 «Суд присяжных».
13.25 «Суд присяжных. Окончательный вердикт».
14.25 «Дело врачей». Сериал.

15.15 «Дело вкуса».
15.40, 18.35 «Обзор. Чрезвычайное 
происшествие».
16.25 «Прокурорская проверка».
17.40 «Говорим и показываем».
19.35 «Казак». Худ.фильм.
21.20 «Ковбои». Худ.фильм.
23.30 «Глухарь. Возвращение». Сериал.

СТВ
06.00, 07.30, 10.30, 13.30, 16.30, 
19.30, 22.30 «24 часа».
06.10, 17.20 «Минщина».
06.20, 07.45 «Утро. Студия хорошего 
настроения».
07.40, 20.10, 22.55 «СТВ-спорт».
08.30 «Неделя».
09.40 «Большой завтрак».
10.20 «Жить будете».
10.40, 17.30 «Званый ужин».
11.35 «Слово женщине». Сериал.
12.30 «Джейми у себя дома-2».
13.00 «Женщины ХХ века».
13.50 «Большой город».
14.30 «Представьте себе».
15.05 «Другая страна».
16.20 «Наше дело».
16.50 «По закону».
18.30 «Обманутые наукой».
20.00 «Столичные подробности».
20.15 «Добрый вечер, малыш!».
20.30 «Заповедная дорога». Худ.фильм.
23.00 «Военная тайна».
00.40 «Фирменная история». Сериал.

Беларусь 2
07.00 «Утро».
09.00, 21.20 «Тэлебарометр».
09.05, 17.55 «Журов». Сериал.
10.20, 00.10 «Под солнцем».

11.10 «Финист Ясный Сокол». Худ.фильм.
12.30 «Тихий центр». Сериал.
16.15 «Под грифом «Известные».
16.50, 23.20 «Следствие ведет Да 
Винчи». Сериал.
19.00 «Оплачено смертью». Сериал.
21.25 «КЕНО».
21.30 «На перепутье». Худ.фильм.

Мир
05.00 «Огонь любви». Сериал.
06.40 «Арабелла возвращается». 
Сериал.
07.05 «Тик-так».
07.20 «Обручальное кольцо». Сериал.
09.00, 12.00, 15.00, 18.00, 21.00 
«Новости Содружества».
09.10 «Мы, двое мужчин». Худ.фильм.
10.35 «Вместе».
11.45 «Общий рынок».
12.25, 02.25 «Клон». Сериал.
15.25, 22.15 «Слово за слово».
16.20, 23.10 «Последний секрет 
мастера». Сериал.
18.30 «Акценты».
18.45 «Закон и порядок. Преступный 
умысел». Сериал.
20.30 «Мир спорта».
21.25 «Незвездные судьбы звезд».
00.50 «24 часа». Худ.фильм.

Беларусь 3
08.00, 12.00, 16.00, 22.50 “Мой горад”.
08.15, 20.05 “Тэатр. Выбранае”.
08.40 “Палескі пачастунак”.
08.55, 17.05 “Балада пра Свіцязь”.
09.15 “Камертон”.
09.45 “Музеум”.
10.00, 17.30 “Як я быў вундэркіндам”. 
Маст.фільм.

11.10 “Карані”.
11.40 “Справа Івана Сечанава”.
12.15, 20.45 “Экзамен на дырэктара”. 
Маст.фільм.
13.35 “Росчырк часу”.
13.50 “Запаведнай сцежкай”.
14.20 “І смех, і бяда”. Маст.фільм.
15.05 “Маем рэчы”.
15.20 “Скарбніца Магілёўшчыны”.
15.45 “Найменні і вобразы”.
16.15, 22.05 “Одры Хэпбёрн: магія стылю”.
18.35 “Таямніца душы”.
19.05 “Завядзёнка”.
19.35 “Мой пачатак. Марк Шагал”.
20.30 “Калыханка”.

Белсат
07.00, 00.40 “Размовы эксперта”.
07.15, 22.00 “Побач з намі”.
07.30, 20.45 “Гісторыя пад знакам 
“Пагоні”.
07.40 “Невядомая Беларусь”. “Амаль 
забыты фатограф”. Дак.фільм.
08.10 “Таямніцы Ватыкана”. Дак.серыял.
08.35 “Белы ветразь над Прыпяццю”. Дак.
фільм.
09.30 “Крызіс у раі”. Дак.фільм.
10.30, 18.50 “Еўропа сёння”.
11.00 “Кулінарныя падарожжы Роберта 
Макловіча”.
17.00, 18.00, 21.00, 01.00 “Аб’ектыў”.
17.05 “Машына змен”. Серыял.
18.05 “Час гонару”. Серыял.
19.15 “Невядомая Беларусь”. “Праўда 
Хатыні”. Дак.фільм.
19.55 “Калыханка для самых маленькіх”.
20.05 “Віктар Скорабагатаў”. Рэпартаж.
20.20 “Два на два”.
21.25, 01.25 “Студыя “Белсат”.
22.15 “Мой Нікіфар”. Маст.фільм.
23.55 “Афіцэры”. Серыял.

Беларусь 1
06.00, 07.20, 08.15 «Доброе утро, 
Беларусь!».
07.00, 08.00, 09.00, 12.00, 15.00, 
19.00, 23.25 «Новости».
07.05, 08.05 «Деловая жизнь».
07.10, 08.10, 19.40, 23.05 «Зона X».
09.10, 17.40 «Дыши со мной». Сериал.
10.05, 19.55 «Короли игры». Сериал.
12.10 «День в большом городе».
13.20 «Чудеса природы».
13.55, 21.55 «У каждого своя война». 
Сериал.
15.15, 18.40 «Новости региона».
15.25 «Специальный репортаж».
15.45, 23.55 «Мужчина во мне». Сериал.
16.50 «Здоровье».
19.20 «Сфера интересов».
21.00 «Панорама».
23.40 «День спорта».

ОНТ
06.00, 06.30, 07.00, 07.30, 08.00, 
08.30, 09.00, 11.00, 13.00, 16.00, 
18.00, 20.30 «Наши новости».
06.05 «Наше утро».
09.05 «Жить здорово!».
10.25 «Контрольная закупка».
11.05, 13.05, 16.10, 18.15, 21.00 
«Новости спорта».
11.10 «Закрытая школа». Сериал.
12.10 «Женский доктор-2». Сериал.
13.10 «Доброго здоровьица!».
13.55 «Модный приговор».
15.00 «Вольф Мессинг: видевший 
сквозь время». Сериал.
16.15 «Понять. Простить».
16.55 «Давай поженимся!».
18.20 «Наша Белараша».
18.50 «Пусть говорят».
20.00 «Время».

21.05 «Однолюбы». Сериал.
23.25 «Американский пирог: свадьба». 
Худ.фильм.
01.10 «Ночные новости».

РТР-Беларусь
07.00 «Утро России».
10.00 «Особый случай».
11.00, 14.00, 17.00, 20.00 «Вести».
11.30 «Прямой эфир».
12.40 «Бежать». Сериал.
13.50, 16.50, 19.50, 23.30 «Новости — 
Беларусь».
14.30 «1000 мелочей».
15.10 «О самом главном».
15.55, 22.30 «Склифосовский». Сериал.
17.10 «Ефросинья. Таежная любовь». 
Сериал.
18.00 «Тайны института благородных 
девиц». Сериал.
18.55 «Наследница». Сериал.
20.40 «В зоне риска». Сериал.
23.40 «Три капитана. Русская Арктика».

НТВ-Беларусь
06.00 «НТВ утром».
08.40, 10.20 «Возвращение Мухтара». 
Сериал.
10.00, 13.00, 16.00, 19.00, 23.05 
«Сегодня».
11.00 «До суда».
12.00 «Суд присяжных».
13.25 «Суд присяжных. Окончательный вердикт».
14.25 «Дело врачей». Сериал.
15.15 «Дело вкуса».
15.40, 18.30 «Обзор. Чрезвычайное 
происшествие».
16.25 «Прокурорская проверка».
17.35 «Говорим и показываем».
19.35 «Бомбила. Продолжение». 
Сериал.

21.20 «Ковбои». Сериал.
23.05 «Вопрос чести». Сериал.
00.35 «Масквичи». Сериал.
23.30 «Глухарь. Возвращение». Сериал.

СТВ
06.00, 07.30, 10.30, 13.30, 16.30, 
19.30, 22.30 «24 часа».
06.10, 17.20 «Минщина».
06.20, 07.45 «Утро. Студия хорошего 
настроения».
07.40, 20.10, 22.55 «СТВ-спорт».
09.00 «Эликсир молодости».
09.50 «Чистая работа».
10.40, 17.30 «Званый ужин».
11.35 «Слово женщине». Сериал.
12.30 «Джейми у себя дома-2».
13.00 «Центральный регион».
13.50 «Однажды в Версале». Худ.фильм.
15.55 «Смотреть всем!».
16.50 «По закону».
18.30 «Нам и не снилось».
20.00 «Столичные подробности».
20.15 «Добрый вечер, малыш!».
20.40 «Доспехи бога». Худ.фильм.
23.00 «Живая тема».
23.55 «Автопанорама».
00.15 «Фирменная история». Сериал.

Беларусь 2
07.00 «Утро».
09.00, 21.20 «Тэлебарометр».
09.05, 17.55 «Журов». Худ.фильм.
10.15 «Тело человека».
10.50 «Соловей». Худ.фильм.
12.15 «Репортер «Белорусского 
времечка».
13.10 «На перепутье». Худ.фильм.
15.00 «Оплачено смертью». Сериал.
16.50, 23.35 «Следствие ведет Да 
Винчи». Сериал.

18.55 Хоккей. Кубок Салея. «Неман» 
(Гродно) — «Юность». Прямая трансляция.
21.25 «КЕНО».
21.35 Футбол. Лига чемпионов УЕФА. 
Плей-офф. Прямая трансляция.
00.20 Футбол. Лига чемпионов УЕФА. 
Плей-офф. Обзор дня.

Мир
05.00 «Огонь любви». Сериал.
06.40 «Арабелла возвращается». 
Сериал.
07.05 «Тик-так».
07.20 «Обручальное кольцо». Сериал.
09.00, 10.45, 12.00, 15.00, 18.00, 21.00 
«Новости Содружества».
09.10 «Внимание, черепаха!». Худ.фильм.
11.30 «Дачные истории».
12.25, 02.25 «Клон». Сериал.
15.25, 22.15 «Слово за слово».
16.20, 23.10 «Последний секрет 
мастера». Сериал.
18.30 «Акценты».
18.45 «Закон и порядок. Преступный 
умысел». Сериал.
20.30 «Союзники».
21.25 «Судный день».
00.50 «Корабль-призрак». Худ.фильм.

Беларусь 3
08.00, 12.00, 16.00, 23.35 “Мой горад”.
08.15 “Гаспадыні Нясвіжа”.
08.35 “Маем рэчы”.
08.50 “Камертон”.
09.20 “Таямніца душы”.
09.45 “Сакрэт фірмы”.
10.00, 17.40 “Як я быў вундэркіндам”. 
Маст.фільм.
11.05 “Аляксандр Сумбатаў-Южын. 
Барацьба за тэатр”.
11.45 “Палескі пачастунак”.

12.15, 20.50 “Бальная сукенка”. Маст.
фільм.
13.35 “Любоў і жыццё маё…”.
14.05 “Карані”.
14.40 “Таямніца душы”.
15.05 “Свет далёкай зоркі”.
15.35 “Запаведнай сцежкай”.
16.15, 22.05 “Рокуэл Кент”.
18.45 “Хармс. Іншая лінія”.
19.10 “Таямніца душы”.
19.40 “Дзед Аўсей і Палашка”. Маст.фільм.
20.05 “Скарбніца Магілёўшчыны”.
20.30 “Калыханка”.

Белсат
07.00, 17.00, 18.00, 21.00, 01.00 
“Аб’ектыў”.
07.25, 21.25, 01.25 “Студыя “Белсат”.
08.00 “Два на два”.
08.25 “Невядомая Беларусь”. “Праўда 
Хатыні”. Дак.фільм.
09.05 “Закаханы анёл”. Маст.фільм.
10.40 “На колах”.
11.05 “Кулінарныя падарожжы Роберта 
Макловіча”.
17.05 “Між намі, бусламі”. Мультсерыял.
17.25 “Калі сэрца ў чаканні”. Серыял.
17.50, 20.10 “Моўнік”.
18.05 “Сенсацыі ХХ стагоддзя”. Серыял.
18.55 “Праект “Будучыня”.
19.20 “Невядомая Беларусь”. “Далёка нам 
яшчэ да БНР”. Дак.фільм.
19.50 “Калыханка для самых маленькіх”.
19.55 “Хто ёсць кім?”. “Вольга Іпатава”. 
Рэпартаж.
20.25 “Прыватная калекцыя”.
20.45 “Гісторыя пад знакам “Пагоні”.
22.00 “Размовы эксперта”.
22.15 “Д’яблавы хітрыкі”. Серыял.
23.20 “Аповеды выхаднога дня”. Маст.
фільм.
00.15 “Афіцэры”. Серыял.

Беларусь 1
06.00, 07.20, 08.15 «Доброе утро, 
Беларусь!».
07.00, 08.00, 09.00, 12.00, 15.00, 
19.00, 23.25 «Новости».
07.05, 08.05 «Деловая жизнь».
07.10, 08.10, 19.40, 23.05 «Зона Х».
08.45 Слово Митрополита Филарета на 
Успение Пресвятой Богородицы.
09.10, 17.40 «Дыши со мной». Сериал.
10.05, 19.55 «Короли игры». Сериал.
11.00 «Единственный мой грех».
12.10 «День в большом городе».
13.25 “Чудеса природы”.
13.55, 21.55 “У каждого своя война”. 
Сериал.
15.15, 18.40 «Новости региона».
15.25, 19.20 «Сфера интересов».
15.45, 23.55 «Мужчина во мне». Сериал.
16.45 «Земельный вопрос».
17.15 «Врачебные тайны».
21.00 «Панорама».
23.40 «День спорта».

ОНТ
06.00, 06.30, 07.00, 07.30, 08.00, 
08.30, 09.00, 11.00, 13.00, 16.00, 
18.00, 20.30 «Наши новости».
06.05 «Наше утро».
09.05 «Жить здорово!».
10.25 «Контрольная закупка».
11.05, 13.05, 16.10, 18.15, 21.00 
«Новости спорта».

МІНСК
ТЭАТРЫ

Нацыянальны акадэмічны тэатр 
імя Янкі Купалы

Новы тэатральны сезон у 
тэатры распачнецца 4 верасня.

Чым парадуе афіша 
Купалаўскага?

— Да Новага года ўсе спектаклі 
перанясём на Вялікую сцэну, — 
распавядае мастацкі кіраўнік тэатра 
Мікалай Пінігін. — У студзені павінен 
з’явіцца новы спектакль “Пан 
Тадэвуш” па Адаму Міцкевічу. Я буду 
ставіць. Інсцэніроўку паэмы зрабіў 
Сяргей Кавалёў. Гэта наш першы 
вялікі праект пасля рэканструкцыі на 
абноўленай сцэне. Рэпетыцыі 
пачнуцца ўжо восенню. У спектаклі 
задзейнічана амаль уся мужчынская 
частка трупы: там каля 30 мужчынскіх 
роляў. Пана Тадэвуша будзе іграць 
Павел Харланчук, Графа — Раман 
Падаляка, Талімену — Святлана 
Анікей і Юлія Шпілеўская, Зосю — 
Марта Голубева і маладая артыстка, 
якая толькі прыйшла да нас у тэатр, 
Крысціна Казак. У Беларусі, як мне 
падаецца, раней ніхто не ставіў “Пана 
Тадэвуша”. Для мяне гэта тое ж самае, 
што для рускіх “Вайна і мір” Талстога. 
Я даўно хацеў зрабіць гэты праект, для 
мяне ён асветніцкі. Трэба тлумачыць, 
чаму паэта, які амаль ніколі ў Польшчы 
не быў, вывучаюць у польскай школе. 
Большасць беларусаў не тое што зусім 
не чыталі твор, але ўвогуле не 
разумеюць, што там адбываецца. Гэта 
1812 год. Прыход Напалеона, які 
першым адмяніў прыгоннае права ў 
Варшаўскім герцагстве. Але пра тое, 
як да яго ставіліся ў Беларусі, амаль не 
гавораць. У нас больш ведаюць 
гісторыю савецкага перыяду.

Пасля “Пана Тадэвуша” да нас 
прыедзе рэжысёр з Пецярбурга 
Анатоль Праўдзін. Я запрасіў яго 
ставіць спектакль, ён сам выбраў п’есу 
Мальера “Дон Жуан”. Рэжысёр будзе 
працаваць разам з вядомым мастаком 
Аляксеем Парай-Кошыцам. 
Напрыканцы сезона Кацярына 
Аверкава выпусціць спектакль па 
п’есе мінскага драматурга Зміцера 
Багаслаўскага, якая па-руску 
называецца “Тихий шорох уходящих 
шагов”, але па-беларуску пакуль 
яшчэ не мае адэкватнага перакладу 
назвы. Гэта прапанова Аверкавай. Я 
вельмі рады, што яна з’явілася. Нам 

шТо? дзе? КалІ?

нестае сучаснай беларускай п’есы. І 
гэта лепшае, што я чытаў за апошнія 
шмат-шмат год. Вельмі сур’ёзная 
літаратура. У верасні 2014 года я пачну 
рэпетыцыі спектакля “Сірожа” па 
п’есе Юліі Чарняўскай.

Сучасны мастацкі тэатр
25 — «Сказочки из сундучка».
26 — «Здравствуйте, я ваша тетя!”.
28 — «Плачу за удовольствие». 
29 — «Фигаро.tut”.
1 — “Айболит@Бармалей”.
Нацыянальны акадэмічны дра-

матычны тэатр імя М.Горкага
24 — «Интимная комедия».
25 — «Идеальный муж».
27 — «Ниночка».
28 — «Укрощение строптивой».
29 — «Лев зимой».
30 — «Женихи».
31 — «Распутник».
1 — “Эдип”.
Палац культуры МАЗа
29 — «Территория любви”. У ролях 

— Алена Якаўлева, Вячаслаў 
Разбягаеў, Пётр Кіслоў, Андрэй 
Завадзюк і Яўген Бархатаў.

...Яна і тры галоўныя мужчыны яе 
жыцця. Нясмелы хлапчук Пол, 
амбіцыйны Джэк, утульны, дамашні 
Джордж. Сяброўка, палюбоўніца, 
жонка — ва ўсіх праявах жанчыны яна 
спрабуе знайсці для сябе таго адзінага, 
сапраўднага, з якім хочацца блукаць па 
вуліцах і трымацца за рукі...

Квіткі на спектакль не танныя  — 
ад 240.000 да 760.000 рублёў.

ВЕРНІСАЖ
Нацыянальны мастацкі музей
24 — Выстава «Родам з мястэч-

ка», прысвечаная юбілеям знакамітых 
ураджэнцаў Беларусі, вядомых 
палітычных дзеячаў Дзяржавы Ізраіль, 
лаўрэатаў Нобелеўскай прэміі міру — 
90-годдзю Шымона Перэса, дзявятага 
па ліку і дзеючага зараз прэзідэнта 
краіны, і 100-годдзю Менахема Бегіна 
(1913—1992), сёмага прэм’ер-міністра.

У экспазіцыі плануецца прадставіць 
каля 50 твораў жывапісу і графікі з 
фондаў музея. На 30 жніўня запланава-
на ўрачыстае адкрыццё гэтай выставы.

КАНЦЭРТЫ
“Robinson Club”

25 — Гарык Сукачоў і рок-гурт 
“Неприкасаемые”.

Белдзяржфілармонія, Малая 
зала імя Р.Шырмы

29 — “Музычная гасцёўня”, 
“Рамансы ХIX-XX стагоддзяў”.

ГРОДНА
Гродзенскі абласны драматыч-

ны тэатр
25 — «День рождения кота 

Леопольда”, “3+2”.
28 — «Планета».
29 — «Листая бродвейские 

афиши... (Дивертисмент)».
30 — «Свободная пара».
31 — «№13”.

11.10 «Закрытая школа». Сериал.
12.10 «Женский доктор-2». Сериал.
13.10 «Доброго здоровьица!».
13.55 «Модный приговор».
15.00 «Вольф Мессинг: видевший 
сквозь время». Сериал.
16.15 «Понять. Простить».
16.55 «Давай поженимся!».
18.20 «Наша Белараша».
18.50 «Пусть говорят».
20.00 «Время».
21.05 «Однолюбы». Сериал.
23.25 «Сухое прохладное место». Худ.
фильм.
01.15 «Ночные новости».

РТР-Беларусь
07.00 «Утро России».
10.00 «Особый случай».
11.00, 14.00, 17.00, 20.00 «Вести».
11.30 «Прямой эфир».
12.40 «Бежать». Сериал.
13.50, 16.50, 19.50, 23.30 «Новости — 
Беларусь».
14.30 «1000 мелочей».
15.10 «О самом главном».
15.55, 22.30 «Склифосовский». Сериал.
17.10 «Ефросинья. Таежная любовь». 
Сериал.
18.00 «Тайны института благородных 
девиц». Сериал.
18.55 «Наследница». Сериал.
20.40 «В зоне риска». Сериал.
23.40 «Пятая графа. Эмиграция».

НТВ-Беларусь
06.00 «НТВ утром».
08.40, 10.20 «Возвращение Мухтара». 
Сериал.
10.00, 13.00, 16.00, 19.00, 23.15 
«Сегодня».
10.55 «До суда».
11.55 «Суд присяжных».
13.25 «Суд присяжных. Окончательный 
вердикт».
14.25 «Дело врачей». Сериал.
15.15 «Дело вкуса».
15.40, 18.30 «Обзор. Чрезвычайное 
происшествие».
16.25 «Прокурорская проверка».
17.40 «Говорим и показываем».
19.50 «Бомбила. Продолжение». Сериал.
21.30 «Ковбои». Сериал.
23.40 «Глухарь. Возвращение». Сериал.

СТВ
06.00, 07.30, 10.30, 13.30, 16.30, 
19.30, 22.30 «24 часа».
06.10, 17.20 «Минщина».
06.20, 07.45 «Утро. Студия хорошего 
настроения».
07.40, 20.10, 22.55 «СТВ-спорт».
09.00, 18.30 «Нам и не снилось».
10.05 «Автопанорама».
10.40, 17.30 «Званый ужин».
11.35 «Слово женщине». Сериал.
12.30 «Джейми у себя дома-2».
13.00 «Минск и минчане».

13.50 «Доспехи бога». Худ.фильм.
15.30 «Живая тема».
16.50 «По закону».
20.00 «Столичные подробности».
20.15 «Добрый вечер, малыш!».
20.30 «Кафе». Худ.фильм.
23.00 «Секретные территории».
23.55 «Добро пожаловаться».
00.15 «Фирменная история». Сериал.

Беларусь 2
07.00 «Утро».
09.00, 21.20 «Тэлебарометр».
09.05, 17.55 «Журов». Худ.фильм.
10.20 «Под солнцем».
11.15 «Приключения Буратино». Худ.
фильм.
12.32 «Расписание на послезавтра». 
Худ.фильм.
14.05 «Вся королевская рать».  
Сериал.
16.50 «Следствие ведет Да Винчи». 
Сериал.
19.00 «Личная жизнь официальных 
людей». Сериал.
21.25 «Спортлото 5 из 36».
21.30 «КЕНО».
21.35 Футбол. Лига чемпионов УЕФА. 
Плей-офф. Прямая трансляция.
23.55 Футбол. Суперкубок Испании. 
«Барселона»—«Атлетика». Прямая 
трансляция.
02.15 Футбол. Лига чемпионов УЕФА. 
Плей-офф. Обзор дня.

Мир
05.00 «Огонь любви». Сериал.
06.40 «Арабелла возвращается». Сериал.
07.05 «Тик-так».
07.20 «Обручальное кольцо». Сериал.
09.00, 12.00, 15.00, 18.00, 21.00 
«Новости Содружества».
09.10 «Когда наступает сентябрь». Худ.фильм.
10.50 «Общий интерес».
11.20 «Судный день».
12.25, 02.25 «Клон». Сериал. 
15.25, 22.15 «Слово за слово».
16.20, 23.10 «Последний секрет 
мастера». Сериал.
18.30 «Акценты».
18.45 «Закон и порядок. Преступный 
умысел». Сериал.
20.30 «Секретные материалы».
21.25 «Развод с продюсером».
23.35 «Мы, двое мужчин». Худ.фильм.

Беларусь 3
08.00, 12.00, 16.00, 00.30 “Мой горад”.
08.15, 14.50, 20.25 “Размовы пра духоўнае”.
08.20 “Альманскія балоты”.
08.45 “Барвовая трава”.
09.15 “Лабірынты”.
09.45 “Маем рэчы”.
10.00, 17.40 “Вялікая прыгода”. Маст.фільм.
11.20 “Скарбніца Віцебшчыны”.
11.45 “Росчырк часу”.
12.15, 20.55 “Задача з трыма 
невядомымі”. Маст.фільм.

14.25 “Завяшчанне слуцкай княгіні”.
14.55 “Палескі пачастунак”.
15.10 “Таямніца душы”.
15.40 “Элегія”.
16.15, 23.05 “Рокуэл Кент”.
19.00 “Танец даўжынёй у жыццё”.
19.30 “Неразгаданыя людзі”.
19.55 “Мара пра космас”.
20.30 “Калыханка”.

Белсат
07.00, 17.00, 18.00, 21.00, 01.05 “Аб’ектыў”.
07.25, 21.25, 01.30 “Студыя “Белсат”.
08.00 “Размовы эксперта”.
08.15 “Д’яблавы хітрыкі”. Серыял.
09.15 “Аповеды выхаднога дня”. Маст.фільм.
10.15 “Праект “Будучыня”.

10.40 “Кулінарныя падарожжы Р.Макловіча”.
17.05 “Дзяўчына з мокрай галавой”. 
Серыял.
17.30 “Калі сэрца ў чаканні”. Серыял.
18.05 “Таямніца крэпасці шыфраў”. 
Серыял.
18.50 “Еuromaxx”.
19.20 “Невядомая Беларусь”. “Генерал 
няскончанай вайны”. Дак.фільм.
19.50 “Калыханка для самых маленькіх”.
20.00 “Дом Сабілы”. Рэпартаж.
20.25 “Маю права”.
20.45 “Гісторыя пад знакам “Пагоні”.
22.00 “Назад у будучыню”.
22.15 “Аўтастопам па Беларусі”.
22.30 “Глыбокая вада”. Серыял.
23.15 “Крызіс у раі”. Дак.фільм.
00.15 “Пітбуль”. Серыял.
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Беларусь 1
06.00, 07.20, 08.15 «Доброе утро, 
Беларусь!».
07.00, 08.00, 09.00, 12.00, 15.00, 
19.00, 23.25 «Новости».
07.05, 08.05 «Деловая жизнь».
07.10, 08.10, 19.40, 23.05 «Зона X».
09.10, 17.45 «Дыши со мной». Сериал.
10.05 «Короли игры». Сериал.
11.00 “Единственный мой грех”. Сериал.
12.10 “День в большом городе”.
13.25 “Чудеса природы”.
13.55, 21.55 «У каждого своя война». Сериал.
15.15, 18.40 «Новости региона».
15.25, 19.20 «Сфера интересов».
15.45, 23.50 «Мужчина во мне». Сериал.
16.45 «Коробка передач».
17.15 «Диалоги о цивилизации».
20.00 «Страшная красавица». Худ.фильм.
21.00 «Панорама».
23.40 «День спорта».

ОНТ
06.00, 06.30, 07.00, 07.30, 08.00, 
08.30, 09.00, 11.00, 13.00, 16.00, 
18.00, 20.30 «Наши новости».
06.05 «Наше утро».

09.05 «Жить здорово!».
10.25 «Контрольная закупка».
11.05, 13.05, 16.10, 18.15, 21.00 
«Новости спорта».
11.10 «Закрытая школа». Сериал.
12.10 «Женский доктор-2». Сериал.
13.10 «Доброго здоровьица!».
13.55 «Модный приговор».
15.00 «Вольф Мессинг: видевший 
сквозь время». Сериал.
16.15 «Понять. Простить».
16.55 «Давай поженимся!».
18.20 «Наша Белараша».
18.50 «Пусть говорят».
20.00 «Время».
21.05 «Террористка Иванова». Сериал.
23.25 «Дневник Бриджит Джонс». Худ.фильм.
01.10 «Ночные новости».

РТР-Беларусь
07.00 «Утро России».
10.00 «Особый случай».
11.00, 14.00, 17.00, 20.00 «Вести».
11.30 «Прямой эфир».
12.40 «Бежать». Сериал.
13.50, 16.50, 19.50, 23.30 «Новости — 
Беларусь».
14.30 «1000 мелочей».

15.10 «О самом главном».
15.55, 22.30 «Склифосовский». Сериал.
17.10 «Ефросинья. Таежная любовь». 
18.00 «Тайны института благородных 
девиц». Сериал.
18.55 «Наследница». Сериал.
20.40 «В зоне риска». Сериал.
23.40 «Рейс 007. Пассажирский 
разведывательный».

НТВ-Беларусь
06.00 «НТВ утром».
08.40, 10.20 «Возвращение Мухтара». 
Сериал.
10.00, 13.00, 16.00, 19.00, 23.05 
«Сегодня».
10.55 «До суда».
11.55 «Суд присяжных».
13.25 «Суд присяжных. Окончательный вердикт».
14.25 «Дело врачей». Сериал.
15.15 «Дело вкуса».
15.40, 18.30 «Обзор. Чрезвычайное 
происшествие».
16.25 «Прокурорская проверка».
17.35 «Говорим и показываем».
19.35 «Бомбила. Продолжение». Сериал.
21.20 «Ковбои». Сериал.
23.30 «Глухарь. Возвращение». Сериал.

СТВ
06.00, 07.30, 10.30, 13.30, 16.30, 
19.30, 22.30 «24 часа».
06.10, 17.20 «Минщина».
06.20, 07.45 «Утро. Студия хорошего 
настроения».
07.40, 20.10, 22.55 «СТВ-спорт».
09.00, 18.30 «Нам и не снилось».
10.05 «Добро пожаловаться».
10.40, 17.30 «Званый ужин».
11.35 «Слово женщине». Сериал.
12.30 «Джейми у себя дома-2».
13.00 «Приключения дилетанта».
13.50 «Кафе». Худ.фильм.
15.45 «Какие люди!».
16.50 «По закону».
18.30 «Нам и не снилось».
20.00 «Столичные подробности».
20.15 «Добрый вечер, малыш!».
20.30 «Луной был полон сад». Худ.фильм.
23.00 «Тайны мира».
23.55 «Автопанорама».
00.15 «Фирменная история». Сериал.

Беларусь 2
07.00 «Утро».
09.00, 21.20 «Тэлебарометр».

09.05, 17.55 «Журов». Худ.фильм.
10.20, 01.00 «Под солнцем».
11.15 «Приключения Буратино». Худ.фильм.
12.25 «Выше крыши».
13.20 «Вся королевская рать». Сериал.
14.40 «Личная жизнь официальных 
людей». Сериал.
16.50, 00.10 «Следствие ведет Да 
Винчи». Сериал.
18.55 Хоккей. Кубок Салея. «Гомель»—
«Неман». Прямая трансляция.
21.25. «КЕНО».
21.30 «Гараж». Худ.фильм.
23.25 «Время футбола».

Мир
05.00 «Огонь любви». Сериал.
06.40 «Арабелла возвращается». Сериал.
07.05 «Тик-так».
07.20 «Обручальное кольцо». Сериал.
09.00, 12.00, 15.00, 18.00, 21.00 
«Новости Содружества».
09.10 «На том берегу осталось 
детство». Худ.фильм.
11.15 «Диаспоры».
11.45 «Кыргызстан в лицах».
12.25, 02.25 «Клон». Сериал.
15.25, 22.15 «Слово за слово».

16.20, 23.10 «Последний секрет 
мастера». Сериал.
18.30 «Акценты».
18.45 «Закон и порядок. Преступный 
умысел». Сериал.
20.30 «Беларусь сегодня».
21.25 «Красивая жизнь».
00.50 «Когда наступает сентябрь». Худ.фильм.

Беларусь 3
08.00, 12.00, 16.00, 23.10 “Мой горад”.
08.15 “Карані”.
08.40, 13.40 “Росчырк часу”.
09.00, 18.50 “Беларускі космас”.
09.30 “Край чыстай вады”.
10.00, 17.30 “Вялікая прыгода”. Маст.фільм.
11.20 “Скарбніца Віцебшчыны”.
11.45, 20.15 “Беларуская экспрэсія”.
12.15, 20.45 “Пад небам блакітным”. 
13.40 “Росчырк часу”.
14.00 “Пра тое, як Колька і Пецька 
ляталі ў Бразілію”. Маст.фільм.
14.25 “Маем рэчы”.
14.40 “А старыя людзі казалі…”.
15.00 “Валенцій Ваньковіч. Шлях мастака”.
15.20 “Тэатр. Выбранае”.
15.45 “Палескі пачастунак”.
16.15, 22.10 “Шастаковіч буйным планам”.

17.15 “Татарскія рукапісы”.
19.20 “Папая”.
19.50 “Настальжы”.
20.30 “Калыханка”.

Белсат
07.00, 17.00, 18.00, 21.00, 00.40 
“Аб’ектыў”.
07.25, 21.25, 01.05 “Студыя “Белсат”.
08.00 “Назад у будучыню”.
08.10 “Аўтастопам па Беларусі”.
08.25 “Глыбокая вада”. Серыял.
09.10 “Маю права”.
09.35, 19.20 “Невядомая Беларусь”. 
“Генерал няскончанай вайны”. Дак.фільм.
10.10, 20.45 “Гісторыя пад знакам “Пагоні”.
10.20 “Euromaxx”.
10.45 “Кулінарныя падарожжы Р.Макловіча”.
17.05 “Тры шалёныя нулі”. Серыял.
18.05 “З выцягнутымі рукамі”. Дак.фільм.
18.55 “На колах”.
19.55 “Калыханка для самых маленькіх”.
20.05 “Моўнік”.
20.10 “Zeroes Heroes”.
22.00 “Пераемнікі”. Дак.цыкл.
22.15 “Бландзінка”. Серыял.
23.00 “Ноч з генералам”. Дак.фільм.
23.50 “Пітбуль”. Серыял.

КУЛЬТУРНЫ АДПАЧЫНАК
Музычная акадэмія ў Мірскім замку
26—31 жніўня ў замкавым комплексе «Мір» загучыць старажытная музыка — 

тут пройдзе музычная летняя акадэмія «Дрэздэн — музыка пры двары Аўгуста 
Саксонскага».

Удзельнікам акадэміі з Беларусі, Германіі, Галандыі, Расіі, Украіны і Польшчы 
прадастаўлены практычна ўсе залы старадаўняга замка. Там пройдуць майстар-
класы, прафесійныя дыскусіі, канцэрты.

«Музычныя тэмы пачатку XVIII стагоддзя выдатна гарманіруюць з убраннем 
музейных залаў і экспанатамі з нашай калекцыі, — кажа дырэктар музея Вольга 
Папко. — Усё гэта дапаможа нашым гасцям, музыкантам з розных краін ва ўсёй 
паўнаце адчуць атмасферу мінулай эпохі. Хачу адзначыць, што некаторыя творы 
будуць выкананы на аўтэнтычных інструментах, створаных каля трох стагоддзяў 
таму, — мы рыхтуем каралеўскі падарунак сапраўдным знаўцам музыкі».

Сярод выкладчыкаў летняй акадэміі будуць такія вядомыя музыканты, як 
Сінція Робертс (ЗША, барочная скрыпка, віёла), Фібі Караі (ЗША, барочная 
віяланчэль), Аксель Вольф (Германія, лютня), Галіна Мацюкова (Беларусь, 
флейта, флейта-траверса) і Крысціян Бойсэ (Германія, барочны фагот). У фокусе 
грандаў акадэміі будзе знаходзіцца музыка эпохі барока, якая зарадзілася ў часы 
культурнага росквіту дрэздэнскага двара Аўгуста Саксонскага, які сабраў у сваёй 
прыдворнай капэле самых віртуозных і вядомых музыкантаў эпохі.

— Доступ у замак на перыяд дзейнасці акадэміі застанецца адкрытым для 
ўсіх, — падкрэсліў менеджар праекта, каардынатар аддзела культурных праграм 
Інстытута імя Гётэ ў Мінску Ігар Куксін.

пасля звальНеННя

Доктар Шэга  
кансультуе пацыентаў

З верасня ў Слоніме пачне 
п р а ц а в а ц ь  і н ф а р м а ц ы й н а -
кансультацыйная недзяржаўная 
ўстанова «Шэгамедкансульт».

Як вядома, 27 чэрвеня 2013 года 
ўрач-траўматолаг, спецыяліст вышэйшай 
катэгорыі Іван Шэга застаўся без працы. 
Адміністрацыя Слонімскай ЦРБ, дзе ён 
працаваў, не падоўжыла з ім кантракт. 
Хаця ўсім вядома, які дэфіцыт медыкаў 
перажывае ахова здароўя.

«Я зараз чалавек вольны, на пенсіі, 
— кажа Іван Шэга. — Але не ўдалося пар-
ваць з лячэбнай справай. Хворыя па 
інерцыі ўсё роўна ідуць да мяне. 
Тэлефануюць і прыходзяць тыя, хто 

многія гады лячыўся ў мяне. Асабліва пажылыя людзі, якія прывыклі хадзіць да свайго 
доктара. Таму даводзіцца і дома прымаць амаль што кожны дзень, а таксама выяз-
джаць дахаты да хворых. Не магу адмовіць людзям, не паварочваецца язык».

Яшчэ вясной мінулага года доктар Іван Шэга зарэгістраваў «Шэгамедкансульт», 
але не займаўся ўстановай актыўна, бо быў моцна заняты на асноўным месцы працы. 
Зараз, як кажуць, час наспеў. Кансультацыі будуць бясплатныя, бо для арганізацыі 
платных медыцынскіх  паслуг трэба мець ліцэнзію.

“Я бачу, што гэта патрэбна людзям, — кажа доктар Шэга. — Але нават калі не змагу 
атрымаць ліцэнзію, ніхто мне не перашкодзіць на бясплатнай аснове даваць парады і 
кансультацыі тым, каму яны неабходны. Я доктар вышэйшай катэгорыі, і ніхто дыплом 
мой у мяне не адбіраў».

Вольга ГРЫНЯВІЦКАЯ.

Не прапУсцІце!

Сімфонія на электрагітары 
ад Віктара Смольскага

29 жніўня ў Мінску адбудзецца канцэрт гітарыста-віртуоза 
Віктара Смольскага з групай Attraction. Гэта першае за доўгі 
час вялікае выступленне знакамітага музыканта на радзіме.

Віктар Смольскі нарадзіўся і вырас 
у Беларусі. Сваю музычную кар’еру 
пачаў у 1983 годзе ў «Песнярах», дзе 
стаў самым маладым удзельнікам 
калектыву. У 1988 годзе ён заснаваў 
хард-рок-гурт «Інспектар», з якім 
адбыліся першыя паспяховыя выезды ў 
Еўропу. У 1993 годзе Віктар пераехаў у 
Нямеччыну, дзе спачатку выступаў з 
прагрэсіў-гуртом Mind Odyssey, а затым 
у 1999-м стаў гітарыстам і кампазітарам 
вядомага нямецкага метал-калектыву 
Rage, з якім ён ужо запісаў каля дзесяці 
альбомаў і аб’ездзіў практычна ўвесь 
свет.

«Унікальнасць Віктара Смольскага ў 
тым, што ён разнапланавы музыкант, 
мульты-інструменталіст і віртуоз, які 
акрамя цяжкага року выдатна валодае 
такімі стылямі, як ф’южн, фанк і 
неакласіка, — адзначае арганізатар 
канцэрта Аляксандр Кіс. — Акрамя 
гэтага, разам са сваім бацькам 
Дзмітрыем Смольскім ён стаў адным з 
першых стваральнікаў сімфоніі для 
электрагітары».

Выступленне Смольскага адбу-
дзецца ў клубе Coyote. Квіткі — ад 150 
да 400 тысяч беларускіх рублёў.

http://ru.wikipedia.org/wiki/Terra_Incognita_%28%D1%80%D0%B0%D1%81%D1%81%D0%BA%D0%B0%D0%B7%29
http://ru.wikipedia.org/wiki/Terra_Incognita_%28%D1%80%D0%B0%D1%81%D1%81%D0%BA%D0%B0%D0%B7%29


Беларусь 1
06.10 «Тот самый Мюнхгаузен». 
Худ.фильм.
08.30 «Існасць».
09.00, 12.00, 15.00, 19.00 
«Новости».
09.10 «Земельный вопрос».
09.40, 23.35 «Спасти босса». 
10.45 «Здоровье».
11.30 «Все путем!».
12.10 «Укротительница тигров». 
14.15 «Вокруг планеты».
15.15 «Новости региона».
15.30 «Звездная жизнь».
16.30 «Коробка передач».
17.05 «История игрушек». Анимац.
фильм.
18.35 «Новости. Центральный 
регион».
19.15 «Васильки для Василисы». 
21.00 «Панорама».
21.40 «Брюс всемогущий». 
23.25 «День спорта».

ОНТ
07.00 «Субботнее утро».
08.00, 09.00, 16.00, 20.30 «Наши 
новости».
09.05 «Смешарики. Новые 
приключения».
09.20 «Здоровье».
10.25 «Смак».
11.05 «Идеальный ремонт».
12.05 «Синие ночи». Сериал.
14.05 «Ералаш».
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Першы намеснік  
галоўнага рэдактара  

Святлана Міхайлаўна КАЛІНКІНА.

зНай Наших!

Екатерина Зингаревич  
может стать  
моделью года

В ноябре популярный российский журнал Glamour в 9-й 
раз наградит самых ярких женщин, которые были наиболее 
заметны в этом году. 

Всего объявлено 10 номинаций: лучшие актриса, певица, 
дизайнер, модница, модель, ТВ-актриса, дива, дебютантка, 
пара и мужчина года.

Стоит заметить, что среди претенденток на звание 
лучшей есть и белоруска — 22-летняя модель Екатерина 
Зингаревич (девичья фамилия — Доманькова).

Напомним, что Катя начала свою карьеру в 15 лет. Она закончила школу 
моды Сергея Нагорного и победила в конкурсе «Супермодель мира». С 
Катей был заключен контракт на работу моделью в Нью-Йорке. Очень 
скоро ее разыскали агенты агентства Victoria Secret…

Голосование уже идет на сайте журнала, так что есть возможность под-
держать белоруску!

ТеМ вреМеНеМ

Марина Ëинчóê áóдет 
главной на «Модной 

ночи»
Известная белорусская модель в этом году стала 

официальной послан-ницей «Модной ночи» в России.

Fashion’s Night Out — проект популярного журнала о моде и кра-
соте Vogue.

4 сентября в Москве и 12 сентября — в Санкт-Петербурге Марину 
Линчук и главного редактора журнала Викторию Давыдову можно 
будет встретить в крупных бутиках и универмагах, которые будут 
открыты до полуночи.

«Модная ночь» традиционно соберет поклонников и профессио-
налов мира моды. Участники Fashion’s Night Out порадуют своих 
гостей и клиентов не только скидками, подарками, лимитированными 

коллекциями и образцами, созданными специально для «Модной 
ночи», но и особой програм-

мой: встречами с редакто-
рами Vogue, дизайнера-

ми, моделями и звезда-
ми.

Даша 
ПАВЛОВСКАЯ.

ÏятНица, 30 аВГУста

Беларусь 1
06.00, 07.20, 08.15 «Доброе утро, 
Беларусь!».
07.00, 08.00, 09.00, 12.00, 15.00, 
19.00, 00.30 «Новости».
07.05, 08.05 «Деловая жизнь».
07.10, 08.10, 19.20, 00.00 «Зона Х».
09.10, 17.40 «Дыши со мной». Сериал.
10.05, 19.55 «Страшная 
красавица». Худ.фильм.
11.00 «Единственный мой грех». 
12.10 «День в большом городе».
13.25 «Все грани безумия».
13.55 «У каждого своя война». 
15.15, 18.40 «Новости региона».
15.25 «Сфера интересов».
15.45, 01.00 «Мужчина во мне». .
16.45 “Моя правда”.
21.00 «Панорама».
21.55 «Под прицелом любви». 
00.50 «День спорта».

ОНТ
06.00, 06.30, 07.00, 07.30, 08.00, 
08.30, 09.00, 11.00, 13.00, 16.00, 
18.00, 20.30 «Наши новости».
06.05 «Наше утро».
09.05 «Жить здорово!».
10.25 «Контрольная закупка».
11.05, 13.05, 16.10, 18.15, 21.00 
«Новости спорта».
11.10 «Закрытая школа». Сериал.
12.10 «Женский доктор-2». 
13.10 «Доброго здоровьица!».
13.55 «Модный приговор».

15.00 «Вольф Мессинг: видевший 
сквозь время». Сериал.
16.15 «Девчата». Худ.фильм.
18.20 «Наша Белараша».
18.55 «Поле чудес».
20.00 «Время».
21.05 «Любовь с уведомлением». 
23.05 «Забирая жизни». Худ.фильм.
01.00 «Ночные новости».

РТР-Беларусь
07.00 «Утро России».
10.00 «Особый случай».
11.00, 14.00, 17.00, 20.00 «Вести».
11.30 «Прямой эфир».
12.40 «Бежать». Сериал.
13.50, 16.50, 19.50, 23.30 
«Новости -- Беларусь».
14.30 «1000 мелочей».
15.10 «О самом главном».
15.55 «Склифосовский». Сериал.
17.10 «Ефросинья. Таежная 
любовь». Сериал.
18.00 «Тайны института 
благородных девиц». Сериал.
18.55 «Наследница». Сериал.
20.40, 23.40 «Шеф полиции». .
00.20 «Сладкая женщина»..

НТВ-Беларусь
06.00 «НТВ утром».
08.10 «Спасатели».
08.45, 10.20 «Возвращение Мухтара». 
10.00, 13.00, 16.00, 19.00 
«Сегодня».

11.00 «До суда».
12.00 «Суд присяжных».
13.25 «Суд присяжных. 
Окончательный вердикт».
14.25 «Дело врачей». Сериал.
15.15 «Профессия -- репортер».
15.40, 18.35 «Обзор. Чрезвычайное 
происшествие».
16.25 «Прокурорская проверка».
17.35 «Говорим и показываем».
19.35 «Бомбила. Продолжение». 
21.25 «Ты не поверишь!».
22.25 «Мастер». Худ.фильм.
23.55 «Глухарь. Возвращение». 
01.00 «Масквичи». Сериал.

СТВ
06.00, 07.30, 10.30, 13.30, 16.30, 
19.30, 22.30 «24 часа».
06.10, 17.20 «Минщина».
06.20, 07.45 «Утро. Студия 
хорошего настроения».
07.40, 20.10, 22.55 «СТВ-спорт».
09.00 «Нам и не снилось».
10.05 «Автопанорама».
10.40, 17.30 «Званый ужин».
11.35 «Слово женщине». Сериал.
12.30 «Джейми у себя дома-2».
13.00 «Здравствуйте, доктор!».
13.50 «Луной был полон сад». 
15.45 «Обманутые наукой».
16.50 «По закону».
18.30 «Секреты древних красавиц».
20.00 «Столичные подробности».
20.15 «Добрый вечер, малыш!».
20.30 «Свидание моей мечты». .

Брусничный сезон
Брусника настолько полезна для здоровья, что ее 

смело можно назвать суперпродуктом.

На заМеТКУ

Флавонолы и полифенолы, содержащиеся в бруснике, снижают давле-
ние, что хорошо сказывается на работе сердца и сосудов.

Если есть бруснику регулярно на протяжении двух месяцев, значитель-
но снижается риск развития инфаркта и инсульта.

Витамины А, С и Е, каротин и пектин, содержащиеся в красной ягоде, 
улучшают зрение и укрепляют иммунитет. Также улучшается состояние 
кожи и волос, уменьшается лишний вес. Сок брусники невероятно полезен 
для людей, у которых есть проблемы с желудком.

Единственное, о чем нужно помнить при употреблении брусники, так 
это о том, что эта ягода имеет свойство накапливать в себе вредные веще-
ства из окружающей среды. А значит, есть можно только ягоды, собранные 
в экологически чистых районах, вдали от автомобильных трасс и заводов.

23.00 «Пища богов».
00.00 Европейский покерный турнир.
00.50 «Дым над водой». Концерт 
Президентского оркестра 
Республики Беларусь.

Беларусь 2
07.00 «Утро».
09.00, 21.20 «Тэлебарометр».
09.05, 17.55 «Журов». Сериал.
10.10 «Время футбола».
11.05 «Под грифом «Известные».
11.40 «Вот и лето прошло…». .
13.00 «На спине у черного кота». 
14.45 «Гараж». Худ.фильм.
16.45 «Азбука хорошего 
самочувствия».
17.15 “Дача здоровья”.
19.00 “Личная жизнь 
официальных людей”. Сериал.
21.25 “КЕНО”.
21.35 Футбол. Суперкубок УЕФА. 
Прямая трансляция.
23.55 «Репортер «Белорусского 
времечка».
00.40 «Арена».

Мир
05.00 «Огонь любви». Сериал.
06.40 «Арабелла возвращается». 
Сериал.
07.05 «Тик-так».
07.20 «Обручальное кольцо». 
Сериал.
09.00, 12.00, 15.00, 18.00 

«Новости Содружества».
09.10 «Заграничный жених». 
11.15 «Добро пожаловать».
11.45 «Республика сегодня».
12.25, 01.15 «Клон». Сериал.
15.25 «Преступление и наказание».
15.50 «Секретные материалы».
16.20, 23.25 «Последний секрет 
мастера». Сериал.
18.30 «Поднятая Астана».
19.25 «Медовый месяц». 
21.20 «Любимые актеры».
21.45 «Вас ожидает гражданка 
Никанорова». Худ.фильм.
03.45. «Тюрки России».

Беларусь 3
08.00, 12.00, 16.00, 00.15 “Мой 
горад”.
08.15 “У фокусе і без…”.
09.00 “Палескі пачастунак”.
09.15, 20.05 “Скандаліст, ці Пісьмы 
пра каханне”.
09.45 “Спецыяльны рэпартаж”.
10.00, 17.30 “Вось і лета 
прайшло”. Маст.фільм.
11.05 “Росчырк часу”.
11.20 “Карані”.
11.45, 19.00 “Маем рэчы”.
12.15, 20.45 “Мудрамер”.14.30 
“Скарбніца Гродзеншчыны”.
14.55 “Лясныя хованкі”.
15.10 “Кола”. Маст.фільм.
15.35 “Таямніца душы”.
16.15, 23.20 “Песні мінулага 
стагоддзя”.

17.10 “Музеум”.
18.35 “Неба і зямля”.
19.10 “Сінематыка”.
19.50 “Глыбокае”.
20.30 “Калыханка”.
22.55 “АРТиШОК”.

Белсат
07.00, 17.00, 18.00, 21.00, 01.15 
“Аб’ектыў”.
07.25, 21.25, 01.45 “Студыя “Белсат”.
08.00 “Пераемнікі”. Дак.цыкл.
08.10 “Бландзінка”. Серыял.
09.00 “Ноч з генералам”. Дак.фільм.
09.50 “Невядомая Беларусь”. 
“Генерал няскончанай вайны”. 10.20 
“На колах”.
10.45 “Кулінарныя падарожжы 
Роберта Макловіча”.
17.05 “Тры шалёныя нулі”. 
Серыял.
17.30 “Эміль з Лённэбэр’і”. 
Серыял.
18.05 “З выцягнутымі рукамі”. Дак.
фільм.
18.55 “Еўропа сёння”.
19.20 “Невядомая Беларусь”: 
“Прадвесне”. Дак.фільм.
19.50 “Калыханка для самых 
маленькіх”.
20.00 “Форум”.
20.45 “Гісторыя пад знакам “Пагоні”.
22.00 “Апантаныя”. Дак.цыкл.
22.10 “Quo Vadis”. Серыял.
23.00 “Два каханні”. Маст.фільм.
00.30 “Левасуддзе”. Серыял.
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14.15 «Берегись автомобиля». 
16.15, 21.00 «Новости спорта».
16.20 «К юбилею Роберта 
Рождественского. «Желаю Вам…».
18.15 «Клуб веселых и находчивых». 
Высшая лига.
21.05 «Сегодня вечером».
22.55 «Доказательство жизни». 

РТР-Беларусь
07.00 «Ищу тебя». Худ.фильм.
08.40 «Подруги». Худ.фильм.
10.25 «Утренняя почта».
11.00, 14.00, 20.00 «Вести».
11.15 «Субботник».
11.55, 14.50 «Городок». Дайджест.
12.40 «Достояние республики». 
Худ.фильм.
14.15 «Честный детектив».
15.15 «Бегство от смерти. 
Маргарита Володина».
16.15 «Обучаю игре на гитаре». 
18.05 «Субботний вечер».
19.50 «Погода на неделю».
20.30 «Любовь не делится на два». 
Худ.фильм.
23.50 «Молодожены». Худ.фильм.

НТВ-Беларусь
06.25 «Страховщики». Сериал.
08.00, 10.00, 13.00, 19.00 
«Сегодня».
08.20 «Смотр».
08.55 «Готовим».
09.25 «Дело вкуса».

10.20 «Главная дорога».
10.50 «Кулинарный поединок».
11.55 «Квартирный вопрос».
13.20 «Следствие вели…».
14.10 «Очная ставка».
15.05 «Чистосердечное признание».
15.40 «Кодекс чести. Свидетель». 
17.25 «Из песни слов не выкинешь».
18.30 «Обзор. Чрезвычайное 
происшествие».
19.00 «Центральное телевидение».
19.50 «Версия 3». Сериал.
23.20 «Ельцин. Три дня в августе». 
Худ.фильм.
01.05 «Призраки дома Романовых».

СТВ
06.30 «Солдаты. Новый призыв». 
Сериал.
08.10 «Свидание моей мечты». 
10.10 «Чистая работа».
11.00 «Женщины ХХ века».
11.30 «Минск и минчане».
12.00 «Приключения дилетанта».
12.30 «Четыре танкиста и собака». 
14.50 «Военная тайна».
16.30, 19.30 «24 часа».
16.45 «Наше дело».
17.00 «Большой город».
17.40 «Такова судьба».
18.30 «Странное дело».
20.00 «СТВ-спорт».
20.10 «Пятый элемент». Худ.фильм.
22.30 «Звездный ринг».
23.30 «Детки в порядке». Худ.фильм.
01.15 «Смотреть всем!».

Беларусь 2
07.55 Мультфильмы.
08.55 «Иван да Марья». Худ.фильм.
09.20 «Внеклассный час».
09.40, 20.55 «Тэлебарометр».
10.45 «Личная жизнь 
официальных людей». Худ.фильм.
12.50 «Под грифом «Известные».
13.30 «Дача здоровья».
14.05 «Азбука хорошего 
самочувствия».
14.40 «Нахалка». Сериал.
16.45 «Рыжик в Зазеркалье». 
19.15 «Ваше лото».
19.55 «Пятерочка».
20.15 «Выше крыши».
21.00 «КЕНО».
21.05 «Стильная штучка». 
23.10 «Последний танец». 

Мир
05.00 «Голливудские пары».
06.00 Мультфильмы.
08.05 «Миллион вопросов о 
природе».
08.20 «Экспериментаторы».
08.35 «Мечтай! Действуй! Будь!».
09.00, 15.00 «Новости 
Содружества».
09.10 «На шашлыки».
09.40, 04.20 «Сделано в СССР».
10.05 «Взрослые дети». Худ.фильм.
11.25, 00.35 «Не покидай меня, 
любовь». Сериал.
15.10 «Два цвета страсти». Сериал.

19.40 «Новости Содружества. 
Культура».
20.25 «Мой лучший друг». Худ.
фильм.
22.10 «Событие». Худ.фильм.

Беларусь 3
08.00 “Таямніца душы”.
08.30 “Палёт у краіну пачвараў”. 
Маст.фільм.
09.40 “У рэху імені твайго…”.
09.55 “Паданне пра Тураў”.
10.25 “…Штрых… пункцір…”.
11.05 “Крылатыя кошкі ночы”.
11.20 “Пяць дзён з жыцця 
генеральнага канструктара”.
11.45 “Беларускі народны каляндар”.
12.05 “Дарагія лялькі”.
12.50 “Суседзі”.
13.00 “АРТиШОК”.
13.30, 00.05 “Эпоха. Падзеі і людзі”.
14.10 “Канцэрты ў Вялікай студыі 
Дома радыё”.
15.30 “Я — дзяўчынка на шары…”.
16.00 “Аксана Волкава. A prima vista”.
16.25 “Іван Мележ. Туманы над 
багнаю”.
16.55 “Георгій Жукаў. Вайна і мір 
Маршала Перамогі”.
17.25 “Паспець да ночы”.
17.55 “Гэты дзіўны свет…”.
18.25 “Разуменне ў фарбах”.
19.00, 20.45 “Вясна 
Мікельанджэла”. Маст.фільм.
20.30 “Калыханка”.
22.15 “І святло ў цемры свеціць”. 

Белсат
07.00, 21.00, 00.40 “Аб’ектыў”.
07.25 “Студыя “Белсат”.
08.00 “Апантаныя”. Дак.цыкл.
08.10 “Казкі для дзетак”.
08.45 “Між намі, бусламі”. 
Мультсерыял.
09.10 “Тры шалёныя нулі”. Серыял.
09.40 “Машына змен”. Серыял.
10.40 “Форум”.
11.25 “Кулінарныя падарожжы 
Роберта Макловіча”.
11.55, 23.25 “Невядомая Беларусь”. 
“Прадвесне”. Дак.фільм.
12.25 “Бландзінка”. Серыял.
13.10 “Час гонару”. Серыял.
13.55 “Два каханні”. Маст.фільм.
15.25 “Сенсацыі ХХ стагоддзя”. 
16.15 “Quo Vadis”. Серыял.
17.05 “Ажыятаж вакол Басі”. 
17.30 “Уладзімір Драбо — 
Камандор”. Рэпартаж.
18.00 “Запрашэнне на танец”. 
19.30 “Над Немнам”.
19.50 “Калыханка для самых 
маленькіх”.
20.00 “Аўтастопам па Беларусі”.
20.15 “Невядомая Беларусь”. 
“Небяспечны архіў. Рэабілітацыя”. 
Дак.фільм.
21.15 “Шапэн. Прага кахання”. 
Маст.фільм.
23.55 “Дэтэрмінатар”. Серыял.
01.00 “МакраФон”. “Рок-карона: 
запісы 1997—1999 гадоў”.
01.30 “Калыханка” ад Сашы і Сірожы”.

ВоскРЕсЕНÜЕ, 1 сЕНтяÁРя

Белорусы употребляют cлишком много 
жирных молочных и мясных продуктов

Об этом рассказала начальник отдела питания Научно-практического центра 
Национальной академии наук Беларуси по продовольствию Людмила Мельникова.

ТеНдеНции

— Причем мясо мы чаще 
едим не в натуральном виде, а в 
виде разнообразных сосисок и 
колбас, в которых скрыто 
30—40% жира, — приводит слова 
кандидата биологических наук 
belta.by. — Хлеба, булочек из 
муки высшего сорта, картофеля в 
нашем рационе тоже в избытке, а 
вот овощей, фруктов, зелени, 
злаков, рыбы и морепродуктов 
мы недоедаем. Кроме того, 
очень любим сладкое и приучаем 
к нему детей.

Проведенные среди родите-
лей опросы показывают, что 
только 10% из них осознают, что 
питание оказывает серьезное 
влияние на здоровье, и привива-
ют культуру здорового питания 
подрастающему поколению. 
Поэтому, чтобы дети росли здо-
ровыми, в первую очередь сами 
родители должны научиться пра-
вильно питаться и обучить этому 

своих детей. Тщательный подбор 
продуктов, правильно организо-
ванный режим питания, контроль 
за количественным и качественным 
содержанием пищи, стимуляция 
двигательной активности — это то 
немногое, что поможет ребенку в 
дальнейшем быть 
здоровым чело-
веком.

В нашем рационе преобладают 
насыщенные животные жиры и лег-
кие углеводы. Как результат, 
согласно проведенным исследова-
ниям, белорусы, особенно под-
ростки и люди пожилого возраста, 
испытывают недостаток не только в 

витаминах А, D, С, В1, В2, 
фолиевой кислоте, 

но также в 

пищевых волокнах, полиненасы-
щенных жирных кислотах, мине-
ральных веществах, таких как 
магний, кальций, железо, йод, 
селен.

В 2011—2012 годах в рамках 
государственной научной про-
граммы “Детское питание” мы 
исследовали потребительские 
предпочтения учащихся при 
выборе продуктов питания. 
Оказалось, что пищевые предпо-
чтения подростков из средних 
школ города Минска — это фаст-
фуд, сладости, полуфабрикаты 
глубокой технологической обра-
ботки, сладкая газировка, энер-
гетические напитки, чипсы. На 
это накладывается нерегулярное 
питание, однообразная еда, пре-
вышение количества пищи, сидя-
чий образ жизни перед компью-
тером. Как следствие, наблюда-
ется увеличение числа детей с 
избыточным весом…

Беларусь 1
07.15 «Укротительница тигров». 
Худ.фильм.
09.00, 12.00, 15.00 «Новости».
09.10 «Арсенал».
09.35, 00.35 «Спасти босса». 
Сериал.
10.45 «Врачебные тайны».
11.15 «Зона Х. Итоги недели».
11.45 «Наши».
12.10 «Тот самый Мюнхгаузен». 
Худ.фильм.
15.15 «Новости региона».
15.30 «Хроники Нарнии: Лев, 
Колдунья и волшебный шкаф». Худ.
фильм.
18.00 «Моя правда».
19.05 «Семья». Худ.фильм.
21.00 «В центре внимания».
21.55 «Журналистское 
расследование».
22.30 «Мистер и миссис Смит». Худ.
фильм.

ОНТ
07.00 «Воскресное утро».
08.00, 09.00, 16.00 «Наши 
новости».
09.05 «Воскресная проповедь».
09.20 «Смешарики. ПИН-код».
09.35 «Непутевые заметки».
09.55 «Пока все дома».
10.50 «Фазенда».
11.25 «Наталья Гундарева. 
Запомните меня такой…».
12.40 «Одиноким предоставляется 

общежитие». Худ.фильм.
14.25 «КВН. Премьер-лига».
16.15 «Новости спорта».
16.20 «Я -- Сэм». Худ.фильм.
18.50 «Я люблю Беларусь!».
20.00 «Контуры».
21.05 «8 первых свиданий». Худ.
фильм.
22.55 «Написано Сергеем 
Довлатовым». Док.фильм.

РТР-Беларусь
07.00 «Любовь не делится на 2». 
Худ.фильм.
10.10 «Сам себе режиссер».
11.00, 14.00, 20.00 «Вести».
11.15 «Смехопанорама».
11.45 «В мире животных».
12.20 «Ха!». Маленькие комедии.
12.30 «Достояние республики». 
Худ.фильм.
14.15 «Городок».
14.25 «Свидетели».
16.20 «Обучаю игре на гитаре». 
Сериал.
18.10 «Смеяться разрешается».
20.30 «Наш выход».
22.15 «Счастливый маршрут». Худ.
фильм.
00.00 «Поздняя любовь». Худ.
фильм.

НТВ-Беларусь
06.25 «Страховщики». Сериал.
08.00, 10.00, 13.00, 19.00 
«Сегодня».

08.20 «Дикий мир».
08.50 «Их нравы».
09.25 «Едим дома!».
10.20 «Дачный ответ».
11.25 «Поедем, поедим!».
11.55 «Чудо техники».
12.30 «Первая передача».
13.15 «День отчаяния». Худ.фильм.
15.05 «Чистосердечное признание».
15.45 «Кодекс чести-4». Сериал.
27.25 «Из песни слов не выкинешь».
18.30 «Чрезвычайное происшествие. 
Обзор за неделю».
19.50 «Версия-3». Сериал.
23.25 «Семен Якубов. Штурман по 
жизни».
00.15 «Луч Света».
00.45 «Школа злословия».

СТВ
06.05 «Солдаты. Новый призыв». 
Сериал.
07.45 «Пятый элемент». Худ.фильм.
10.00, 16.50 «Автопанорама».
10.30 «Тайны мира».
11.30 «Большой завтрак».
12.10 «Здравствуйте, доктор!».
12.45 «Насими». Худ.фильм.
14.40 «Территория заблуждений».
16.00 «Центральный регион».
16.30 «24 часа».
17.20 «Представьте себе».
17.50 Концерт Михаила Задорнова.
19.30 «Неделя».
20.40 «Тайна рукописи». Худ.
фильм.
23.00 «Какие люди!».

00.00 «Я так давно тебя люблю». 
Худ.фильм.
02.00 «Документальный проект».

Беларусь 2
07.40 Мультфильмы.
08.20 «Огонь, вода и медные 
трубы». Худ.фильм.
09.45 «Внеклассный час».
10.00, 20.25 «Тэлебарометр».
10.05 «Рыжик в Зазеркалье». Худ.
фильм.
12.30 «На спине у черного кота». 
Худ.фильм.
14.20 «Нахалка». Сериал.
16.25 Футбол. Лига чемпионов 
УЕФА. Видеожурнал.
16.55 Хоккей. Кубок Салея. Финал. 
Прямая трансляция.
19.40 «Суперлото».
21.00 “Спортлото 5 из 36”.
21.05 “КЕНО”.
21.10 “Бунраку”. Худ.фильм.
23.25 “Спорт-кадр”.

Мир
05.00 «Голливудские пары».
06.00 Мультфильмы.
08.05 «Знаем русский».
09.00, 15.00 «Новости 
Содружества».
09.10 «Аэромир».
09.25, 04.15 «Путеводитель».
09.55 «Еда»
10.20 «Незвездное детство».
10.55, 23.40 «Сокровища 

древнего храма». Худ.фильм.
13.15 «Заграничный жених». Худ.
фильм.
15.10 «Еще не вместе».
15.45, 21.00 «Вокзал». Сериал.
20.00 «Вместе».
21.50 «Медовый месяц». Худ.
фильм.
02.00 «Событие». Худ.фильм.

Беларусь 3
08.00 “Абіцель душы”.
08.30 Мультфільмы.
08.55 “Альбарутэнія”.
09.30 “Святло далёкай зоркі”.
10.00 “Вясна Мікельанджэла”. 
Маст.фільм.
13.00 “Наперад у мінулае”.
13.30 “З кошкі ўсё і пачалося”. 
Маст.фільм.
14.45, 22.05 “Запаведнымі сцежкамі 
беларускай зямлі”.
15.40 “Месца сустрэчы. Школа”. 
Канцэрт зорак эстрады, прысвечаны 
пачатку новага навучальнага года.
17.00 “Фантасмагорыі Паніна”.
17.15 “Магілёў. Усходняя сталіца 
Беларусі”.
17.40 “Браслаўшчына. Край Божай 
апекі”.
18.10 “Ад зямлі, ветру і сонца”.
18.40 “І святло ў цемры свеціць”. 
Маст.фільм.
20.30 “Калыханка”.
20.50 “Канцэрты ў Вялікай студыі 
Дома радыё”.
23.05 “Амністыя”. Спектакль 
Нацыянальнага акадэмічнага тэатра 
імя Янкі Купалы паводле 
аднайменнага твора Мікалая 
Матукоўскага.

Белсат
07.00 “Аб’ектыў”.
07.15 “Невядомая Беларусь”. 
“Небяспечны архіў. Рэабілітацыя”. 
Дак.фільм.
07.55 “Над Нёмнам”.
08.10 “Казкі для дзетак”.
08.40 “Дзяўчына з мокрай 
галавой”. Серыял.
09.10 “Тры шалёныя нулі”. 
10.05 “Эміль з Лённэбэр’і”. 
Серыял.
10.30 “Басанож па свеце”.
10.55 “Глыбокая вада”. Серыял.
11.40 “Таямніцы Ватыкана”. Дак.
серыял.
12.05 “Шапэн. Прага кахання”. 
Маст.фільм.
14.15 “Таямніца крэпасці 
шыфраў”. Серыял.
15.00 “Гісторыя пад знакам “Пагоні”.
15.15 “З выцягнутымі рукамі”. 
17.00 “Моўнік”.
17.15 “Без рэтушы”. “Дэструктыўная 
арганізацыя”. Рэпартаж.
17.40 “Кулінарныя падарожжы 
Роберта Макловіча”.
18.05 “Прыватная калекцыя”.
18.35 “Журналісты”. Дак.фільм.
19.40 “Гродзенскія вандроўкі 
Станіслава Пачобута”.
19.50 “Калыханка для самых 
маленькіх”.
20.00 “Невядомая Беларусь”. “Цені 
ўлады”. Рэпартаж.
20.40 “Побач з намі”.
21.00 “Размовы эксперта”.
21.15 “Далёка да акна”. Маст.
фільм.
23.10 “Палітыканы”. Серыял.
23.55 “Вагон”.

Катя Доманькова и Марина Линчук


